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Revščina in strah 
Kranj se je še pred leti ponašal s svojo indu-

strijo, celo s prvim mestom na lestvici razvitosti 
Jugoslovanskih občin, v Kranju so množično 
Prihajali delavci z juga, kruha je bilo za vse do-
volj. 

Danes pa se po kranjskih delavskih naseljih 
Z e plazi revščina in strah, vsak peti Kranjčan 
Prejema socialno pomoč, pravijo, da ljudje na 
Planini že brskajo po smetnjakih. 

Morda boste rekli, da slikamo razmere pre-
**c črno belo, toda prav v Kranju, nekdaj cve
točem mestu realsocializma, je zasuk nemara 
najbolj opazen. Ob naštevanju vseh zunanjih 
okoliščin, ki so kranjski gospodarski voz pah-
"He po klancu navzdol, nič pa še ne kaže, da bi 
5* ustavil, se namreč v vse bolj jasni luči kažejo 
nQpake, kijih je napravila vsemogočna lokalna 
Politika. Jeseniški železarji, ki jih prav tako 
globoka kriza vse bolj stiska za vrat, lahko vsaj 
5 Prstom kažejo na Ljubljano in Beograd, če
prav je to seveda klavrna tolažba, vendarle pa 
S l lažje obetajo državno pomoč, saj je črna me
talurgija tudi drugod po svetu državna. 

Vsem, ki so že izgubili delo ali pa so na ča-
kanju, kakor temu lepo rečemo, ni potrebno 
Pripovedovati, kaj je za človeka največje poni

žanje. Celo tisti, ki so morali predčasno odri
niti v pokoj, se doma nemara še vedno sprašu
jejo, zakaj prav jaz. Mnogi se bojijo, do kdaj 
bodo še odhajali na šiht, kdaj jim bodo rekli, 
zdaj pa ostani doma, zlasti v Tekstilindusu in v 
Iskri, najbolj bolečih točkah kranjskega gospo
darskega kolapsa. V matični Iskri so razmere 
še najbolj podobne kavbojskemu boju za obsta
nek, na Laborah je že slišali dvom, da Siemens 
ne potrebuje več odskočne deske za Vzhod, v 
Tekstilindusu delavski bolečini niti štrajk ne 
more več pomagati. Prav naveza Tekstilindus-
Iskra danes razkriva velike napake vtikanja 
mogočne realsocialistične politike v gospodar
stvo, kije tekstilno industrijo odpisala in verje
la, da nas bo elektronika popeljala v razviti 
svet. Zapuščina je klavrna, na eni strani raz
vojno zatrta in obubožana tekstilna industrija, 
na drugi uboga Iskra, kamor je politika zaman 
zmetala veliko denarja. 

Zato je razumljivo, da je prav Kranj doživel 
oster zasuk v politiki, ki se na skupščini še ved
no izčrpava v dolgotrajnem seciranju dnevnega 
reda, kar odraža predvsem nemoč pozicije in 
opozicije, saj razvojni zaostanek lahko nadok-
nati le denar, denarja pa ni. • M . Volčjak 

Preddvor, 12. novembra - V vzgojnem zavodu Preddvor naj bi v 
kratkem začeli graditi nov dom. Sredstva za to imajo že zagotovlje
na iz republiškega dinarja, namenjenega za izgradnjo tovrstnih 
vzgojnoizobraževalnih institucij, tudi del dokumentacije in načrtov 
imajo že izdelanih, zdaj pa jim je gradnjo zadržalo nasprotovanje 
Zelenih Kranja pozidavi grajskega parka. Danes se je v Preddvoru 
mudil tudi predsednik kranjske občine Vitomir Gros, da bi s pred
stavniki doma, Zelenih in urbanistov našli kako drugo rešitev za 
preddvorske gojence. Morda bo namesto grajskega vrta prišla v po
šte v »rezervna lokacija« v bližini preddvorske osnovne šole. - Foto: 
Jure Cigler 

kongres ZSMS - Liberalne stranke 

I z m l a d i n s k e v s o d o b n o s t r a n k o 

*gorje, io. novembra - Z S M S - Liberalna stranka se je na sobot-
kongresu, ki je pod geslom " Z S M S - L S : demokratična alter-

j, ' V a °rez križa in meča" potekal v prenovljeni dvorani Delavske-
ko i m a V ^ a £ O I , J u < preimenovala v Liberalno demokratsko stran-

• Delegati so sprejeli tudi nov statut stranke, Manifest liberaliz-
£ . n a J b> bil programski dokument trajnejše vrednosti, in še več 
n e?H'n dokumentov in resolucij, ki pomenijo dokončno preobrazbo 
Pr h "^L. m ' a d ' m s k e organizacije v sodobno politično stranko. Za 
ĵ edsednika stranke so ponovno izvolili Jožeta Školča in za gene-

nega sekretarja Romana Lavtarja, med dvema kongresoma pa 
najvišji organ stranke 71-članski svet. 

Za ime stranke sta bila dva 
Predloga: Pavle Gantar je 
Predlagal, da bi se Z S M S - L i 
k a l n a stranka preimenovala 
* Liberalno demokratsko stran-
*° . liberalci iz občine Ljublja-
n a ; center pa so se zavzemali 
* a »me Svobodnjaška napredna 
*tranka. Na glasovanju je 
zmagal" Gantarjev predlog, 

j r - Ivan Kristan pa je po pre
imenovanju stranke predlagal, 

naj bi u . kongres ZSMS -
C l ° e r a l n e stranke nadaljeval 

delo kot prvi kongres Liberal
ne demokratske stranke. Tudi 
za novi statut stranke je kazalo, 
da se bodo delegati morali 
odločati med dvema predlogo
ma, vendar so moščanski libe
ralci svoj predlog umaknili. 
Novi statut - sprejeli so ga z 
več dopolnili - se po besedah 
sekretarja Romana Lavtarja 
spogleduje s statuti sodobnih 
političnih strank v svetu, upo
števa pa tudi razmere v stranki. 

Jože Školč je uvodnem na-

slabši rezultati gorenjskega 
8°spodarstva 

K r i z a n a j b o l j s t i s k a K r a n j 
j * 12. novembra - V podružnici SDK v Kranju so na ti-
$ , konferenci predstavili devetmesečne rezultate gorenj-
d« e ^f gospodarstva, ki se vse bolj utaplja v izgubah. Gospo-
g9 i kriza najbolj stiska Kranj, kjer so izgube največje, 
blat*yv* p"^Jet'J Ie uveden stečajni postopek in največ ima 
a* .iranv račune, razmere pa so se izrazito poslabšale v je-

in radovljiški občini. 
^ Lani so bili prihodki in odhodki gorenjskega gospodarstva 

7^ v n ovešen i , v letošnjih devetih mesecih pa so odhodki za 
j o J ^ o t k a večji od prihodkov in izguba, ki znaša 2.234,4 mili 

govoru dejal, da je za liberalce 
izbira med nastajajočimi ideo
loškimi bloki - konservativno-
ljudskim, socialdemokratskim 
ali pa republikanskim nezado
stna in da so prevladujoče poli
tične tendence v Sloveniji vse 
prej kot liberalne. Mile Šetinc 
je dejal, da liberalne demokra
te suverenost Slovenije zanima 
samo toliko, kolikor o m o g o č a 
udobno, spodobno in mirno ži
vljenje vsakdanjih ljudi, tudi ti
stih, ki niso ali nočejo biti Slo
venci. Zgolj zaradi časti, pono
sa in svetosti se nam ne da jesti 
trave, tudi Če je ta izključno 
slovenska. Dr. Slavoj Žižek, ki 
je utemeljil glavni programski 
dokument, Manifest liberaliz
ma, pa je svoj, med delegati ze
lo odmevni govor, končal z be
sedami: "Danes je leseni kol, 
ki bo pokončal vse vrste vam
pirjev, en sam: liberalna demo
kratska stranka". (Več o kon
gresu na 3. strani.) • C . Zaplo-
tnik 

Novi stečajni upravitelj Elana 

S o d i š č e i m e n o v a l o 

M i l a n a Č u č n i k a 

h runj. 9. novembra - Tvmeljno sodišče v Kranju je z 10. 
novembrom za novega stečajnega upravitelja begunj
skega liana imenovalo Milana Čučnika. 

Kranjsko sodišče je / 9. novembrom razreš i lo do lžno
sti dosedanjega stečajnega upravitelja Vojislava Cvetkov« 
skega i / Ljubljane, ki je /a razrešitev prosil iz zdravstvenih 
razlogov. Hkrati pa je /a novega stečajnega upravitelja ime
novalo Milana t učinka, rojenega leta 1940. diplomiranega 
organizatorja dela in ekonomista prve stopnje. Vli la« C u-
čnik je predstojnik centra za funkcionalno izobraževanje in 
svetovanje na Visoki šoli ta organizacijo dela v Kranju, sta
nuje * Bre/nici pri Žirovnici . F.lan mu ni neznan, saj je bil 
tam zaposlen dvanajst let. Kakor je na tiskovni konferenci 
povedal Anton Šubic , vodja enote Temeljnega sodišča v 
Kranju, bo novi stečajni upravitelj v kratkem za svoje deio 
določ i l več pomočnikov . 

Anton Šub ic je še povedal, da bodo stečajni organi jav
nost preko sredstev javnega obveščanja sproti in celovito ob
veščal i o delu s tečajnega upravitelja in o delu stečajnih or
ganov in sicer na tiskovnih konferencah, ki jih bo sklicevalo 
sodišče . • M . V. 

Samostojnost Slovenije ni matematika 

S l o v e n c i p r e d p l e b i s c i t o m 

S r e d i š č e p o t r e s a 

m e d C e r k n i m 

i n Ž e l e z n i k i 

Kranj, 12. novembra - Sinoči 
ob 23.20 je vso Slovenijo zajel 
potres z močjo 6 do 6,5 stopnje 
po Mercalliju, ki so ga čutili tu
di na Tržaškem, v Istri, Koro
ški in celo na Madžarskem. Po 
prvih podatkih iz Observatorija 
Golovec je bil epicenter potre
sa v Črni prsti blizu Bohinjske 
Bistrice, po natančnejših izra
čunih in usklajevanju poda
tkov pa so ugotovili, da je bil 
dejansko med Cerknim in Že
lezniki. Segel je celih 13 kilo
metrov globoko, zaradi česar 
so ga čutili na tako obsežnem 
območju. 

Na srečo potres ni terjal žr
tev. Poročila o lasastih razpo
kah v ometu prihajajo v Obser
vatorij iz Kobarida in Ljublja
ne, medtem ko na Škofjelo
škem zaenkrat vedo le za raz-
pokano hišo Pavleta Mraka v 
Delnicah. Posebej pozorno 
spremljajo od povodnji načete 
plazove, ki pa se zaradi potresa 
(še) niso premaknili. # H . J . 

Č u f a r j e v i d n e v i 

Jesenice - S slovesnostjo v 
dvorani Gleda l i š ča Tone Č u -
far se danes zvečer začenjajo 
tretji Čufarjevi dnevi 90. Na 
slovesno otvoritev g leda l i ške 
ga festivala so organizatorji 
povabili tudi Ciri la Zlobca, 
č lana predsedstva Republike 
Slovenije, v kulturnem progra
mu pa sodelujejo Pihalni or
kester Jesenišk ih železarjev 
pod vodstvom Franca Koširja 
in Folklorna skupina s Krasa 
s Kraško ohcetjo. 

Sicer pa se g l e d a l i š k o sre
čanje z a č n e odvijati jutri, v 
sredo zvečer , z nastopom Lo
š k e g a odra v M r o ž k o v i pred
stavi Tango. Do sobote, ko 
bodo podelili tudi le tošnja 
Čufar jeva priznanja za delo v 
kulturi, se bo na odru Čufar-
jevega g l eda l i š ča , pa tudi v 
kulturnem domu na Dovjem, 
zvrstilo š e šest nastopov gle
dal i šk ih ljubiteljskih skupin 
oziroma g l e d a l i š č : Šentja
kobsko g l e d a l i š č e iz Ljublja
ne, Drame shoiptare iz Pri-
zrena, S P D R a d i š e z avstrij
ske K o r o š k e , Talijini ljubite
lji Kieselsteinski, Oder treh 
herojev iz Pirnič in G l e d a l i š 
če Toneta Čufar ia z novo 
premiero Poroka Stefa Vam-
piča . • L . M . 

Dr. Peter Jambrek: tako referendum kot plebiscit sta ljudski gla
sovanji, vendar se na referendumu ponavadi odloča o notranjih 
vprašanjih, na plebiscitu pa o političnem statusu države. 

lai* l d i n a r Je>* h o i l a z a 2 6 * * ' 8 odstotka večja kot v celotnem 
nih t l l ' , u - 1 / k a z a l ° J° te 2 3 0 po<*i<"<»J- "»ed »j»m» 131 
k °* * a r 86,3 odstotka izgube pa se nanaša na 24 podjetij, izgu

ba jvečja v kranjski občini, kjer /naša 79« milijonov dinar-*je 
lev 
vliišir5* P a i ' te m P c t a , m i«i€*tfSfci * milijoni in rado-

v S **** milijoni dinarjev i/gube. 
caih-L '**°*njHi desetih mesecih je SDK predlagala uvedbo ste-
ob!- • P^topkov v Iti podjetij, zlasti v kranjski in radovljiški 

Na današnji dan ima žiro račune blokiranih 27 podjetij, 
J^ga 16 v Kranju, celotna blokada pa znaša 78,5 milijona di-

n a r J « * • M , V, 

Radovljica, 9. novembra - Dr. 
Peter Jambrek, sodnik Ustav
nega sodišča Republike Slove
nije in vodja strokovne skupi
ne, ki je pripravljala osnutek 
nove slovenske ustave, je na 
petkovi razpravi o osnutku 
ustave v Radovljici, ki jo je or
ganiziral Demos, napovedal 
možnost plebiscita o samostoj
nosti Slovenije. Organizirali 
naj bi ga konec decembra, vod
ja slovenskega Demosa dr. Jo
že Pučnik pa je na Ptuju ome
nil že konkretni datum: 23. de
cember. Dr. Jambrek je v Ra

dovljici dejal, da bomo pa za 
sprejem nove ustave razpisali 
referendum. Slovenija z odlo
čitvijo o samostojnosti ne more 
več dolgo odlašati , če resno mi
slimo s svojo državo in gradit
vijo njene oblasti, kar je daljši 
proces. Plebiscit je tudi tisti na
čin izrekanja, ki daje polno ve
ljavo slovenskim izhodiščem za 
nadaljnja pogajanja o prihod
njem položaju Slovenije v Ju
goslaviji ali v skrajni sili tudi 
izven nje, plebiscit pa ima tudi 
mednarodnopravno veljavo. 
Koliko bo stala samostojnost 

Slovenije, za kar se izračuni de
lajo, je nujen element, ni pa 
glavni za odločanje o samostoj
nosti, vendar morajo spremljati 
vsako odločitev. Ker so konf
likti v Jugoslaviji še vedno mo
žni, tudi nasilni in ker tudi vo
jaški vrh priznava plebiscit kot 
edino možnost za izrekanje o 
samostojnosti, je to dodaten ra
zlog za tako odločitev. Marsi
kdo v tej državi, tudi v JLA, še 
misli, da večina ljudi, tudi v 
Sloveniji, ni za samostojnost, 
ampak še naprej za skupno ži
vljenje v socialistični Jugoslavi
ji in da smo tudi Slovenci samo 
zmanipulirani s strani politične 
elite, plebiscit pa naj bi to po
kazal. • J . Košnjek 
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Z U N A N J E P O L I T I Č N I K O M E N T A R 

N e m o g o č e b o m o g o č e 
Čas tudi v politiki teče vse hitreje. Čez noč se (z)godijo reči, o ka
terih so v prejšnjih desetletjih celi narodi, stranke aH posamezniki 
lahko le sanjali. Primer: Nemčija se je v dobrem letu dni spet 
združila, njena soseda Poljska pa v tem istem času doživlja svoj 
demokratični preporod. Toda: demokratično jutro, kije nastopilo 
po dolgi noči realsocializma, je le uvod v naporni dan gospodar
ske prenove, brez katere bo svoboda bolj malo vredna. Enako ve
lja za bivšo vzhodno Nemčijo, ki bo te napore s pomočjo zahodno-
nemških dežel premagala lažje kot Poljska sama. V Frankfurtu 
na Odri sta se pred dnevi srečala kancler KohI in poljski premier 
Mazowiecki, da bi še enkrat potrdila dokončnost in skorajšnjo 
odprtost nemške vzhodne in poljske zahodne meje. Pogovori so 
minili v prijateljskem vzdušju in ob koncu sta se državnika zape
ljala še čez most na Odri ter posedela v kavarni na poljski strani. 
Prostega prehajanja čez mejo se veselijo tudi prebivalci z obeh 
strani meje: vzhodni Nemci bodo z zahodnimi markami obilno 
konzumirali ceneno poljsko blago in storitve, Poljaki pa bodo po 
odpravi vizumov dobili celo vrsto Trstov, Goric in Celovcev na 
drugi strani reke. Poljska torej ni več ogrožena od Nemčije (če da
mo v oklepaj kruto dejstvo, da je Nemčiji sploh ni več treba okupi
rati, ker jo lahko poceni kupi) in na meji med obema se obeta ži
vahno in prijazno vzdušje. 

Ko sem poslušal poročilo z mosta na Odri, se mije vsiljevala tale 
primerjava: kako bi bilo, če bi se Peterle in Markovič srečala v 
Brodu na Kolpi, se pogovorila o tem, koliko je kdo komu dolžan 
in se nato zapeljala še na slovensko stran reke, na pol klobase v 
zaseki in na liter novega cvička, nakar bi se prijazno razšla. Ven
dar me stara slovenska utvara o meji na Kolpi ni prepričala. Tudi 
vsakdanja resničnost se ji ne uklanja: slovensko vodstvo se s hr
vaškim raje sestaja na Otočcu, kjer je, sredi mile Dolenjske, bolj 
prijazno kot v divji dolini sredi roških in kotarskih gozdov. K 
Markoviću pa mora kar v Beograd. Sicer pa je tista meja, za ka
tero gre v našem primeru, prej na Drini kot na Kolpi. In kot vse 
kaže se bodo jugoslovanski bratje sporazumeli težje, kot sta se 
dedno sovražna soseda Nemec in Poljak. Usoda Jugoslavije bo 
odvisna od odnosov med Hrvati in Srbi, na katere Slovenci ne 
moremo kaj dosti vplivati. Mi se moramo v vsakem primeru - ne 
glede na to, kaj se bo dogajalo na mostu na Drini - osamosvojiti. 
Osamosvojena Slovenija se bo lahko vključevala v nove jugoslo
vanske povezave, če bodo te možne in smotrne ali pa bo šla svojo 
pot. Osamosvojitev je cilj, za dosego katerega ni nobena cena pre
visoka. Notranje soglasje o tem je pravzaprav že doseženo, prido
biti je treba še zunanjepolitično priznanje take usmeritve. 

Prejšnji teden smo zapisali, da Slovenija zahteva svojega človeka 
v jugoslovanski delegaciji na KVSE. Zdaj ga ima. V Pariz gre dr. 
Dimitrij Rupel, ki odgovarja na "vprašanje, kakšna naj bo jugo
slovanska zunanja politika, dokler ta država še obstaja. Menimo, 
da je ta politika v času obstajanja skupne države lahko le rezul
tanta zunanjepolitičnih interesov republik, drugi pa mislijo, da 
obstaja določeni skupni idealni jugoslovanski interes, v kar seve
da ne moremo privoliti. Želimo, da sistem jugoslovanske zunanje 
politike služi tudi promociji slovenskih interesov, želimo imeti več
ji vpliv in nikakor ne moremo privoliti v to, da jugoslovanska zu
nanja politika s slovenskim denarjem, ki znaša 25 odstotkov pro
računa ZSZZ, deluje proti interesom naše republike." Nekateri 
pravijo, da bi imelo večjo težo, če bi interes RS v Parizu zastopali 
dr. Drnovšek, Kučan ali Peterle. Prvi se je lansko leto na državni
ških srečanjih ob proslavi 200-letnice francoske revolucije držal 
prav uspešno in uglajeno, takratni priložnosti primerno. Tokrat 
pa ne bo proslava, obeta se politični teater, v katerem bo mogoče 
treba kar sredi predstave na oder ali iz dvorane na cesto, tudi če 
režiserji tega niso predvideli. Zato upamo, da je v Ruplu ostalo še 
kaj razgrajaškega duha pariške pomladi iz leta 1968. Prišel bi mu 
prav. - "Bodimo realisti, zahtevajmo nemogoče", se je slišalo tedaj 
in prav za to gre v bistvu tudi zdaj. 

Miha Naglic 

P o g o v o r o d e n a c i o n a l i z a c i j i 
Škofja Loka, 12. novembra — Jutri, v sredo, ob 18. uri bo v 

hotelu Transturisl v Skofji Lok i pogovor o denacionalizaciji. Mag. 
Igor Omerza. podpredsednik Slovenske demokrat ične zveze, in še 
nekateri ugledni strokovnjaki bodo zbranim spregovorili o veljav
nih zakonskih predpisih, sprejetih ukrepov, trenutnem položaju in 
doseženih rezultatih, odgovarjali pa bodo tudi na vprašanja razlaš
čenih. Pogovor pripravlja škofjeloška podružnica Slovenske demo
kratične zveze. 

S e j e z b o r o v j e s e n i š k e s k u p š č i n e 
Jesenice, 12. novembra - Danes, v torek, 13. novembra, bodo 

na Jesenicah po skupni seji vseh zborov še ločene seje zborov 
skupščine. Med drugim bodo jeseniški poslanci obravnavali tudi 
analizo socialno ekonomskih razmer, predlog odloka o ureditvi od
vajanja odpadnih in padavinskih voda ter čiščenju greznic, pred
log odloka o uvedbi melioracijskega postopka v delu na Blejski 
Dobravi, o rebalansu programa porabe turistične takse Turistične
ga društva Kranjska Gora, predlog odloka o določitvi enotnega 
matičnega območja v občini ter poročila o varnostnih razmerah in 
delu Postaje milice Jesenice z oddelkom milice v Kranjski Gor i za 
leto 1989 in devet mesecev letošnjega leta. Skupna seja bo ob 16. 
uri v sejni dvorani. • D. S. 

2 E E G L A S 

Ob 35-l«lnici j* kolektiv Gorenjskega gl«*a prejel red zaslug s srebrnu zveido 

Ustanovile!) in izdajatelj CP Glas, Kranj, tisk ČGP Delo Ljubljana, TOZD TCK 
Ljubljana 

Predsednica časopisnega sveta Kristina Kobal 
naročnina za IV. trimesečje je 160,00 din 

(jorenjski glas urejamo in piSemo: Štefan Zargi (glavni urednik m direktor). 
Leopoldina Bogataju, d odgovornega urednika). Vilma Stanovnik (šport, turi/em. 
poslovne informacije). Danica Dolenc (/a dom in družino, zanimivosti. Tržić). 
Danica Zavrl - 2lebir {socialna politika, gorenjski kraji in ljudje). Andrej Zalar 
(gorenjski kraji in ljudje, komunalne dejavnosti). Lea Mencinger (kultura) Helena 
Jelovčan (izobraževanje, iz šolskih klopi, kronika. Skofja Loka). Cveto Zaplotnik 
(kmetijstvo. Radovljica). Darinka Sedej (razscdrilo. Jesenice). Slojan Saje 
(družbene organizacije, ekologija). Jožt Koinjek (notranja politika, sport I, Marija 
Volčja k (gospodarstvo. Kranj) Gorazd šinik (fotografija). Igor Pokom 
(oblikovanje). Ivo Sekne, Nada Prevc m Mirjana Draksler (tehnično urejanje) in 
Marjeta Vozlič (lektoriranje) 

Naslov uredništvu in uprave: Kranj. Mose Pijadeja I. Kranj 
TekočI račun pri SDK: S IMHI-60.V}|-«9 
Telefoni: direktor in glavni urednik 28-463. uredništvo 21-860 in 21-835, 
ekonomska propaganda 2.1-987, računovodslvo. naročnine 28-46J. mali oglasi 
27-960. 
Neobjav Ijcmh pisem in slik ne vračamo Časopis je oproščen prometnega davka po 
pristojnem mnenju 421-1/72. 

Na prvem novembrskem zasedanju republiške skupščine sprejeli tri zakone 

T r i j e s o l i d a r n o s t n i d n e v i 

Končno je bil sprejet zakon o obveznicah za slovenske izvoznike in zakon o RTV 
Slovenija, zaradi nesklepčnosti pa ni bilo glasovanja o zakonu o moratoriju nad 
sčenjo v družben ih gozdovih. 

Ljubljana, 8. novembra - Četr-

Torek, 13. novembra 1990 

tkova seja je bila tretje nadalje
vanje seje, začete oktobra. Parla
ment je najprej, čeprav ne brez 
razprave, sprejel po hitrem po
stopku zakon o posebnem pri
spevku solidarnosti za odpravlja
nje posledic poplav. Novembra 
in decembra bomo zaposleni, 
obrtniki, kmetje in tudi upoko
jenci, razen socialno ogroženih, 
prispevali po en enodnevni zaslu
žek, za ta namen pa bo šel tudi 
denar od sicer že uveljavljenega 
solidarnostnega dneva. Ob tem 
pa so poslanci terjali od vlade, da 
mora bedeti nad trošenjem de
narja in redno poročati skupšči
ni, analizirati pa se morajo tudi 
vzroki, zakaj taka katastrofa, saj 
niso edini krivec le padavine, 
ampak tudi napake in nestroko
vni posegi v naravo. Končno je 
bil med zbori le usklajen zakon o 
obveznicah za pospeševanje izvo
za, za kar slovenska vlada name
nja 220 milijonov mark. Ker 
medzborovsko usklajevanje ni 
bilo uspešno, se je parlament 
zbral na skupni seji, na katerem 
je bilo po preverjanju pred glaso
vanjem navzočih 129 od 240 po
slancev, in z 100 glasovi za spre
jel dopolnjen zakon o R T V , ki 
daje parlamentu vso kontrolo 
nad R T V Slovenija, zavrnjena pa 
so bila tudi vsa dopolnila, ki j ih 
je predlagala opozicija in sama 

Dvom v glasovanje 
Že med četrtkovo sejo parlamenta so poslanci Socialistične 
stranke Slovenije in nove Liberalnodemokratske stranke prote
stirali zoper način sprejemanja zakona o RTV, v petek pa se je z 
javno izjavo oglasila tudi Stranka demokratične prenove. Preno
vitelji pravijo, da je vladajoča koalicija ponovno pokazala pasti 
navidezne demokracije, saj so bili zavrnjeni vsi amandmaji o 
glasovanju z dvotretjinsko večino, kar je znak, da želi Demos 
narediti RTV za svoje poslušno orodje, za državno in ne javno 
televizijo. Zavrnjen je bil amandma, da delavci RTV in predstav
niki civilne družbe sami določajo svoje zastopnike v svetu RTV, 
prav tako pa je bil zavrnjen tudi amandma o sorazmernem za
stopstvu političnih strank v svetu, kar je negacija volje volilcev in 
želja po več oblasti, kot so jo vladajoči koaliciji namenile volitve. 
Zavrnjen je bil tudi predlog, da italijanska in madžarska narod
nost sami izbereta svoje predstavnike v svetu RTV, kar je nova 
grožnja avtonomnemu položaju narodnosti. Na skupščini je bila 
opoziciji zavrnjena možnost razprave pred odločanjem, čeprav 
so na to opozarjali Demosovi poslanci Rudi Šeligo in še nekateri 
člani demokratičnega dela Demosa. Stranka demokratične pre
nove sodi, da zakon ni bil sprejet, saj je zanj glasovalo 100 po
slancev, proti jih je bilo 11, vzdržani pa trije. Pri glasovanju je 
sodelovalo 114 poslancev od 240, kar po nobeni teoriji ni večina. 
Je to nova metoda preglasovanja, tudi na nesklepčni seji, je to 
nasilje, ki se cinično sklicuje na demokracijo, pravi politična di
rekcija Stranke demokratične prenove. Zato je za jutri, 14. no
vembra, ob 16. uri sklicana javna seja poslanskega kluba SDP, 
na katero so vabljeni člani vodstva skupščine, predstavniki po
slanskih klubov in ustanov in seveda državljani. 

skupščinska komisija za informi
ranje. Osnutek zakona o turisti
čni taksi, po katerem naj bi se ta 

zbirala v republiki, ki bi obdrža
la 20 odstotkov takse, ostalo pa 
vrnila nazaj, nima popolne pod-

Radovljiški Demos o novi slovenski ustavi 

Z a u k i n i t e v v o j s k e n i p o g o j e v 

Verjetno pa bo v novi slovenski ustavi zapisano, da mora država Slovenija zagotavljati 
pogoje za postopno demilitarizacijo. Vsak Slovenec bi rad varno ž ive l . 

Radovljica, 9. novembra - O sedanjem položaju, vlogi in namerah JLA, 
o državi Sloveniji z vojsko ali brez nje, o poteh k samostojnosti, vlogi lo
kalne samouprave v ustavi, sestavi parlamenta, svobodi pa načrtovanju 
družine ter svobodi in enakopravnosti manjšin, tudi spolnih, je bilo naj
več govora na petkovi ustavni razpravi, ki jo je v hotelu Grajski dvor 
pripravil Demos. 

Liberalnodemokratska stran
ka (bivša Z S M S - liberalna stran
ka) in zeleni se zavzemajo za de
militarizirano Slovenijo, za drža
vo brez vojske in vojaške indu
strije, vendar je v sedanjih raz
merah zaradi varnosti Slovenije 
to nerealno, je dejal razlagalec 
osnutka nove ustave dr. Peter 
Jambrek, vodja skupine, ki je pri
pravljala osnutek. Tudi s stališča 
mednarodnopravnih teoretikov 
je država suverena. Če ima efekli-
vno oblast, to pa je tudi vojska. 
Tudi Vatikan jo ima, čeprav sa
mo gardo, vendar simbolizira dr
žavno oblast. Vprašanje je, kako 
naj država varuje državljane. A l i 
smo res v tako mirnem in var
nem območju ter času, da smo 
lahko brez vojske? Slovensko 
obrambno ministrstvo meni, da 
ne. Zavarovali se moramo vsaj 
pred možnimi azilanti in oboro

ženimi tolpami, vojska, čeprav 
majhna, pa deluje lahko preven
tivno. Jasno pa je, da bi vsak Slo
venec rad varno živel, vendar 
brez drage vojske, je dejal dr. 
Jambrek. Zato bomo verjetno v 
ustavo zapisali, da mora država 
ustvarjati pogoje za demilitariza
cijo. Projekt prehoda do sloven
ske vojske že nastaja, prav tako 
tudi dogovori o drugih službah 
na državni meji, seveda pa so pri 
tem mogoči tudi konflikti. To je 
del nastajanja samostojnosti Slo
venije, o čemer naj bi se izrekali 
na plebiscitu, vendar bo treba dr
žavno oblast šele utrditi in jo do
graditi. K o je dr. Peter Jambrek 
pojasnjeval glavne značilnosti 
ustavnega osnutka, je dejal, da 
moramo državo čim bolj poceniti 
in jo narediti učinkovitejšo (po
dedovana država je bila podobna 
nepreglednemu gozdu, bila pa je 

Evropski interes za 
Jugoslavijo 
Zakaj zahod zagovarja enot
no Jugoslavijo, so razlogi tri
je, pravi dr. Jambrek. Prvi je 
strah za denar, ki so ga vlo
žili k nam in ga ne bi radi 
zgubili, drugi je strah, da ob 
razpadu Jugoslavije ne bi bi
lo vojne, in tretji je želja, da 
bi se po vzoru Slovenije de
mokratizirala vsa Jugoslavi
ja. Ker pa so politika vedno 
izvršena dejstva, bi Evropa 
priznala vsako rešitev, seve
da izpeljano na miren način. 
Glede državnih meja pa hel
sinški dogovor zagovarja 
nespremenljivost, po naši 
sodbi pa veljajo helsinški do
govori tudi za naše notranje 
medrepubliške meje. Če bi 
jih že spreminjali, bi Evropa 
pristala, da jih spreminjamo 

na miren naan. 

Beograd nas je uničil 
Zbor občin ni dal soglasja k 
devetim zveznim zakonom-
ki so bili sprejeti kot začasni-
Sklepi so bili sprejeti s pte-
glasovanjem in niso bili up°~ 
števani sklepi skupščine Slo
venije. Na seji so dejali, daje 
politika ZIS uničila gospo
darsko moč Slovenije, i" 
predlagali, da takoj prene-
hajmo plačevati vse prispev
ke Beogradu. Slovenija se 
mora ekonomsko osamosvo

jiti, vse pobude delegatov pa 
mora proučiti republiška vla
da in sicer dati jasna navodi
la našim delegatom, kako 
ravnati na sejah v Beogradu, 
pa tudi republiškim poslan
cem bi morala dati naša vla
da več podatkov. 

pore. saj v mnogih tuns[l^t 
krajih, tudi na Gorenjskem, n . 
nijo, da bi se morala taksa zb i l* 
v občinah in odtod odvajati v 

publiko, ne pa obratno in daje 
nov poskus republiške centrali 
cije. Ministrstvo za turizem to 
vrača in meni, da je repubuj^ 
zajemanje pravšnje in da ce 
la rabi toliko denarja P g f J J j . 
za turistično promocijo S l° v

 0 

je. Glede usode starega z a k ° e " 
obrambi pred točo pa so m , mCj 
da je treba problematiko doa* ^ 
proučiti in šele nato sklepa 
ukinitvi obrambe ali drugačni u 
ganizaciji. . A 0 

Poslanci so se odločili- da-t« 
od sejnin prispevali P 0 . 2 ILj« 
narjev za poplavljene, s i ce P a J 
tudi ta seja minila v že znane 
slogu medsebojnih obtožb in u ^ 
protestnih zapuščanj sej. • 
Košnjek 

Je regionalizacija potrebna 
Dr. Peter Jambrek je dejal 
da bo razprava o osnutku 
ustave šele pokazala, ali * 
Sloveniji regije sploh potre
bujemo ali ne glede na to, da 
nas je samo dva milijona, da 
želimo imeti enoten gospo
darski sistem in eno lokalno 
samoupravo in ne dveh ravni 
državnih uprav. Če imamo v 
mislih slednje, je taka regio
nalizacija zapravljanje 
na rja in vzrok za dodatno bi
rokratizacijo. V enodomnem 
državnem zboru bi lahko in
terese posameznega dela 
Slovenije uveljavili s pravico 
veta poslancev s tega področ

ja na predlagano odločitev, 
lahko bi uveljavili institut 
ljudske tožbe, če je neka 
odločitev za ljudi škodljiva-
in sodne preprečitve ukrepa-
Seveda pa bi morala biti in
teresno povezovanje občin 
dovoljeno. 

smislu starih občin, ki j ih J ept 
čil leta 1955 Kardeljev K°j £ p 

zbirokratiziranih komun, P ^0t 
jetno oblikovati tudi ^ J f i a v f l * 
sestavino republiške ° r . ; c i> 
uprave. sploh pa zavarovat , 
veka in državljana pred ar** v 

deli' 

ufii-

neučinkovita) , da moramo lju
dem vrniti lokalno samoupravo v 

oblastjo v imenu elite o r * , a 5 , V-
imenu ene institucije. ^a^sCW 

Krščanski demokrati o novi slovenski ustavi 
v • 

tev oblasti. Vsi deli se m c "nf ja , -
no vzajemno kontrolirajo- fl£ 

va je dolžna zagotavljali ° s

; ) V j ce 

" S v e t o s t z i v l j e n j a " s e i e s p o l i t i z i r a l a E ^ H = S g 
J cijo. Gre za obseg l ? * 0 ^ 

pravic tujcev, za pravice a | Kranj, 9. novembra - "Krščanski demokrati smo bili zadovoljni, ko smo 
v osnutku nove slovenske ustave našli formulacijo, ki govori o svetosti 
življenja. Ko pa se je o ustavi začela razprava, smo vse bolj spoznavali, 
da ta svetost ni mišljena tako, kot jo pojmujemo kristjani, in da se na
naša na vse, kar leze in miga. Svetost življenja se je spolitizirala, libe
ralci in prenovitelji so iz tega Celo skovali konstrukt, češ da svetost ži
vljenja pomeni prepoved splava," je na petkovi ustavni razpravi kranj
skega odbora krščanskih demokratov dejal Nace Polajnar, vodja po
slanskega kluba stranke, in poudaril, da ustavno besedilo svetosti življe
nja, zapisano v temeljnih načelih, v nadaljevanju te svetosti ne oprede
ljuje. Kranjski župnik Stanislav Zidar je bil še bolj konkreten: "Člen, 
ki govori o pravici do splava, je v nasprotju s svetostjo življenja. 

Ivo Bizjak, predsednik kranj- besedilu zapisana tudi pravica do 
skega odbora krščanskih demo
kratov, sicer pa predsednik zbora 
občin republiške skupščinee, je v 
začetku ustavne razprave pojas
nil bistvo nove ustave pa tudi ne
katera stališča stranke. Krščanski 
demokrati, denimo, menijo, da 
so nekatere socialne pravice v os
nutku ustave premalo jasno opre
deljene in da j ih je bolj natačno 
treba določiti že zalo. da v pre
hodnem obdobju ne bi prišlo do 
oblik primitivnega kapitalizma. 
Ker so kristjani v preteklosti 
imeli slabe izkušnje z možnostjo 
javnega izpovedovanja vere, so 
že pri sestavljanju osnutka nove 
slovenske ustave dosegli, da je v 

svobodnega in javnega izpovedo
vanja. Ivo Bizjak je tudi dejal, da 
krščanski demokrati za zdaj še 
nimajo povsem oblikovanih sta
lišč do nekaterih ustavnih dilem, 
da pa se za zdaj bolj zavzemajo 
za večjo vlogo parlamenta (ne 
predsednika), za ohlikovanje 
dveh zborov, za to, da bi bil dru
gi zbor območno sestavljen in da 
hi imel le nekatere, območno za
nimive pristojnosti pa ludi zato, 
da bi že v ustavo zapisali neod
tujljive pravice občine. 

Ciril Kolešnik, član republiške 
uslavne komisije, je seznanil 
udeležence uslavne razprave 
predvsem s tistimi določbami os-

Predlog enega od udeležen
cev razprave, da naj bi nova 
ustava izhajala iz božjih po
stav in da naj bi se zdaj, po 
spremembi sistema in koncu 
časov, ko so bili verni drugo
razredni državljani, neverni 
prilagodili vernim, ni dobil 
podpore, ivo Bizjak je dejal, 
da "pustimo vsakomur svo
je" in da tudi krščanstvo ne 
more biti državna ideologija. 
Ciril Kolešnik je menil, da bi 
to pomenilo hudo prisiljeva-
nje. 

nutka nove ustave, pri katerih so 
mnenjske razlike največje. Gre 
za opredelitev o "svetosti življe
nja", za vprašanje, ali vključili 
N O B med osnove slovenske sa
mobitnosti ali ne, za obseg last
ninskih pravic tujcev, za razmeji
tev pravic med tistimi, k i . so v 
Sloveniji "od vekomaj", in oni
mi, ki so prišli "pred kratkim", 
za vprašanja o organiziranju par
lamenta, za dileme o slovenski 
vojski in demilitarizaciji,.. • C. 
Zaplotnik 

F . a v.v i U J W . , , a K . . .vice nar ,i 
nostnih skupin, za obvezno 
neobvezno soupravljanje de 
cev v podjetjih (ustava naj • 
od teh možnosti izrecno ? r e \ e . 
še), pa za eno ali dvodomno 
stavo parlamenta. - y t\-

V razpravi so bila najizra 2 '^,, 
ša razmišljanja o načinih 0 ^ 
mosvojitve Slovenije, kjer r>e 

smeli več čakati, čeprav g ° s P v 

darska kriza samostojnosti 0 
prid, vendar nam korajže ne s • 
/manjkati, o vprašanju v a r n j 3 

in vojske, kjer so bili P r c ^ ' ° ? ' ' n a -
bi jo lahko zagotovili s kom"" 
cijo teritorialne obrambe, m' ' 
in civilne zaščite, slišali pa -»"j,' 
tudi pomisleke, če smo za p' 
scit ta hip dovolj dobro P r l , L i 
vljeni. Glede družine in n)ct]J\n 
načrtovanja so menili, da b,1 j 3 

najboljša ustavna formulacija-
imajo starši pravico do svobod • 
ga odločanja o številu otrok- Kj, 
svobodi in enakopravnosti 
Sin, tudi spolnih, pa so bili g1* 
vi za enakopravnost, pa tud' " • 
n. ker bi to lahko ogrozilo 1» j , 
razvoj slovenskega naroda. 
Košnjek 



Štirinajsti kongres ZSMS 
stranke v 

Liberalne stranke in prvi kongres Liberalne demokratske 

S e z m e r a j s m o o p o z i c i j a , 

v s e d r u g o s e j e s p r e m e n i l o 

J o z e Š k o l č : " L i b e r a l i z e m , l i b e r a l n e i d e j e so s e d a j p o d D e m o s o m , t a k o k o t 

P r e j p o d k o m u n i s t i č n o o b l a s t j o , o z n a č e n e z a p o g l a v i t n e g a n a s p r o t n i k a t i -
s t l h , k i so n a o b l a s t i . B e s e d n j a k d i s k v a l i f i k a c i j j e o s t a l s k o r a j n e s p r e m e 

njen. Č e s o n a s p r e j z m e r j a l i z l a ž n i m i d e m o k r a t i , k i j i m g r e s a m o z a 

° b l a s t , n a s s e d a j o b k l a d a j o s k o m u n i s t i č n i m i z a r o t n i k i , k i se ne m o r e j o 

s p r i j a z n i t i z i z g u b o o b l a s t i . " 

Liberalni demokrati naspro
tujejo dvema modeloma pri
vatizacije, ki se pogosto po
nujata kot odrešilni poti last
ninjenja družbene lastnine: 
začasnemu podržavljenju in 
vsesplošni razdelitvi družbe
nega premoženja državlja
nom. Podržavljenje probleme 
samo prelaga, razdelitev pre
moženja prebivalstvu pa je v 
nasprotju z logiko, da v trž
nem gospodarstvu ne more 
biti ničesar podarjeno. 

Z*gorje, 10. novembra - "Še zmeraj smo opozicija, vse drugo se je spre
menilo. Kot vsaka poštena opozicija se borimo za oblast. Ker nam gre 
2 4 Pametno oblast, ne moremo drugače, kakor da smo proti oblastniški 
"eumnosti," je na 14. kongresu ZSMS - Liberalne stranke, ki se je po 
Poimenovanju stranke, nadaljeval kot prvi kongres Liberalne demo
n s k e stranke, dejal stari in novi predsednik stranke Jože Školč in 
Poudaril, da je bila v času pred volitvami najbolj pogosto uporabljena 
°«seda dostojanstvo in da od maja dalje o dostojanstvu v tej deželi ni več 
govora. 

Od kod ista jeza včerajšnjih 
komunističnih kot današnjih de-
"losovskih jastrebov na liberali-
Z e m , se je v pozdravnem nagovo-
r u delegatom in gostom kongre
s i ' rned katerimi so bil i predstav-
n ' k i domala vseh slovenskih 
strank, vlade v senci, organizacij 
Z a mejskih Slovencev ter jugoslo
vanskih in tujih liberalno usmer
jenih strank, vprašal Jože Školč. 
Odgovor je v liberalizmu, v 

lem. ker je liberalizem v osnovi 
sep t i čna drža. ki jo preveva ne-
2aupanje do vseh velikih projek-
l 0 v > pa naj se j im reče Sociali-
Z e m , Nacija ali Demokracija'*. 

Splošne, neposredne in tajne 
v °l i tve so po Školčevem mnenju 
glavna pridobitev bojev za politi
k o svobodo in demokracijo, 
V e ndar pa bo potrebno še veliko 
C l v ' i liziranega napora, da bi lahko 
°.yeličini naše demokracije govo
r i vsaj približno s takšnim zano-
S O r n , kot se to počne danes. "Še 
Preden smo dobro vstopili v ta 
^ovo odprti prostor in še preden 
Sl**io se dobro zavedeli in spoznali 
m ° i n o s t i , k i j ih pozna moderna 
P o l i t ična ureditev, že nas zapira
jo v ogrado novih prehodnih ob-
d °b i j in časov ideoloških odpo
r i ; še preden smo dobro spre
govorili v parlamentarnem pro
doru, že nam skušajo zapreti 
"sta. In če se to dogaja v parla
mentu, kaj se potem šele dogaja 
v bolj ali manj vsakdanjih in 
""•anj javnih in razvidnih sferah 
življenja." je dejal Školč in nada
ljeval: "Demokra t ične volitve ni
so prinesle le demokrat ično izvo
ljene oblasti, o kateri pač lahko 
I 2 l*ekamo nezaupnico. Prinesle so 
t u d i nove kolektivistične ideolo
gije, ki tokrat bodisi v imenu Na-
r °da ali pa v imenu Svetega ome-
JuJejo svobodo posameznic in po
sameznikov... Svoboda se danes 
Poizkuša na vprašanjih takojš

njega sprejema pravice do ugovo
ra vesti, pravicah Neslovencev v 
Sloveniji, diskriminaciji po spol
ni usmerjenosti, enakih možno
stih žensk, pravici do splava... L i 
beralizem kot najmočnejša alter
nativa vsem oblikam nesvobode 
je na preizkušnji tudi ob ideolo-
gizaciji šole, težnjah po centrali
zaciji in koncentraciji oblasti, dr
žavnem reguliranju vseh gospo-, 
darskih procesov," je dejal Jože 
Školč in končal, da so prevladu
joče politične tendence v Sloveni
j i vse prej kot liberalne in da l i 
beralci zavračajo logiko dveh 
etap, ko se za realizacijo svetlih 
ciljev uporablja njim nasprotna 
in izključujoča sredstva: demo
kracija skozi izredne ukrepe v 
prehodnem obdobju, demilitari
zacija skozi ustanove . slovenske 
nacionale vojske, evropska inte
gracija skozi enotno slovensko 
nacionalno državo.. . 

N e v a r n o s t , d a b i z n o v a 
z a p r l i o d p r t i p o l i t i č n i 
p r o s t o r 

Ko je dr. Slavoj Žižek pojas
njeval glavni programski doku
ment kongresa. Manifest libera

lizma, je med drugim dejal, da 
počasi postaja jasno, da je "ne" 
komunizmu zgolj prva, čeprav 
odločilna etapa in da onstran ko
munizma ni zgolj Demokracija z 
velikim D, ampak se izbira niz 
izbir, ki j im je v osnovi tale alter
nativa: bo Slovenija zatohla Do
mačija, zaverovana v svojo samo
bitnost, obsedena od organske 
enotnosti in zakoreninjenosti, 
skupnost, ki jo bo držal skupaj 
strah pred razlikami in pred tu
j i m ; ali pa bo Slovenija država, 
ki je ne bo strah razlik in bo 
odprta tako svetu kot lastnim 
manjšinam.. . "Po naši oceni je 
glavna nevarnost pokomunisti-
čnega obdobja, da bodo razočara
nja in frustracije znova zaprli 
odprt politični prostor in pripe
ljali do tega, da bodo v njem zav
ladale nove nedotakljive svetinje, 
pa naj bodo nacionalno ali religi
ozno obarvane. Nauk zadnjega 

sti tistih, ki nam ponujajo "na
ravnega sovražnika". Tako se, de
nimo, ob vseh pomislekih do ka
toliškega fundamentalizma nika
kor ne smemo pustiti zapeljati ti
stim, ki nas znotraj Demosa vabi
jo v skupni laični blok zoper 
kristjane." je dejal dr. Žižek in 
povedal, da se Z S M S zaradi svo
jega imena, za razliko od ostalih, 
nima česa sramovati. Pred komaj 
letom dni so se sami vodilni 
predstavniki sedanje oblasti raz
glašali za mladince. "Dovolj nam 
je tega, da se nas dela krive tako, 
da se nam nalaga dolg prejšnjih 
generacij. Dovolj dolgo smo bil i 
material, iz katerega so gnetli tu
je sanje, naj bodo to sanje parti
zanov ali njihovih žrtev. Dovolj 
nam je vampirjev, ki živijo od te
ga, da izterjujejo od nas svoje 
dolgove. Danes je lesen kol , ki bo 
pokončal vse vrste vampirjev, en 
sam - liberalna demokratska 
stranka," je ob koncu dejal dr. 
Žižek in za govor požel dolg 
aplavz. 

Ko se sveto "socializira" 
se znajdemo v totalitarizmu 

Liberalna demokratska stranka nasprotuje miselni konstruk
ciji nove slovenske ustave, ki govori o svetosti življenja, in sicer 
zato, ker sveto nima česa iskati v javnopravni sferi in ker je sve
to zadeva človeške intime. Vsak od nas ima svoje sveto, neko je
dro, okoli katerega gradi svoje življenje, vendar se tisti trenutek, 
ko se sveto "socializira" in postane vodilo organizirane državne 
skupnosti, znajdemo v totalitarizmu. 

Iz zgodovine je znano, daje duh svetega duh žrtev. Svete so 
bile žrtve partizanov za svobodo, zdaj se posvečajo žrtve tudi na 
nasprotni strani. Liberalni demokrati so proti logiki žrtvovanja 
in temu, da bi proglašanje nečesa za sveto bilo sredstvo za ome
jevanje pravic ne-svetega. 

Demokratični in nedemokratični liberalci 
Mile Šetinc je dejal, da so v svetu vse mogoče liberalne stranke z 

zelo različnimi programi, bazami, močjo in vplivom in da je tudi v 
Sloveniji še nekaj strank, ki se imajo za liberalne. "Prav politična 
stališča obrtniških soimenjakov iz Kranja so dober dokaz, da je 
treba najprej temeljito definirati vsebino liberalnosti in da. na pri
mer, ime liberalni demokrati v slovenskih razmerah ni pleonazem, 
saj se očitno imajo za liberalce tudi ljudje, ki sicer niso demokra
ti. " 

Liberalcev iz Liberalne stranke se je "spomnil" tudi dr. Slavoj 
Žižek, ki je dejal, da so "dobri obrtniki iz Kranja" ustanovili stran
ko, ki uteleša vso prtljago starega, divjega liberalizma - poceni pri-
dobitništvo in nastopaštvo. duh spletk in metanja polen pod noge. 

Programski dokumenti 
Na kongresu so poleg Manifesta liberalizma, ki naj bi bil do

kument trajnejše vrednosti, sprejeli še vrsto programskih doku
mentov in resolucij. Omenjamo le nekatere! 
Manifest liberalizma 
ff« priznavamo nobenega interesa, ki bi bil višji od človekovih 
Pravic, in nobenega razloga, v imenu katerega bi bilo mogoče 
Pravice omejevati, kršiti ali razveljaviti. 
Takoj na volitve v dvodomno skupščino 
Prebivalstva Slovenije je za kako večje mesto. Toda Slovenija ni 
mesto. Dovolj ima problemov in razlik, da potrebuje dvodomno 
skupščino. 
Regionala Slovenija in lokalna samouprava 
Liberalci hočemo raznoliko Slovenijo, Slovenijo regij. Nasprotu
jemo tistim političnim usmeritvam, ki žele Republiko Slovenijo 
Organizirati kot unitarno državo, ki je vodena in upravljana iz
ključno iz republiškega središča. 
Slovenija brez vojske 
y°venija ne more biti nikomur nevarna, zato tudi njena razoro-
*itev ne more povzročiti kakšne večje zmede ali rušenja ravnove-

politiko enakih možnosti 
jrditev, da so ženske enakopravne, je močno razširjena, toda že 
°ežen pregled zastopanosti žensk v politiki pokaže, da je ta trdi-
t e v lažna. 
Ekonomski program privatizacije in podjetniškega prestrukturira
nja 
družbena lastnina ne sme postati sredstvo prerazdeljevanja in 
nfSfniselnih lastninskih sporov med starimi lastniki, samoupra-
yalci jn državo. Temeljni pomen lastninjenja družbene lastnine 

** ^"kapitalizacija podjetij in njihova upravljalska normalizaci-

časa, ko se po vsej Vzhodni Evro
pi po padcu komunizma množijo 
nacionalne nestrpnosti, je, da je 
danes glavna nevarnost v nacio
nalnem populizmu," je dejal dr. 
Žižek in dodal, da se v Sloveniji 
nihče, razen Z S M S - liberalne 
stranke ne zoperstavlja tej nevar
nosti, da so Demosove stranke 
razpete med nacionalnim repu-
blikanslvom in katoliškim popu
lizmom in da za liberalni populi
zem, za dediščino novih družbe
nih gibanj, nimajo posluha. 

Liberalni demokrati so načel
no odprti do vseh, nimajo nobe
nega "naravnega" zaveznika, na
čelno so tudi za vse koalicije. "Ne 
pustimo pa se ujeti v pasti - v pa-

N o v i o b l a s t n i k i g a s i j o 
p o ž a r e i n p r e r a z d e l j u j e j o 
p r i v i l e g i j e 

Do nove oblasti je bil kritičen tu
di Janez Kopač, ki je dejal, da je 
novi, Demosov režim kot sod vi
na, posejan z luknjami nesposob
nosti, pod katerim se z odtekajo
čo slovensko prihodnostjo opija
jo klani novih oblastnikov. V ro
ke so res dobili zbankrotirano dr
žavo, vendar je naša hiša danes 
še bolj neugledna, saj novi gospo
darji niso popravili niti temeljev. 
Kot so komunisti prej poskušali 
živeti od prihodnosti, tako posku
ša zdaj Demos. le da z drugimi 
instrumenti. Čarobne formule so 
nove, logika ista. Moderen je ja
vni dolg. moderna je samostojna 
slovenska država, moderno je ča
kanje na novo ustavo, na volitve 
v drugih delih Jugoslavije, na ta 
ali oni dogodek. Cena čakanja pa 
je velika. Čakanje brez vedenja o 
tem, kaj hočeš, brez koncepta, pa 
ni znak modrosti ali nemoči - je 
znak nesposobnosti. "Slovenija je 
na žalost še vedno socialistična 
republika. Novi oblastniki ob sta
rem pravnem režimu zaenkrat 
gasijo požare in prerazdelujejo 
privilegije. Drugega nič," je dejal 
Janez Kopač. • C. Zaplotnik 

£ r ofi diskriminaciji zaradi spofo 
ravice in temeljne svoboščine n 

Ine usmerjenosti 
.-.neljne svoboščine ne morejo biti zagotovljene molče 

a" zgolj implicitno, še zlasti ne, če se navezujejo na nekaj, kar je 
' tako kot homoseksualnost - podvrženo stoletnim predsodkom 
, n zatiranju. 

T e r m o p o l j e r e d k a i z j e m a 
Kranj - Maruša Lavtar. vodja p remožen j sk ih zavarovanj 

v kranjski enoti Zavarovalnice Triglav nam je povedala, da so 
njihovi zastopniki že do konca minulega tedna opravi l i veči
noma vse preglede v škofjeloški obč in i in poveč in i so š k o d o 
takoj izplačali."Tam, kjer postopki še niso končani, smo izpla
čevali tudi akontacije. Pričakujemo še prijave iz Bitenj in Zab-
nice in prijave Elektra, Gozdnega gospodarstva... 

Sicer pa v kranjski enoti ugotavljajo, da bodo š k o d e po 
večini v stanovanjskih kleteh vkl jučno z ozimnico, oljem oz i 
roma kurjavo pokrite iz naslova stanovanjskega zavarovanja. 
Je pa na primer v škofjeloški obč in i vseeno več kot 200 objek
tov, ki so b i l i poplavljeni , proti poplavam pa je bilo vsega 
skupaj zavarovanih le pet. V d r u ž b e n e m sektorju je na primer 
Termopol Sovodenj redka izjema, kjer so zavarovani tudi 
proti poplavam; poleg seveda Elektro, k i svoje naprave redno 
zavaruje proti poplavam, pa tu G o z d n o gospodarstvo ima ve
č ino svojih cest z a v a r o v a n i h . . . © A. Z . 

Koroški deželni glavar dr. Jorg Haider obiskal 
Slovenijo 

D o b e r s o s e d p o m a g a p r v i 
Koroška vlada je imenovala dva koordinatorja pomoči Sloveniji 
po poplavah, v Ljubljani in Celovcu bodo organizirani kulturni 
dnevi, v Železni Kapli bo srečanje strokovnjakov o krški jedrski 
elektrarni, do konca februarja pa bodo končani dogovori o hi
droelektrarni Golica. 

Ljubljana, 9. novembra - Septembra preloženi obisk delegacije 
deželnega sveta Koroške na čelu z glavarjem dr. Jorgom Haider-
jem in obema namestnikoma dr. Petrom Ambrozvjem in dr. Chr i -
stofom Zernattom, v delegacijo pa je Trii vključen tudi zastopnik 
Slovencev na Koroškem, dvorni svetnik dr. Pavle Apovnik. je bil v 
petek uresničen. Pogovor z delegacijo slovenske vlade je bil uspe
šen, sta ocenila tako Haider kot predsednik slovenske vlade Lojze 
Peterle. Vrata prihodnjega sodelovanja so na stežaj odprta. Koro
ška je kot dober sosed prva pomagala Sloveniji ob poplavi in tudi v 
prihodnje lahko računamo na izdatno pomoč v denarju, mehaniza
ciji in strokovnih nasvetih (vlada je imenovala dva posebna koor
dinatorja), razširjeno bo kulturno sodelovanje (v Ljubljani bodo 
organizirani koroški kulturni dnevi, v Celovcu pa slovenski), v 
treh letih bodo raziskane zaloge pitne vode v Karavankah, odprt 
bo mejni prehod v Lužah, 10. in 11. decembra bo v Železni Kapl i 
strokovno srečanje o nevarnosti jedrske elektrarne v Krškem, Mla 
do koroško gospodarstvo pa bo na Dunaju organiziralo posvetova
nje, na katerega bo vabljena tudi Slovenija. Dana je bila pobuda za 
šolanje naših dijakov in vajencev na Koroškem, njihovih pa pri 
nas, glede jezu oziroma hidroelektrarne Golica pa je bilo dogovor
jeno, da varnost obratovanja analizira stroka (slovenska vlada je 
že dobila prvo dokumentacijo), da se razreši problem odškodnin, 
konec februarja prihodnje leto pa bo potem odločeno, ali bodo jez 
napolnili ali ne. Na zelo dobro obiskani časnikarski konferenci je 
Lojze Peterle povedal, da se glede uresničevanja 7. člena državne 
pogodbe mnenja niso bila enaka (Slovenija trdi, da ni izpolnjen), 
pomembna pa je dobra volja glavarja Haiderja, da se tudi to uredi. 
Zastopnik Slovencev, tak. ki uživa zaupanje manjšine, bo še na
prej vključevan v delegacije za pogovore s Slovenijo, dr. Ambrozv 
pa je posebej opozoril na pomen sodelovanja med koroškimi in 
slovenskimi občinami. Slovenski zunanji minister dr. Dimitrij Ru
pel je dejal, da je treba dati delovni skupnosti Alpe Jadran novo 
vsebino in da je enako pomembno sodelovanje Slovenije z Duna
jem kot s Celovcem. Peterle je povedal, da je za slovensko vlado 
pri položaju manjšine osnovna ocena manjšine same. da ne bi bil 
proti oblikovanju nadzorne komisije za uresničevanje 7. člena, ker 
to ni izraz nezaupanja do soseda. O zgodovinski komisiji, ki naj bi 
raziskala dogodke takoj po vojni, tokrat niso govorili, prav tako pa 
tudi ne o želji Avstrije po reviziji nekaterih členov državne pogod
be. Ce bo treba in bo za to osnova, pa bo Slovenija uradno reagira
la, je dejal Peterle. # J . Košnjek, slika G. Šinik 
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P R E U R E D I T V I T R G O V I N E 

S P A R - T R G O V I N A 
(SAMO 3 KM OD LJUBELJA) 

RAMA MARGARINA 500 g ATS 13.90 

JEDILNO OLJE 101 ATS 109.90 

TOALETNI PAPIR 10 zav. ATS 19.90 

KISLE KUMARICE 720 ml ATS 11.90 

BRAVO POMARANČNI SOK 11 ATS 7.90 

VVEISSER RIESE 
PRALNI PRAŠEK 6 kg ATS 129.90 

ROZINE 500 g ATS 8.90 

LEŠNIKI 500 g ATS 19.90 
REGIO BRAZIL KAVA 1 kg ATS 32.90 

BANANE 1 kg ATS 7.90 

C E N E V E L J A J O O D 13. 11. D O 2 4 . 1 1 . 1 9 9 0 

— £ x S ^ < — 

1 3 0 ^ ™ Č O K O L A D O 100 g 
J o 



» g J E S G L A S 4. STRAN 
G O R E N J S K I K R A J I I N L J U D J E 

U R E J A : A N D R E J Ž A L A R Torek, 13. novembra^ 

Razdejanje v križišču Potok in Davča se počasi umika. Tehnikova 
gradbena mehanizacija in delavci, ki so delali tudi v soboto in nede
ljo, so bili za prebivalce Potoka in Davče največje upanje... 

V o d o v o d i , m o s t o v i , c e s t e . . . 
Škofja Loka, 12. novembra - Slika o škodi, ki je na Gorenjskem naj
bolj prizadela škofjeloško občino, je bila konec tedna že precej bolj 
jasna, kot v prvih dneh, ko se voda še ni povsem umirila. Sekretar se
kretariata za družbeni razvoj Tone Jenko in koordinator za gospo
darsko infrastrukturo v sekretariatu za družbeni razvoj Miha Bizjak 
sta povedala, da je škoda, čeprav še vedno ni dokončna, kar precej 
večja od ocenjene po prvih dneh. 

Zadnja ocena, čeprav so komisije še na terenu, gospodarstvo 
pa mora točne podatke posredovati do 20. novembra, je, da znaša 
skupna škoda 429.886.000 dinarjev. "Prvotna številka 340 milijonov 
dinarjev se je povečala na račun ocenjene škode na hudournikih in vo
dotokih. Kaže pa, da bodo tudi druge škode (telefonija, ceste, stano
vanja, za kmetijske površine, za katere si ta hip še nihče ne upa dati 
ocene, enako velja za kulturno dediščino-freske...) številko še precej 
povečale," je povedal Tone Jenko. 

trtnitino. kol je povedal Tone Jenko, pa se zatika pri oceni 
družbenega proizvoda in sicer zaradi različne statistike. Na pod
lagi zvezne statistike je znašal družbeni proizvod v škofjeloški 
občini 795.389.800 dinarjev. Podatki v občini (iz gospodarstva in 
na podlagi deleža zasebnega sektorja v družbenem proizvodu i: 
leta 1988) pa da proizvod ni bil večji od 500 milijonov. 

"Problem pa je tudi pri revalorizaciji družbenega proizvo
da. Statistični indeks o naraščanju cen v 10 mesecih je 627,8 (ma
loprodajne cene). Naš podatek pa je, da je indeks 305. Republika 
bi morala posredovati pri razčiščevanju te statistične zmede..." 

Sicer pa je stanje v občini zdaj takšno, da so z obvozi že doma
la vse vasi že dostopne, ob tem koje na terenu zdaj vsa razpoložlji
va občinska gradbena mehanizacija (zasebna, podjetniška...), V ve
liko pomoč komisijam in delu na terenu, predvsem pa prizadev
nim krajanom, ki že obnavljajo ali pa zasilno urejajo najtežje in 
za življenje najpomembnejše potrebe, pa so geologi iz Rudnika. 

"Za naslednji teden smo razdelali naslednjo prioriteto del: 
Prednost imajo kraji, kjer so še vedno brez pitne vode - Malenski vrh. 
Jazbine, Leskovica, Volča, Srednja vas, Gabrška gora oziroma posa
mezne hiše na celotnem območju. Redno kontroliramo tvdi vodo s 
Sorskega polja. Će bi postala oporečna, bo 14.000 prebivalcev Škofje 
Loke spet takoj odvisno od preskrbe z vodo s cisternami..." je konec 
tedna povedal Miha Bizjak. 

Prihodnji teden bo tudi jasna slika, koliko je v občini "brez
domcev". Doslej je bilo po podatkih komisij oziroma s terena treba 
izseliti 6 gospodinjstev oziroma okrog 20 ljudi. Sicer pa je bilo ko
nec tedna še vedno najslabše v Farjem potoku, Rantovšah oziroma 
v zaselku Udečk in na Hotavljah proti Slajki. Odgovorne sklužbe 
in ekipe pospešeno pripravljajo dokumentacijo za izgradnjo mo
stov. Enako velja za mostove za Davčo. 

"Največji problem pa je most v Železnikih pri Tehtnici, ki je 
zdaj samo za osebna vozila. Začeli smo že akcijo, da zgradimo nado
mestni most na novi lokaciji in hkrati začasni most za tovorni pro
met. Čeprav bo odpravljanje škode dolgotrajno in bo terjalo ogromna 
sredstva, smo si zastavili cilj, da čimprej kolikor toliko povežemo vse 
prometnice in usposobimo naprave za osnovne življenjske pogoje. Za
to bomo delali neprekinjeno... Pohvaliti pa moram vse službe (PTT, 
elektro, vodarje, Rudnik, gradbeno operativo, gasilce, CZ...) pred
vsem pa krajane in lastnike kmetijske mehanizacije, ki delajo še ved
no na odpravljanju posledic ujme..." je poudaril Miha Bizjak. Tone 
Jenko pa je dodal, da bodo v občini postrgali ves denar za sanacijo. 
Upajo pa, da bo prišla tudi pomoč iz republike. • A. Žalar 

P o m o č 
Zdaj je vsekakor najbolj d o b r o d o š l a p o m o č pri od

pravljanju posledic škode . Marko Hafner, ki ima podjetje z 
gradbenim materialom v Ž a b n i c i , daje 5-odstotni popust 
na gradbeni material. Janez Mali iz Letenc, zastopnik A R K 
Idrija ponuja rabljeno poh i š tvo .dV krajevni skupnosti Ve-
lesovo so poleg gasilcev z Visokega pomagali pri reševanju 
tudi d o m a č i gasilci. . .Družina Marjanovič iz Spodnjih Bitcnj 
40 se za p o m o č pri reševanju zahvaljuje gasilcem Bitnja in 
Kranja ter sosedom; še posebej Branetu Pristovu. 

N O V F O R D O R I O N 

SEDAJ PRI VAŠEM CELOVŠKEM 
GLAVNEM - ZASTOPNIKU FORDA 

S i n t s c h n i g 

CELOVEC, SUDBAHNGURTEL (PRI GLAVNI ŽELEZNIŠKI POSTAJI) 
T E L : 9943-463-32144 
ZAHTEVAJTE GOSPODA OTROBA IN KRUSCHITZA, 
KI GOVORITA SLOVENSKO 

Na Gabrški gori je najbolj zadelo Spodnjega Rovtarja 

Ž i v i n a p r i Z g o r n j e m R o v t a r j u , 

m i p a p r i J e r n a č u 

P o p l a v a m i n š k o d i se j e p o p r v i h o c e n a h , k i p a š e n e k a j č a s a ne b o d o p o 
p o l n e , z d a j p r i d r u ž i l a o b n o v a . M i n u l i k o n e c t e d n a je b i l t u d i v p r i z a d e t i h 
k r a j i h n a G o r e n j s k e m p o v s o d d e l a v e n . 

Gabrška gora, 10. novembra - Martinova sobota je bila sončna, 
vendar hladna. V škofjeloški občini, kjer jih je ujma L novembra še 
posebej pestila in jim naredila ogromno škodo, pa je bila predvsem 
delovna. Pa ne le sobota, delovna je bila tudi Martinova nedelja. 

V E S E L I M O S E V A Š E G A OBISKA 

Na Gabrški gori je bilo prejš
nji četrtek najhuje pri Alojzu 
Osredkarju, Gabrška gora 12 - po 
domače pri Spodnjem Rovtarju. 
Plaz, ki se je spiožil, je podrl ste
no in v hlev porinil vodovodni 
rezervoar s hriba in veliko drevo. 
Loti l pa se je tudi domačije zra
ven hleva. 

Pri Zgornjem Rovtarju. kjer je 
zdaj živina, nam že Tine Bogataj 
pove. da so na tem delu nenehne 
težave z vodo. Menda so že ta
krat. 1896. leta, ko so gradili Bo-
gatajevo domačijo, morali v tla 
zabiti jelševe tramove. Tudi na 
tej hiši se kažejo vedno večje raz
poke... "Novo bo treba, hlev pa 
stoji že na trdnem..." 

Streljaj pod Zgornjim Rovtar-
jem, pri Osredkarju je bilo kljub 

Alojz Osredkar: "Že pred 23 leti 
nas je plašilo..., tokrat pa... 

Tine Bogataj: "Ta teren se neneh
no počasi premika. Pred časom so 
bili usadi tudi pri naši hiši... P°" 
ysod pa je na tem območju Gabr-
ške gore dovolj vode... 

čimprej naredimo in se vselimo 
njo... Staro in hlev je zmag*1 

plaz... Okna, vrata, cement, i* o W " 
cijski in inštalacijski material p'3' 
vi zidar, da bi bilo treba čimp r e 

preskrbeti... č e ne bo kaj k"*', 
zime, se bo dalo še precej naređ'' 
ti... Do spomladi bi bilo najbolj«; 
da bi bilo čimveč nared... Potem • 
se morda lahko kmalu vselili-

Marko Železnik: 
mo v novo hišo...' 

prizadeto in nekako sam zase 

hu-
razglablja 57-letni Lojze 
kar, ki ima ob vsej nesreči še 
de težave s hrbtenico. i n l 

Domala cel hrib nad Spodnj" 
Rovtarjem je razpokan in pol r 

' geološke raz.ska^ 

Za Osredkarjeve in družino Železnik se huda ura še ni končala. Ostali 
so brez domačije in hleva... 

Poplave v Bitnjah 

J a r a k a č a o b l j u b i n š k o d 

Bitnje, 11. novembra - V krajevni skupnosti Bitnje v kranjskki občini, 
kjer so poplav že nekako vajeni, saj se z njimi spopadajo (in rešujejo) že 
ob malo večjem oziroma daljšem deževju (in niso ravno redke domačije, 
ki imajo prav zato svoje črpalke), je bilo prejšnji četrtek dopoldne naen
krat vse pod vodo. Še čez teden dni se voda ni umaknila in je ponekod 
segala vse do hiš... 

Oglasili smo se pri predsedniku krajevne skupnosti Tonetu Jen
ku. "Kakšna ironija," pravi. "Že dva dni se ukvarjam z zadevami v zve
zi s škodo na Štajerskem, čeprav sem tudi sam med tistimi, ki smo imeli 
v Bitnjah kar precej škode." Sicer pa podatki, ki se zbirajo pri njem. 
kažejo, da so posamezniki imeli na desettisoče in tudi stotisoče dinar
jev škode. Voda tokrat ni zalivala le kleti, marveč delovne in druge 
prostore, uničila hrano, stroje... Vsi so bili takoj na nogah (pohvaliti 
velja gasilce, kmete) in ljudje so tudi to soboto in nedeljo imeli veli
ko dela pri in v hišah zaradi poplave. 

"Problem zaradi poplav se v naši KS rešuje že vsa povojna leta," 
razlaga Tone. "Današnja opozicija oziroma bivša oblast je dajala 
obljube (laži) za regulacijo Žabnice. Še več, ta ista oblast je naredila 
veliko škode s pozidavo Bantal in z vodami, ki jih je s celotnega območ
ja speljala v našo KS. Zadnja leta pa je skoraj več poplav na območju 
Stajne kot na območju Žabnice." Tone Jenko se jezi . da takšnih in
špekcijskih služb, ki že leta poznajo problem in nič ne ukrenejo, ne 
potrebujejo; če nič ne morejo narediti, pa tudi ne. Jezi se, ker je bilo 
za regulacije na tem območju porabljenega že veliko denarja, vendar 
kljub opozorilom iz KS v občini niso izbirali cenenih in kakovostnih 
izvajalcev 

"Sedanja opozicija nam torej ni rešila edinega problema, za kate
rega smo prosili ves čas. Strah pa nas je že, kako bo naprej. Na naše 
opozorilo glede fekalij smo že septembra dobili odgovor, da se bosta 
Peter Orehar, podpredsednik IS, in Pavle Ješe, Kl V, v Ljubljani do
govorila za denar za dokončanje regulacije Žabnice še letos (700 m), 
nakar se bo takoj zgradil razbremenilnik od čistilne naprave do regula
cije Žabnice... Do danes, ko smo vse bližje koncu leta, se še ni nič nare
dilo... Eni in drugi so enaki; nova roka je samo podaljšek prejšnje! Še 
najbolj pošteno se obnaša Zavarovalnica Triglav, ki nam ob poplavah, 
saj smo proti njim zavarovani, izplačuje škode. Vendar vse nikdar niso 
poplačane, saj se na zidovih pokaže škoda šele čez čas... 0 A. Žalar 

Andrej Kos: "Zdaj je najbolj po
treben material... 

mrazu vse na nogah. Na novi hi
ši, ki je komaj dobila streho, je 
zidar Andrej Kos iz Vinharij hi
tel zidati dimnik. Stregla sta mu 
Osredkarjev mlajši sin France in 
Marko Železnik, mož Osredkar
jeve hčerke Angelce. 

" Z občine so bili tudi že tukaj, 
tudi predsednik Demšar... Zdaj ni 
druge pomoči, kot da novo hišo 

ne bi bile 
Najbrž pravilno razmišlja 
kar. ko pravi, da bi morali pote"1 

razmisliti o odvodnjavanju. D a 

ne bi spet kaj narobe naredili- k° 
bodo iskali oziroma kopali za v 0 " 
do in določili, kje bo hlev. 

"Hudo je bilo tisti četrtek. Oo 
pol osmih zvečer je zabobnelo. Zu" 
naj je snežilo in potem smo zač«" 
reševati preplašeno živino, ki je s l ' 
lila nazaj v hlev, hkrati pa se P0* 
grezala v blato. Pomagali s <' 
nam... Potem pa se je čez poln0* 
izkazalo, da tudi hiša ni več var' 
na... Zdaj smo žena Marjana i" 
sin France ter hčerka Angelca * 
možem Markom ter dveletno U? 
ško in osem mesecev staro Berna 
do pri Jernaču, nekaj živine pa J 
pri Zgornjem Rovtarju," hvale7.^ 
pomoči pove Lojze. Marko 
France pa upala, da bosta mor 
v Jelovici, kjer sla zaposlena, 
bila stavbno pohištvo... • ^" 
lar 

O d l o č i l i b o d o g e o l o g i 

Zemeljski pl**.}*! Zabukovje - r - .. t u , 
četr tek med neurjem °2>r0 

d i h išo Lojzeta in A n g e l e L . 
m a n - U r b a n č k o v e v Z a b u k o ^ 
v kranjski obč in i . Udar i la je ^ 
da izpod Još ta - z M a r i n o v c a ^ 
pred vhod por in i la škarpo 
grozila, da bo odnesla hišo 

Mislim, da je na tem • 
močju velik izvir, saj voda 
privre na dan, kadar je mal° ] 
je deževje. Z ženo sva hvale r 
da so prišli gasilci iz Besnice^ 
preusmerili vodo. Prišli pa s . ° . n j . 
d i s civilne zaščite in s P _Vj ) <,-
lom usmerili vodo. Upam, • * 
do zdaj prišli tudi geologi in 
tovali, kaj narediti. Bojiva **< i 

še enega takšnega neurja hiša ne bo več zdržala. 
70-letni Lojze Carman. • A. Z . 

je povet 

V Bitnjah je bila ponekod voda do hiš še če/ ttdM dni. 

Š k o d a b o v e č j a 
Kranj, 12. novembra — V kranjski občini, ki jo je u) j f 

prav tako prizadela, vendar bistveno manj kot škofjeloško o ^ 
no, tudi že ugotavljajo, da bo škoda, kot kaže, precej večja 
prvotno ocenjene na dobrih 25 milijonov dinarjev. ( i , 

Peter Orehar, podpredsednik obč inskega izvršnega sv 
je povedal, da prijave o škodi še prihajajo: predvsem se 
llsnA.i U . l i u . 1 -.U MAUriinatl 1». n . i k r i cnrumimilll VeČiaJ kmetijskih površinah še najbrž spremenila. ^ e ^ a J 1 , 
tudi na gozdnih in drugih lokalnih oziroma krajevnih ceft^J 
škoda na 

trajevnu. 
K a r zadeva telefonijo, pa je bi lo največ težav na podro^J 
Stražišča. N a vprašan je , kako nameravajo obravnavati 0 ^ 
močje Bitenj, pa je povedal, da bo še ta mesec sestanek 
predstavniki Vodne uprave v republ ik i , ker so nač r tovane 
gulacije zdaj v njihovi pristojnosti. Sicer pa je obč ina na ^ 
katerih pod roč j i h trenutno več ali manj n e m o g o č a , saj '"""up-, 
sanacijo na voljo p r ak t i čno le redni dotok sredstev. Zato 
do morali vsak primer obravnavati in reševati posebej. * P , 
vih dneh ocenjena škoda (ki pa, kot r ečeno , še ni dokon<-n 

pa za zdaj predstavlja okrog 1,6 odstotka d r u ž b e n e g a P r 0 

voda v obč in i . • A / . 



G O R E N J S K I K R A J I I N L J U D J E 
UREJA: DANICA ZAVRL ŽLEBIR 

Solidarnost s poplavljenimi 

K a d a r j e č l o v e š k a s t i s k a n a j h u j š a 

s e o d p r o d l a n i . . . 

Ob hudi nesreči, ki je z vodno ujmo zadela ljudi v nekaterih delih Slovenije, 
se bomo odrekli dvodnevnemu zaslužku, ljudje pa so voljni pomagati tudi drugače. 
Humanitarne organizacije so takoj poslale v akcijo svoje poverjeni-
ke< da bi pri ljudeh zbrali denar za pomoč poplavljenim, pohištvo 
* a tiste, ki so ostali brez vsega, ozimnico za one, ki jih je voda zali-
, a kleti. Tudi ta teden bodo še od vrat do vrat zbirali pomoč v ta na-
m *n in pričakujejo, da bodo pri ljudeh sprejeti odprtih rok. 

Sicer pa je prva p o m o č v de-
" a r J u in materilu že dosegla 
družine v največji stiski. Pr i 
san jsk i organizaciji R d e č e g a 
" i ž a so nam povedal i , da je že 
Poskrbljeno za dve d ruž in i , k i 
s*a v povodnji ostali brez vse-
8 a- Trem ostarelim ljudem iz 
Lahovč, k i j i m je neurje opu
stošilo dom, bodo postavil i b i -
^ a )n i kontejner. Druž in i s K o 
nice , k i je b i l a v podobni sti
ski, pa so že pomagali s stano
vanjem, zdaj j i m bodo še s po
hištvom. Sicer pa je kranjski 
R K nemudoma po nesreč i po
stal na zbirni r a č u n R d e č e g a 
Kfiža Slovenije 20.000 dinarjev. 
'Ovarna I BI je o g r o ž e n i m po-
slala 2000 metrov blaga. Po 
" R e v n i h organizacijah R K se 
°dločajo za raz l ične obl ike po
j o č i : na Brn iku , denimo, so 
j*rali oz imnico in sami poskr
b i tudi za odvoz pridelkov na 
^ajbolj o g r o ž e n o območ je . V 
freddvoru so se odloči l i druga-

zbrano denarno p o m o č bo-
°;° namenil i p rež ive lemu otro-
* u t r ag ično preminule d r u ž i n e 
£?usić. T u d i krvodajalci , k i naj 
b l se 7. decembra srečali na 
J |°vesnosti s pogostitvijo, se 

°do temu odrekli v pr id po
d v i j e n i m . 

Svečanost i se bodo b r ž k o n e 
Porekli tudi krvodajalci v škof-

J e l ° Š k i obč in i , k i sodi med bolj 
°8rožene na Slovenskem, kar 
^ d e v a minulo vodno ujmo. 
^ d R K Slovenije so že dob i l i 
«0.000 dinarjev denarne pomo-
'< Pa tudi nekaj jogijev in po-

s t e l j n i n e . N a loškem o b m o č j u 
J e šest huje prizadetih d r u ž i n 
n a J b o l j potrebno p o m o č i in so

l idarnost i . E n i od d ruž in , k i je 
ostala brez vsega, so za prvo si
lo pomagali z oblači l i , jogi j i , 
posteljnino, do konca tedna 
naj b i j i m tudi s p o h i š t v o m . 
7-č lanska d r u ž i n a z G a b r š k e 
gore se je morala po si l i razmer 
preseliti iz stare v nedograjeno 
novo h išo , bo najbolj potrebna 
denarne p o m o č i za d o k o n č a n j e 
novogradnje. Trenutno gostuje 
pri sosedih. Pri loškem R K 
pravijo, da se vsi , k i j im je po-
vodenj ogrozi la imetje, še niso 
oglasi l i , zato j i h tudi po tej poti 
vabijo, naj se oglasil i pri Rde
čem križu ali Centru za social
no delo ter izpovedo svojo sti
sko. M n o g i bodo verjetno po
trebni obleke, obutve, oz imni 
ce, najbolj pa denarja. Zato naj 
ljudje, k i bodo ta teden sprje-
mal i aktiviste R d e č e g a kr iža , 
prispevajo, ko l ikor je v njiho
v ih m o č e h . Č e s a r ne bodo v 
Škofji L o k i porabil i za d o m a č e 
o g r o ž e n o prebivalstvo, bodo 
poslal i na o b m o č j a , k i j i h je 
vodna ujma najbolj prizadela. 

Ostale tri gorenjske obč ine je 
najhujše obš lo . Toda stiska lju
d i v bl ižnjih in daljnih krajih se 
je dotakni la tudi src tukajšnj ih 
l judi . Tako bodo prek R K v 
Radovl j ic i ta teden zbira l i de
narne prispevke, za zače tek na 
območ j ih Zasipa, G o r i j in 
Lesc. N a Jesenicah so se prav 
tako vključili v p o m o č prizade
t im: po okol i šk ih krajih so 
zbral i poh i š tvo , posteljnino in 
druge dobrine, zasebni avto-
prevozniki podjetja Karavanke 
pa j i h bodo 15. novembra od
peljali na o g r o ž e n a o b m o č j a . 
Najbolj pohvalijo krajevni od-

Denarno pomoč lahko 
nakažete na naslednje 
račune: Rdeči križ Slo
venije Ljubljana: 
50100-678-51579. Cer
kvena organizacija 
K ar i t as: 
50100-620-107051140-
116-623903 (LB GB 
Mestna hranilnica). 
KS Luče: 
52810-645-65069 (tele

fon 063/844-014). 
Rdeči križ Škojja Lo
ka: 51510-678-80807. 
Rdeči križ Kranj: 
51500-678-80331. 

bor R K (predsednica Rezka 
Čot j in prebivalce Blejske D o 
brave, ki so sami nabrali 10.000 
dinarjev in poh i š tva za triton-
ski tovornjak: celo š tedi ln ika 
in barvnega televizorja j im ni 
b i lo š k o d a za p o m o č ljudem v 
stiski. Tud i upokojenci terena 
Plavž so de ležn i vse pohvale, 
saj so se tudi tokrat odzval i 
med prv imi . Sicer pa pojdejo 
aktivisti R K tudi v drugih kra
j i h j esen iške o b č i n e od vrat do 
vrat zbirat denarne prispevke 
za poplavljence. 

T u d i v Tržiču so se v solidar
no p o m o č za prizadete vključili 
vsi krajevni odbori R K in tudi 
kmetijska zadruga, da bi poma
gali z denarjem, živili, pr idel
k i . . . Ta teden bodo aktivisti R K 
na zbirne pole (z ž igom Rdeče 
ga križa, da se bodo lahko iz
kazali najbolj nezauplj ivim da
rovalcem) zbira l i prostovoljne 

Rdeči križ Slovenije je 
že prve dni po poplavi 
poslal pošiljko pomoči 
za 30 najbolj prizade
tih družin v občini Ve
lenje. Pomoč RK Slo
venije so ponudili tudi 
RK Makedonije, Srbije 
in Jugoslavije, pa tudi 
avtsrijski RK Koroške. 
Radenska je na priza
deto območje poslala 
čez 20.000 litrov mine
ralne vode, in sicer 
zdravilišču Topolšica 
in krajanom Luč. Ker 
številni ljudje kličejo, 
kako naj pomagajo, 
RK sporoča, da zaen
krat ne zbira rabljenih 
oblačil, pač pa denar
na sredstva, posteljni
no, treba bo nadome
stiti tudi uničene zalo
ge hrane, ki so jo imeli 
ljudje za ozimnico. Za
to je pozval proizvajal
ce hrane, da prispevajo 
svoje izdelke, občinske 
in krajevne organizaci

je pa bodo pridelke zbi
rale tudi na svojih tere
nih. 

prispevke. Ko t ugotavljajo v 
Trž iču , tudi tokrat najbolj raču
najo na solidarnost tistih, k i sa
mi nimajo vel iko, medtem ko 
pri p remožne j š ih večkra t nalete 
na zaprta vrata. • D. Z . Žle-
bir, Foto: G. Šinik 

»»ca. Srbčič iz Rado-
v ' j i ce : »Seveda bom po 
s v ° j i h m o č e h prispevala 
* a og rožene , b r ž k o se 
b . °do zastopniki oglasi
l i - V denarju bi p r i svo-

J , n prejemkih težje pr i 
č e v a l a , lahko pa b i da
j a l a kavč in še nekaj 
kosov poh i š tva , k i stoji
jo na podstrehi. M i s l i m , 
Q a so najbolj potrebni 
Pomoči ljudje na Stajer-
s k e m . « 

Anton Cesar iz Bohinj
ske Bistr ice: » Z a e n k r a t 
še nisem prispeval za 
og rožene v poplavi , ven
dar sem pripravljen da
rovati predvsem oblač i 
la , pa tudi denar. B o m 
videl , morda se bo v po
m o č vključilo vse obrt
no združen je (sem na
mreč obrtnik). Sicer pa 
sem zagovornik tega, da 
se z denarjem in dobri
nami pomaga konkret
nemu Človeku ali druži 
n i , da vsaj veš , komu 
daš . Raznim zbi rn im ra
č u n o m ne zaupam pre
več.« 

Kati Zupan iz Radovl j i 
ce: » Z a k a j pa ne b i po
magali poplavl jenim, 
saj kdove kdaj se nam 
lahko zgodi kaj podob
nega. Pri nas doma vsa
ko leto ostane precej 
ozimnice, ko vsako leto 
to l iko v lož imo. Lahko 
bi jo darovala za ogro
žene . Akt iv is t i Rdečega 
kr iža se še niso oglasi l i , 
ko pa se bodo, lahko ra
č u n a j o na mojo po
m o č . « 

Hermina / n u n a : »Ogro 
žen im je treba pomaga
t i , najbolje seveda z de
narjem. D a b i ga res do
b i l i tisti, k i j im je popla
va napravila to l iko ško
de! Pr i meni se še niso 
oglasili tisti, k i zbirajo 
p o m o č , vendar sem že 
razmišl jala, da bi pri
spevala, najlažje oblač i 
la, k i j ih letos radovlji
ški Rdeči križ še ni zbi
ral , pa sem j i h vajena 
vsako leto o d d a t i . « 

Franc Urh iz Ribnega : 
»Zapos l en i bomo dal i 
za og rožene dvodnevni 
zas lužek , kmetje de lež 
od katastrskega dohod
ka in podobno. T o d a ta 
p o m o č verjetno ne bo 
dovol j , ko je na ogrože
nim območ j ih to l ikšna 
š k o d a . K o se bodo ogla
šali zastopniki R d e č e g a 
križa, bom pomagal po 
svojih m o č e h . M o r d a v 
denarju, oblač i l ih , pohi
štvu.. . K d o r je v stiski, 
mu je treba p o m a g a t i . « 

N d r u g t o v o r n j a k d a r o v 

l * v r s t n i k e v s t i s k i 

kQ|j ' n u ' i teden v dveh dneh zbrali za poln tovornjak in še dve pri-
q e y i 'oplih oblačil in posteljnine ter 12.000 dinarjev za poplavlje
na,^ ' u * a n - V petek so zbrano ob pomoči prevoznika Vojka K oren-

•n vojske odpeljali na poplavljeno območje. 

Pet e | ^ a .k ranjskem radiu smo v so nam obl jubi l i tudi v J L A , « 
nam je povedala p o m o č n i c a 
ravnatelja Mara Černilec. »Se 
istega dne smo s tovornjakom, 
vojaškim terenskim vozi lom in 
d ž i p o m Vojka K o r e n č a n a , ki 
ga je vozi l Bojan Bajželj, zbra
no odpeljali v osnovno š o l o 
Luče . Peljali smo se prek Meži-

**nj, |2 novembra - V Osnovni šoli Franceta Prešerna v Kranju 

zJUtraj objavil i poziv, da 
s t o v ^ ° . ^ r ? s t o v o ' J c e ' ki bi nam 
b i e n i ? r n J a k o m odpeljali 15 ku
hala v i m e t r o v zbranega mate-
se i e

 u č e - Ž e v treh minutah 
V o j k o ° v l a s i l n a š b i v S i u č e n e c 

dji n K o r e n č a n in nam ponu-
Pomoč, terensko vozi lo pa 

ce in Crne pod OIševo, in sicer 
čez več kot t i soč metrov visok 
prelaz, vračali pa smo se ob Sa
vinji . Pot nam je vzela ves dan, 
saj so Luče še vedno domala 

odrezane od sveta. V L u č a h , 
kjer osnovno šo lo obiskuje 270 
otrok, od tega 70 iz Luč, ostali 
pa iz okol ice, k i je v poplavi 
utrpela ogromno š k o d e , so b i l i 
za p o m o č nadvse hva ležni . De
ja l i so, da smo b i l i p rv i , k i smo 
na ta nač in pripeljali p o m o č . 
O b tej pr i ložnost i naj se toplo 
zahvalimo vsem, ki so daroval i , 
tudi tistim, ki so se oglasili na 
poziv Rad ia Kran j , ponud i l i 
p o m o č in jo tudi sami pripelja
l i v šo lo , čep rav v naši šoli n i 
majo svojih otrok. Hva la tudi 
prevoznikom, Vojku K o r e n č a -
nu, J L A in vozniku M i l a n u 
Bajžlju, za neprecenljivo po
m o č pri dostavi zbranega mate
riala v Luče.« • D. Ž. 

P o m o č K a r i t a s p o p l a v i j e n c e m 
Slovenska Kari tas se je vključila v p o m o č poplavljencem 

z zbiranjem denarja in drugih materialnih sredstev (obleka, 
posteljnina, hrana). Obvesti la je mednarodno Kari tas in to or
ganizacijo v sosednjih deže l ah o težkih posledicah poplave pri 
nas. Mednarodna organizacija je poslala v Ljubljano dva za
stopnika, dr. Viktorja Omelka , direktorja škofijske Kari tas Ce
lovec in organizacijskega referenta Petra Quendlerja. Z njima 
so se v petek, 9. novembra, pogovarjali predstavniki slovenske 
Kari tas z direktorjem Francetom Boletom na čelu o potrebah 
in nač in ih Kari tasine p o m o č i prizadetim. Pr i tem pogovoru sta 
sodelovali tudi predstavniki R d e č e g a križa Slovenije. 

Ugotovi l i so, da so se v Sloveniji mnogi odzval i na poziv 
Kari tas in prek žiro r a č u n o v v Ljubl jani , Mar ibo ru , K o p r u in 
drugih krajih nakazali svoje prispevke za poplavljene. Precejš
nje število l judi je prineslo prispevke tudi v pisarni Kari tas v 
Ljubljani in M a r i b o r u . V pogovoru se je izobl ikovalo mnenje, 
da b i zbrana sredstva namenil i predvsem tistim ljudem in usta
novam skupnega d r u ž b e n e g a pomena, ki bodo težje prišli do 
denarnih sredstev. Predstavnika mednarodne Kari tas sta 
obl jubi la denarno p o m o č , s katero bo podpr la vsa prizadeva
nja slovenske organizacije pri p o m o č i poplavljencem. 

Ž i ro r ačun Slovenske Kari tas : 50100-620-107 05 
1140116-623903 (pri nakazi l ih v poslovalnicah Ljubljanske 
banke samo 05 1140116-623903). Pisarna v Ljubljani ( C i r i l M e 
todov trg 9/1) odprta od 12. do 17. novembra vsak dan od 10. 
do 12. ure in od 15.30 do 17.30, razen v soboto popoldne. Tele
fon 061/311-577. Pisarna škofi jske Kari tas Mar ibor , S lomškov 
trg 3, odprta vsak dan od 9. do 12. ure in od 15. do 18. ure. Te
lefon 062/ 222-697. 

Stanovanjski sklad delavcev v samostojnem 
osebnem delu 

S t a n o v a n j s k a p o s o j i l a 

z a o š k o d o v a n e v p o p l a v a h 
Kranj, 10. novembra - V poplavah v Sloveniji je med prizadetimi 
tudi precej delavcev, ki so zaposleni pri samostojnih obrtnikih v 
občini Kranj. Zato se je stanovanjska komisija sklada odločila, 
da delavcem, ki so prizadeti, ponudi pomoč v okviru 33. člena 
pravilnika sklada. Ta omogoča posebna stanovanjska posojila. 

Najniž ja višina posojila, k i ga delavec še dob i z upoš teva 
njem š k o d e in potrebnih sredstev za gradnjo ali adaptacijo, je 
16.000 dinarjev. Posebno stanovanjsko posoji lo mora delavec 
vrnit i pod enakimi pogoji kot drugi up rav ičen i po pravi ln iku , 
razen če obstajajo posebne socialne razmere. U p r a v i č e n e c do 
posojila mora izpolnjevati sp lošne in posebne pogoje za prido
bitev te pravice: da obrtnik, pri katerem so zaposleni , združuje 
sredstva, da so sami ali nj ihovi zakonci lastniki ali solastniki 
objekta, za katerega prosijo posoji lo, da sami al i njihovi dru
žinski č lani niso lastniki primernega vseljivega stanovanja, h i 
še a l i poč i tn i ške hiše, ki presega 50 kvadratnih metrov stano
vanjske površ ine , in ostale pogoje, k i j i h d o l o č a pravilnik. 

Kredi t se daje po 7-odstotni letni obrestni meri, ki se po 
petih letih poveča na 12 odstotkov. Višina m e s e č n e anuitete ne 
more bi t i nižja od p o v p r e č n e stanarine v obč in i Kran j . Vpra -
ša lno polo (vlogo) sklada dobite na strokovni službi sklada v 
času uradnih ur (v ponedeljek in petek od 9. do 13. ure in v 
sredo od 9. do 16. ure), kjer boste dob i l i tudi vse nadaljnje in 
formacije. Lahko pa j i h dobite tudi po telefonu 23-280 na Sve
tu kranjskih sindikatov, pri K o n r a d u Der l inku . 

\ V E S T I 

P r e d a v a n j e o r e v m a t i č n i h o b o l e n j i h 
Kul tu rna sekcija pri Druš tvu upokojencev Kranj vabi vse 

č l ane d ruš tva in druge upokojence na zanimivo predavanje o 
revmat ičn ih obolenjih. V torek, 20. novembra, ob 18. uri bo v 
dvorani d ruš tva na Tomšičev i 4 predaval dr. D u š a n Bavdek. 

S t r e l s k e va je z a u p o k o j e n c e 
Strelska sekcija pri Druš tvu upokojencev Kranj vabi vse 

č lane , naj se p r id ruž i jo treningu strelcev, ki poteka vsako sredo 
med 10. in 12. uro na strel išču na Hujah. D o h o d na strelišče je 
mimo kranjske poš te , prek kokrškega mostu, nato pa takoj v 
prvo levo ul ico. Vabl jeni ! 

/ O l j u b l j a n s k a b a n k a 
Ljubljanska banka - Gorenjska banka d. d., Kranj 
Cesta J L A 1 

razpisuje naloge s posebnimi pooblasti l i 

V O D J A S E K T O R J A R A Č U N O V O D S T V A 
v L B - G B d. d., Kranj 
Kand ida t i za razpisane naloge s posebnimi pooblast i l i mo
rajo izpolnjevati naslednje pogoje: 
- visoko aH višjo strokovno izobrazbo 
- ustrezne delovne izkušnje , k i potrjujejo, da imajo potrebne 

strokovne, organizacijske in druge poslovne sposobnosti za 
opravljanje nalog 

- izpolnjevati pogoje, ki j ih predpisuje zakon. 
Izbrani kandidat na razpisane naloge bo imenovan za dobo 
štirih let. 
Kand ida t i morajo vlogi pri loži t i listine, s katerimi dokazuje
jo izpolnjevanje razpisnih pogojev, v 8 dneh od dneva obja
ve razpisa na naslov: Ljubljanska banka - Gorenjska banka 
d. d., Kran j , Cesta J L A I, z oznako »Sek to r sp lošn ih poslov 
- prijava za r azp i s« . 
Vsi ude leženc i razpisa bodo o izbir i obveščeni v 8 dneh po 
sprejemu sklepa o imenovanju delavca s posebnimi poobla
stil i . 
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P R E J E L I S M O 

V l a d a n i p u s t i l a 

E l a n a n a c e d i l u 
Replika na izjavo g. Izidorja 

Rejca za tisk, ki jo je objavil ča
sopis Delo 31. 10. 1990 

Sekretar za industrijo in 
gradbeništvo in član Izvršnega 
sveta Skupščine Republike Slo
venije, gospod Izidor Rejc je kot 
odgovor na delegatsko vprašanje 
in vprašanja v javnih občilih dal 
30. 10. 1990 posebno izjavo za 
tisk. Ker smo v zvezi s stečajem 
Elana naslovili na republiško 
vlado javno protestno izjavo, še 
posebej zaradi ravnanja republi
škega izvršnega sveta v okviru 
prizadevanj za prisilno poravna
vo, se ponovno oglašamo. 

V izjavi za tisk se g. Izidor 
Rejc poslužuje znane taktike, da 
je napad najboljša obramba. 
Večji del izjave je napad na do
tedanje vodstvo Elana Vinkom 
Bogatajem na čelu, nikjer pa ni
so omenjeni drugi dotedanji vo
dilni iz Elana, ki so sodeč po 
vsem znanih informacijah glavni 
krivci za propad Elana. Minister 
Izidor Rejc trdi, da je njegova 
komisija imela omejene možno
sti delovanja, ker od vodstva 
Elana ni dobila potrebnih infor
macij. 

Naštejmo nekaj dejstev, ki to 
trditev spodbijajo. 

Delavski klub Elana je g. Vin
ka Bogataja imenoval kot v. d. 
direktorja z nalogo, da kljub ka
tastrofalnemu stanju zagotovi 
redno proizvodnjo in realizacijo 
pogodbenih obveznosti. Doteda
nji položaj in naloge g. Vinka 
Bogataja v vodilni ekipi Elana 
po našem mnenju niso omogoča
le nuđenja »informacij za ukre
panje«. Te informacije bi morala 
dati donedavni direktor g. Uroš 
Aljančič in njegov sodelavec ter 
finančnik g. Koder. Sprašujemo, 
zakaj posebna komisija g. Izi
dorja Rejca ni od njiju dobila 
teh informacij? Prav tako spra
šujemo, zakaj niso potrebne in
formacije nudili strokovnjaki 
dveh ekip, ekipe SDK in ekipe 
Sekretariata za NZ, ki sta raz
polagali z dokumentacijo in ki 
sta po našem mnenju morali so
delovati z g. Izidorjem Rejcem 
kot članom republiške vlade? 

O poskusu ustanovitve para
lelnega podjetja, ki naj bi prevzel 
poslovanje Elana, je treba resni
ci na ljubo povedati, da se je g. 
Vinko Bogataj s pristankom re
publiške vlade povezal s Schvvei-
zerische Bank Vereinom iz Ba-
sla, ki je predlagala novo rešitev 
Elana: preobrazbo v delniško 
družbo z udeležbo tujega kapita
la. O strokovnosti in učinkovito
sti take rešitve ne moremo sodi
ti, je pa dejstvo, da se je vlada s 

predstavniki te banke o tem po
govarjala, nato pa g. Bogataja z 
ultimatom »odstavila«. 

Po našem mnenju je kritika 
tedanjega vodstva Elana nepo
štena, saj gre za ljudi, ki so s 
svojim dolgoletnim delom poma
gali ustvariti ugled in težno kon
kurenčnost Elana. Zdi se, da o 
pravih vzrokih in pravih krivcih 
za propad Elana nihče noče ar
gumentirano in odprto spregovo
riti. Tisti v Elanu, ki bi lahko 
pomagali odgovoriti na marsi
katero vprašanje, molčijo. Ver
jetno morajo. 

Ko g. Izidor Rejc zagovarja 
ultimativno namestitev g. Petra 
Lampica za direktorja, navaja 
dejstvo, da se je le-ta moral 
ukvarjati s tekočo proizvodnjo, 
malo prej pa. da je odprl dostop 
do informacij. Trdimo, da bi mo
rala vlada za vodenje proizvod
nje predlagati strokovnjaka z 
ustreznimi izkušnjami in izo
brazbo, za zbiranje informacij in 
odkrivanje finančnih transakcij 
pa vrhunskega finančnega stro
kovnjaka. Drugačno ravnanje je 
seveda zahtevalo posebno ek
spertno skupino (ki niti ni delo
vala kot ekipa v celoti!) in zago
tovitev posebnega svetovalca g. 
Petra Lampiča. 

Ne bomo se spuščali v oceno, 
da je stečaj najslabša rešitev, če
prav je to lahko pritisk na sodiš
če, ko bo odločalo o pritožbi. Je 
pa na dlani, da 14 milijonov din 
posojila ni tista finančna pomoč, 
ki je bila predmet ultimativnega 
imenovanja novega direktorja 
niti odraz prave želje po rešitvi 
Elana. Ali pa je morda novo 
podjetje J & J Ingenering. kate
rega promocije se je udeležil tudi 
g. Rejc, prava pot za rešitev Ela
na in njegovih 1300 delavcev. 
Vodstvo Elana z g. Petrom Lam-
pičem na čelu, je ob tem dalo ce
lotni obrat na Portuni pri Gorjah 
z opremo in stroji vred v najem 
bratoma Jakopin za 2.000 DEM 
mesečne najemnine. 

Poleg tega je bilo iz proizvod
nega programa plovil »odstoplje
no« še nekaj vodilnih kadrov. 

Kaj take »rešitve« in taka po
ta uveljavljanja novih ekonom
skih odnosov, lastninjenja in 
vzpostavljanja trga delovne sile 
pomenijo za 1300 delavcev Ela
na ? Kako naj prizadeti ljudje, ki 
so brez pravih informacij o nji
hovi usodi, presojajo upraviče
nost takih poslovnih potez in od
stavitev ekipe, kije vodila razvoj 
Elana? 

Najbrž ima sodišče prav, ko je 
ocenilo, da Elan predlaga prisil
ne poravnave ne bo zmogel. Brez 
jamstva republiške vlade še po
sebej ne. Dolgovi so taki, da jih 
Elan v letu 1991 ne bo mogel po
ravnati, tudi če pride do prisilne 

poravnave. Ponovno se bo začel 
postopek likvidacije. Ali gre za 
scenarij »umiranje na obroke«, 
kjer pa vlado usoda 1300-član-
skega kolektiva ne zanima pose
bej? 
Občinski odbor SSS Radovljica 
Predsednik: Anton Kapus 

P o j a s n i l o 

I z v r š n e g a sveta 
Zadevo Elan skupščina in Iz

vršni svet stalno spremljata in 
obravnavata zaradi pomembno
sti posledic na življenje in delo 
občine. Skupščina in Izvršni svet 
sta prisiljena ščititi interese obči
ne in njenega gospodarstva ter 
hkrati pomagati Elanu samemu. 
Občinska skupščina in Izvršni 
svet sta Elanu odložila plačilo 
vseh občinskih prispevkov. Elan 

je priključen na infrastrukturo 
občine Radovljica in Gorenjske 
(vode, kanalizacije, odpadki, 
elektrika, preskrba in ostalo) in 
je dolžan zanjo plačevati, dose
danjo nezmožnost plačevanja 
ureja s pomočjo Izvršnega sveta. 

Vse to, kar je na kratko pove
dano, je razlog, da Izvršni svet 
in občinska skupščina v stečaj
nem postopku ali prisilni porav
navi zoper Elan pridobita: 
1. pravni položaj stranke, ki 
omogoča v zakonitih rokih vla
ganje pravnih zadev in 
2. možnost za dajanje pobud in 
predlogov za zaščito vseh intere
sov občine. 

Poleg omenjenih možnosti pa 
od organov pregona do sodišča 
zahtevata izvedbo postopkov za 
ugotavljanje nepravilnosti, mo
rebitnih gospodarskih prestop
kov in kaznivih dejanj. 

Po povedanem Izvršni svet ne 
more prenehati z izvrševanjem 
obveznosti iz svojih - pristojnosti 
in bo tudi v prihodnje: 
- dajal pobude in predloge za re
ševanje položaja v Elanu 
-predlagal tudi novemu stečaj
nemu upravitelju nadaljevanje 
rentabilne proizvodnje v okviru 
stečaja ali preko drugega podje
tja z najemom proizvodnih in 
drugih sredstev 
- novemu stečajnemu upravitelju 
predlagal, da prouči možnost 
sklenitve prisilne poravnave v 
stečaju 
- zahteva od sodišča, da odgo
varja na pobude in predloge in o 
njih odloča - sodeloval s stečaj
nim upraviteljem, kar ne more 
biti nikomur v škodo. 

Vprašanje je, ali povedano 
zares predstavlja klasičen primer 
vmešavanja izvršilne oblasti v 
sodne pristojnosti in napad na 
delo sodišča ter popolnoma ne
poznavanje sodne pristojnosti in 
napad na delo sodišča ter popol
noma nepoznavanje sodne vloge. 
Predsednik IS občine Radovljica 

Jože Resman 

M n e n j e o b č i n s k e 

s k u p š č i n e 
Občinska skupščina je na se

ji, dne 7. novembra 1990 razpra
vljala o stanju v tovarni Elan. 
Poročilo Izvršnega sveta o kora
kih, kije v tem trenutku podvzel, 
razprava odbornika iz zbora 
združenega dela. zaposlenega v 
tovarni Elan, in pismo delavcev 
Elana in prepričalo odbornike, 
da se že tako slabo stanje po 
uvedbi stečajnega postopka, silo
vito slabša. Tovarna pred očmi 
delavcev, ki so jo s prizadeva
njem gradili desetletja, v tem 
trenutku fizično razpada in se 
soočajo z realnostjo v najbrutal-
nejši obliki. Skupščina je pouda
rila in podprta prizadevanja Iz
vršnega sveta, odbornikov samih 
in občinske skupnosti, da Elana 
ne uničimo do konca in ohrani
mo čim več proizvodnje, ki iam 
kljub vsemu še vedno trg. To ne 
pomeni »grobega napada« in 
pritiska na sodišče, kot je to v 
množičnih medijih 8. in 9. no
vembra 1990 nakazal vodja eno
te Temeljnega sodišča v Kranju 
Anton Subic. Spoštujemo priza
devanja sodišča v stečajnem po
stopku varovati pravni red in niti 
ne pomislimo, da bi se vmešavali 
v pristojnosti sodišča. Vendar je 
potrebno poudariti, da v položa
ju, ko ima sodišče težave s ste
čajnimi postopki, ko državni or
gani nadzora in pregona (SDK 
in UNZ) ne obvladujejo položa
ja, ko stroka o Elanu (ekonomi
sti, sodni izvedenci) ne more iz
reči končne sodbe, lahko spoštu
jemo prizadevanja krajevne 
oblasti, da zavaruje socialno 
varnost ljudi in ohranjuje pre
moženje na svojem ozemlju. Za
to smo prepričani, da prizadeva
nja Izvršnega sveta in sklepov 
občinske skupščine ni mogoče 

razumeti kot napad na pravni 
red, ampak kot prispevek odgo
vornih javnih delavcev in lokalne 
oblasti, da pomaga pri prepreči
tvi katastrofe. Povzdigovanje 
proceduralnih vprašanj nad real
no življenje nas lahko pripelje do 
tega, da bomo jutri obtičali na 
beraški palici. Užaljenost sodiš
ča je zato v tem primeru nepo
trebna in neproduktivna. 

Javni pritisk na skupščino, da 
se izve za krivce poloma, pa je še 
bolj razumljiv ob dejstvu, da lju
dje vidijo posameznike, ki so bili 
v vodstvu podjetja, ga sedaj za
puščajo in si snujejo svoja podje
tja. Pozivamo pristojne oblastne 
organe, da čimpreje odkrijejo 
resnico in nalijejo čistega vina 
ter s tem pomirijo ogorčenje pri
zadetega prebivalstva. 

Predsednik S O Radovljica 
Vladimir Černe, dipl. ing. 

D v o m l j i v o 

z a v z e m a n j e z a 

s o c i a l n o p o l i t i k o 
Na zasedanju vseh zborov 

skupščine občine Radovljica v 
sredo, 7. novembra 1990. je klub 
poslancev Demosa v pisni obliki 
posredoval predlog za začasno 
zamrznitev stanarin. To bi bil 
konkreten prispevek za udeleži-
tev socialnega stanja v občini, 
saj septembra povišane stanari
ne občutno vplivajo na žep že ta
ko osiromašenega prebivalstva. 
Predlog je bil sprejemljiv, saj ga 
je dan poprej I. S. skupščine oce
nil pozitivno in ga z malenkost
nim popravkom ponudil delega
tom v sprejemanje. Predlog ni 
vseboval samo enostranskega 
sklepa zamrznitve stanarin na 
oktobrski ravni. V uvodu pou
darja, da se ekonomski stanari

ni ne bo moč izogniti, da po v 

trenutni gospodarski krizi poč 
mogoče takoj uveljavljati eko
nomskih tržnih zahtev. Predlog 
je v drugem sklepa obvezoval J-
S., da takoj, najkasneje pa o° 
konca leta izdela popolno t#* 
program subvencioniranja sta
narin, ki bo na pošten način 
vsem občanom, ki ne zmorejo^ 
kritja ekonomskih stanarin 
ustrezno socialno politiko ta pro
blem reševal. Da je visoka sta
narina že povzročila socialni ne-
mir, dokazujeta tudi predstavni' 
ka Cankarjevega naselja i* 
Gradnikove ulice (isospan), » 
sta v imenu zbora stanovalci 
teh naselij poudarjala nujnost 
ponovne proučitve ekonomske 
stanarine. S podatkom, da se bo 
v letu 1990 stanarina Poveč%i 
za 430 odstotkov, povprečni OP 
v občini pa niti za 30 odstotkov, 
sta argumentirano hotela pred
staviti stisko stanovalcev. 

Predlog so potrdili delegat' 
ZZD, ZKS, v DPZ pa so # 
predlog glasovali samo delegat 
Demosa. Ne mislimo obtoževan 
delegatov ZSMS, ki so se vzd'' 
žali, niti prenoviteljev in socia"' 
stov, ki so bili proti, za načrtt" 
bojkot Demosovega predlogi 
saj do sedaj ni bilo čutiti spre)e' 
manja skupščinskih sklepov 5 

preglasovanjem. Zato nas toW° 
bolj čuti ta odločitev SDP f 
SSS proti pobudi, ki je W j 
stvarna, otipljiva. Predlog j* 0 1 

konkreten prispevek k uveljavlja 
nju socialne politike. Prav za to 
socialno politiko, za katero se 
tako radi postavljamo vsi. P°se' 
bejpa v opozicijskih strankah so 
jo ta trenutek polna usta in de
klarativnih usmeritev. Kako Pf 
jo uveljavljamo v praksi, pa lah
ko občani Radovljice presodi)" 
sami. 

Predsednik koordinacijskega 
odbora Demosa Radovlji«* 

Zvone Preže« 

ETAŽNA KLETKA ZA PREPELICE 

ANTON RAJGELJ 
64245 Kropa 2 A 
tel. (064) 79-478 
telex 34677 Rajgel 
teleta* (064) 79-720 

PRIČAKUJEMO VAS 
VSAK DAN 
OD 6. - 18. URE 

ETAŽNA KLETKA ZA KOKOŠI 
NESNICE IN BROJLERJE 

ETAŽNA KLETKA ZA ZAJCE 

MIHA NAGLIC 

Ž i v l j e n j e i n d e l o l j u d s k e g a p o s l a n c a A n t o n a P e t e r n e l a - I g o r j a 

Z a k m e t a i n z a k o m u n i z e m 

K e r n i b i lo nobenih tozadevnih u č b e n i k o v , je napisal prvo skrip-
to o tej vedi i n dejavnosti. Po ustanovitvi Višje šole za socialne 
delavce pa je b i l predavatelj tega predmeta v tej šoli. Najprej je 
za p r i p o m o č e k š t u d e n t o m napisal nekaj krajših skript o socialni 
po l i t ik i . K o pa je zaradi nag lušnos t i moral prenehati s predava
nji, je na prošn jo vodstva šole po več le tnem š tudi ju gradiva iz 
raznih tujih virov in na podlagi svoje prakse in svojih skript napi
sal obš i rn i učben ik o zgodovini socialne poli t ike in skrbstva od 
an t i čne dobe naprej. Ta učben ik je b i l potem natisnjen in menim, 
da je še vedno v rabi za ta predmet na višji šoli za socialne delav
ce. Dr . Kržišnik je b i l nosilec » P a r t i z a n s k e spomenice 1941« i n 
več drugih v isokih odl ikovanj . N a o d l o č n o zahtevo Z d r u ž e n j a 
borcev N O V Poljane in tamkajšn j ih krajevnih d r u ž b e n o p o l i t i 
čnih organizacij je b i l naknadno uvrščen v stalno razstavo portre
tov znamenit ih Poljancev v osnovni šoli v Poljanah. 

Kakšne so po Vašem mnenju razvojne perspektive Poljanske 
doline, gospodarske in politične. Gospodarsko se dolina (z izjemo 
žirovskih podjetij in hotaveljskega Marmorja) nekako ni mogla 
prav razvitf, nakar se je vanjo prav po padalsko zapičil zlovešči 
RUŽV. Kmetijsko pa Zirovski vrh (npr.) ni bil še nikoli obdelan ta
ko, kot je danes, ko znamenitih »menihov« skorajda ni več. Tudi 
dvorcu na Visokem in turizmu se naposled obetajo lepši časi? Kar 
se tiče sedanje upravne razdelitve doline na krajevne skupnosti, pa 
se že slišijo govorice, da bi utegnile kmalu spet postati krajevne ob
čine v Loškem okraju gorenjskega okrožja (pokrajine)? 

K a r se tiče razvojne perspektive v gospodarstvu Poljanske 
dol ine, menim, da je to že pravilno zastavljeno in trasirano 2 i -
rovska podjetja bodo verjetno nadaljevala svojo doslej že dokaj 
utrjeno pot in svojo proizvodnjo po potrebi povečeva la in ustre

zno širila glede na tržne pogoje prodaje svojih proizvodov. Ena
ko velja za sovodenjski Termopol in druge tamkajšn je obrate. 
Zaenkrat ne v id im potrebe po izgradnji kakšnega večjega obrata 
na Sovodnju. Prav tako ne za Hotavlje. Tu se je treba zavzemati 
za nadaljnji ustrezen razvoj podjetja Marmor . Najtežji problem 
bo nastal v širšem goren jevaškem o b m o č j u , če bo res pr iš lo do 
zaprtja R U Ž V . K a r se tiče tega rudnika in predelave rude v to
varni v T o d r a ž u , pa menim, da je v zvezi s tem precej nepotreb
nega hrupa in govor ičenja o z l ih posledicah in porastu rakastih 
obolenj, saj o tem do najnovejšega časa niso vod i l i nobene evi
dence in statistike. Nisem strokovnjak, kot laik pa menim, da so 
zlovešče govorice o hudih zdravstvenih in eko lošk ih posledicah 
m o č n o napihnjene in pretirane. T o bo pokazal šele daljši čas. S 
tem pa seveda ne mis l im, da razni ostri ukrepi , zlasti glede zdrav
stvenega stanja, niso potrebni in na mestu. Vsekakor je treba v 
največji možn i meri skrbeti za izboljšanje eko lošk ih razmer in 
stanja, oziroma pogojev - zlasti glede deponiranja jalovine in iz 
nje od teka joč ih odplak. Prav tako pa seveda tudi odplak iz pod
jetij in obratov v razne potoke in potem v Soro. Vse to je dejan
sko treba z o d l o č n i m i ukrepi p repreč i t i , tako da bodo potoki in 
Sora zopet čisti in bistri, kakor so bi l i nekdaj. K a k o r sem že več
krat bral v časop i s ih , je radioaktivnost na o b m o č j u Ž i rovskega 
vrha, Brebovnice, T o d r a ž a itd. , znatno večja v raznih starih stav
bah in z idovih , kakor pa v sedaj zgrajenih objektih in v njihovi 
oko l ic i . Če bo zares prišlo do zaprtja R U Ž V , bo nastal problem 
prekvalifikacije velikega dela sedaj zaposlenih delavcev in potre
ba po ustanovitvi novega primernega industrijskega obrata nekje 
na o b m o č j u Gorenje vasi, V tem sklopu bi morda kazalo pono
vno prouč i t i vprašan je morebitne ustanovitve lesno-predeloval-

nega obrata za predelavo lesa listavcev, delno morda v k. o n \ r eb3 
cij i z marmorjem in aluminijem. Najprej bi seveda bi l° ^ 
raziskati t ržne možnos t i za uveljavitev takih izdelkov. M i s ' 1 1 ^ 
raznovrstno drobno poh i š tvo in drobne lesne izdelke. I 0 -

T u d i v Poljanah je treba vso pozornost posvetiti obem ^ 
va rn i šk ima obratoma, to je Termik i in tovarni nizkonape*? 5 ̂ Q r 

elektrostrojev, k i dela kot samostojen obrat v sestavu Los* , 
varne hladi ln ikov. K a r se tiče pred davnimi leti predvidene ^ 
novitve tovarne kovanih izdelkov, pa mis l im, da je b i l tedaj 
mujen zadnji vlak. .. l V o 

Drugi pomembni panogi Poljanske doline pa sta knietU v 
in gozdarstvo. Kmetijstvo je usmerjeno v živinorejo in 5 1 : a . 
proizvodnjo mleka in mesa. M i s l i m , da te panoge ne kaže me ^ 
ti s prehodom na druge kmetijske pridelke, t emveč se z a V ^ 0o-
izboljšanje in nadaljnji razvoj ž iv inore je . Kmetijstvu je treb P£ 
svetiti vel iko pozornosti in vložiti novih naporov za še n a ^ 3; se-
izboljšanje proizvodnje. To tudi zato. ker je bi lo v zadnjih ° \ A e v 
tih letih v loženo vel iko dela in truda ter vel iko finančnih src -j, 
v agromelioracijska dela z zasipanjem jarkov in izravnavo ",a 

obronkov in melin ter izravnavanjem vel ik ih površ in n e k ^ 
njiv in travnikov, da so usposobljene za uporabo sodobne t 
t ehn i čne mehanizacije. V ta namen so bila dana pri sofinan ^ 
nju teh del velika sredstva iz obč inskega sklada za naP 1 * 3 . 
kmetijske proizvodnje. Z delno p o m o č j o tega sklada je bilo $ , 
jenih tudi vel iko silosov za kisanje krme, gnojn ičn ih j am m 
jišč. Poleg tega pa je bi lo v omenjenem obdobju zgrajeno v

 0 

novih modernih hlevov in remiz za hrambo strojev ter Še Z" - e, 
več temeljito moderniziranih in za sodobno živinorejo p r e U 

nih hlevov. Vse te pridobitve je treba s pr idom izkoristiti- ^ 0 

V prejšnjih čas ih , ko sem imel z l judmi, zlasti s kmeti, > £. 
več stikov, kakor j ih imam sedaj, so mi nekateri kmetje in • 
ke gospodinje moje starosti, v večini pa mlajši od mene rek 
tako dobro, kot je sedaj pri nas, še nikol i ni b i lo , ter da verj 
tudi še kmalu ne bo!« , .-cjij« 

K e r se dobro spominjam, k a k š n o je bi lo k m e č k o ž i v J 
nekdaj in v mojih fantovskih letih, se mi zdi zares kr ivično 
p o š t e n o , ko se zadnje časa na vel iko govori , da za kmeta do> ^ , 
nja socia l is t ična d r u ž b a ni ničesar naredila - kot da bi k m e J 
daj životari l i v enakih t ežavah in revščini kot nekdaj. 



K U L T U R A 
UREJA: LEA MENCINGER 

Slovensko konservatorsko društvo 

P R E N E Z N A T E N O D M E V 

P O M E M B N E G A D E L A 

ranj - V dveh letih, odkar so se zadnjikrat sestali člani Slovenskega konservatorskega društva, se je spomeniško varstvenih akcij, ki 
sreča 3 5 i 0 P ° s e b n 0 pozornost strokovnih kolegov in seveda javnosti nabralo kar nekaj, od tega so jih deset predstavili na kranjskem 
so a • t C m p a 8 0 s e v e d a

v

n a č e l > še celo vrsto problemov značilnih za spomeniško varstvo in konservatorstvo še posebej. Člani društva 
a svojem dvodnevnem srečanju v Kranju izvolili za novo predsednico društva Niko Leben s kranjskega Zavoda za varstvo kulturne in 

naravne dediščine. 

, D a je delo teh strokovnja
kov, katerih osnovni pokl ic je 
s , , a razl ičen- od arhitektov, 
po logov , arheologov i td . do
kaj anonimno, najbrž n i n ič no-
V e ga . Č e b i bi lo d r u g a č e , b i 
V e r Jetno stroka lahko 'agresiv
n e ' uveljavljala svoje mnenje 
Pri nekaterih posegih, kot je b i l 
JJa Primer primer z M u r s k o So
boto, ko so ob preurejanju me-
s J a domala povsem zabrisali 
sledove zasnov nekdanjega pa
nonskega naselja. T a primer je 
posedanja predsednica d ruš tva 
Sonja A n a Hoyer navedla seve-
d a zato, ker je v tem mestu spr-
V a d ruš tvo nameravalo imeti 
s v ? j redni letni občn i zbor, kaš
l j e pa so se odloči l i za Kran j . 
. Prav gotovo so strokovnjaki, 
katerih naloga je ohranjati na
šo kulturno d e d i š č i n o , jo pred
stavljati v pravi podobi i n j o s 
Posebnimi metodami ubraniti 
P fed zobom časa , v da l j šem ob
dobju svojega dela naleteli še 
n a d r u g a č n e vrste nerazumeva
nje; zato zdaj dosti več m o ž n o 
sti za uveljavljanje svoje stroke 
v , di jo tudi v novem zakonu o 
spomeniškem varstvu, k i se 
* d a j pripravlja. Po novem naj 
?« bilo urejeno tudi vp rašan je 
k°nservatorskih izpitov. 

A l i bo v prihodnje konserva-
l o r s k o delo bolj na očeh javno-
s t ' in s tem tudi presoja njiho-

Zaščita in dokončna ureditev poznoantične utrdbe na Ajdni nad 
Potoki je. primer vzornega konservatorskega dela na kulturnem 
spomeniku. - Foto: Jure Cigler 

vega dela, pa je v m n o g o č e m 
odvisno od konservatorske 
stroke same. Brez dvoma ima 
pri tem posebno vlogo tudi 
d r u š t v o , k i naj b i , tako so me
ni l i v razpravi, sodelovalo tako 
pri nastajanju novega zakona s 
p o d r o č j a s p o m e n i š k e g a var
stva, in tudi pri spremembah, 
ki so potrebne v šolskih pro
gramih povezanih s konserva
torsko stroko. Dokaj pičla raz
prava na o b č n e m zboru, saj b i 
si člani prav gotovo dopovedo
vali le stare že znane probleme 

Komorni orkester Carnium 

P R V I 

O R K E S T R S K I N A S T O P 
Kranj - V nedeljo popoldne se je v kranjski župnijski cerkvi na 
promocijskem koncertu prvikrat predstavil novoustanovljeni 

Komorni orkester Carnium Kranj pod vodstvom Petra 
Skrjanca. 

stroke, kaže prav gotovo na ne
k a k š n o dosedanjo zaprtost 
stroke, obenem pa tudi na pre
lomno obdobje, ko po starem 
ne gre več , novih idej pa tudi 
n i . Prav gotovo pa je varstvo 
kulturne in tudi naravne dedi
ščine nadvse zapletena in kom
pleksna dejavnost, k i brez naj
širše povezanosti vseh strok ne 
more u s p e š n o opravljati svoje
ga dela. Z a sedaj enotne sheme 
dela vseh, k i j i h zadeva kultur
na in naravna ded i šč ina še n i . 
pr i ložnos t i za spremembe pa 
vsekakor so. 

Posebne pozornosti je bi la 
vsekakor vredna predstavitev 
desetih s p o m e n i š k o varstvenih 

akcij iz obdobja zadnjih dveh 
let. M e d njimi so po zanimivo
sti pa tudi po zapletenosti kon-
servatorskih postopkov vseka
kor izstopali muzej na prostem 
v Rogatcu, dela za obvarovanje 
p o z n o a n t i č n e postojanke na 
A j d n i , k i jo je opravi l Zavod za 
varstvo naravne in kulturne de
dišč ine Kran j , obnavljanje 
Manziol i jeve h iše v Piranu in 
druge. Z a vse te akcije je zna
č i lno , da so se lotevale kultur
ne ded i šč ine , le ena med njimi 
je reševala obstanek prvobitne 
krajine: gre za krajinski park 
Lahinja v Be l i krajini , kjer je 
naravovarstvenikom uspelo v 
naravnem rezervatu ohraniti 
neokrnjeno rastlinstvo in žival
stvo s posameznimi kul turnimi 
spomeniki vred. 

Posvet o muzejih na prostem 
februarja prihodnje leto v K r a 
nju, tudi z u d e l e ž b o nekaterih 
tujih strokovnjakov s tega po
droč ja , bo prav gotovo pripo
mogel k spremembam tudi na 
naš ih tleh. Č e seveda h o č e m o 
lovi t i razvoj, k i ga na tem po
droč ju že dolgo dosegajo v 
drugih deže l ah . Prav o tem je 
b i lo na dvodnevnem srečanju 
slovenskih konservatorjev tudi 
slišati , že od prej pa so seveda 
znane tudi pobude o muzejih 
na prostem pr i nas, tudi pro
jekt i so nastali i n nekaj je b i lo 
u resn ičenega , toda u s p e š n o se 
razvijata le dva muzeja na pro
stem - v Rogatcu in v Sečo
vljah. • Lea Mencinger 

Prešernovo gledališče Kranj 

P R E M I E R A ~ 

M O J C E P O K R A C U L J E 
Kranj - Jutri, v sredo, ob 16. uri bo Prešernovo gledališče 

uprizorilo Mojco Pokraculjo, predstavo za najmlajše; 
pred premiera je bila že ob zaključku pretekle sezone. 

Po mot ivih ko roške ljudske pravljice je besedilo za upr izor i 
tev pr ipravi l Janko Moder , predstavo pa je reži jsko vod i l Lojze 
Domajnko . V predstavi nastopajo Judita Z idar , Bernarda O m a n , 
Mat j až Višnar , Pavle Rakovec, Tine Oman in Tanja Dimit r iev-
ska. 

Uprizor i tev Mojce Pokraculje je v kranjski g ledal iški posta
vitvi vezana v precejšnji meri na petje in ples. G lasba je delo L o j 
zeta K r a j n č a n a , koreografski de lež v predstavi podpisuje A l e n k a 
Dolenc - Kr iža j , sceno in kostume pa V i n k o Tušek . • /ar/ 

G o d a l n i orkester C a r n i u m Kranj sestavljajo profesio
nalni glasbeniki saj je dirigent povabil v skupino nekatere 
•ane orkestra Slovenske filharmonije, opernega in radijske

ga orkestra, nekaj pa je tudi š t u d e n t o v glasbene akademije. 
. orkestru sicer prevladujejo godala, po potrebi pa vabijo k 
^ d b i tudi izvajalce na drugih instrumentih. N o v a glasbena 
kupina se je na prvih vajah zbrala letos poleti , intenzivno 

Pa so se za prvi nastop pripravljal i zadnji mesec. Pri tem je 
^ ' 'a , kot je povedal dirigent, sicer pa ravnatelj kranjske glas

i n e šole Peter Škr janc , največja ovira č a s o v n o usklajevanje 
a J ; profesionalni glasbeniki imajo pač veliko obveznosti. S i -

, e r pa ima dirigent Škr janc na tem področ ju že dovolj i zku-
e ° j , saj dir igira tudi r e škemu komornemu orkestru, ki ga je 

s l a n o v i l pred petnajstimi leti . 
.. Tako kot na prvem koncertu, ko se je orkester predsta-

. Poleg del Bacha in Havdna z glasbo italijanskega baroka, 
r Predviden tudi b o d o č i glasbeni program. Vendar pa ob 
s £ r o č n i glasbi ne bo manjkala tudi glasba sodolMiih sloven-
^ . ' h skladateljev, med njimi tudi dela, k i doslej S l o v e n i j i še 

s o bila izvajana. Orkester, k i je nastal tudi ob finančni 
.opori odbora za kulturo kranjske o b č i n e , v mestu nima 

^ , r n e r n e koncertne dvorane; kljub temu pa to ne bo ovira , 
ne bi nova kulturna dejavnost, k i jo je mesto dolgo časa 

jo ^ r e ^ a ' ° . pomembno obogat i la duhovno podobo Kranja in 
Predstavila tudi drugod po Sloveniji in tudi izven njenih 

, e J a • L . M . , Foto: Jure Cigler 

Goričane - Ob praznovanju 250-letnice Tovarne celuloze in pa
pirja Medvode so v prostorih tovarne odprli razstavo slik akad. 
slikarja Franca Novinca in akad. kiparja Franceta Rotarja. Oba 
umetnika sta se predstavila z deli, ki predstavljajo svobodno in
terpretacijo organskega sveta, kot je na otvoritvi dejal likovni 
kritik Aleksander Bassin, sveta, ki je še vedno in povsod razpo
znaven, če ne še berljiv. To velja tako za edinstveno plastično go
vorico kroglastih form, v katerih se izraža Rotarjevo kiparstvo, 
kot tudi za nekatera že znane in tudi povsem nove Novinčeve sli
karske predstavitve. Novine nadaljuje s popolnoma svojskim vi
denjem krajine, v katero se dobesedno zrašča skupaj s podobami 
sanj, umišljeno resničnostjo in dokazovanjem obstajanja živega, 
organskega pretoka v novo nastalem prostoru. # L. M . , Foto: 
Jure Cigler 

K U L T U R N I K O L E D A R 

K R A N J - V s tebr iščni dvorani Mestne hiše je na ogled numiz
matična razstava Osemstoletnica denarstva na Slovenskem. V 
galeriji Mestne hiše je odprta pregledna razstava Likovna priza
devanja na Gorenjskem, novejše smeri. V galeriji P reše rnove h i 
še je na ogled razstava Gorenjska osemdeseta leta v muzejski 
predstavitvi. 
V Prešernovem gledališču bodo jutri, v sredo, 9. novembra, ob 
19.30 uprizorili koroško ljudsko pravljico v priredbi Janka Modra 
Mojca Pokraculja - premiera za izven. V petek, 16. novembra, ob 
19.30 bo gostovalo pr imorsko dramsko gledal i šče N o v a G o r i 
ca z Nicco lo ja Machiave l l i j a Mandragolo - za abonma petek I 
in izven. 
V knjižnici kranjske Gimnazije bo ju t r i , v sredo, ob 18. uri lite
rarni večer s pisateljem Šavrink in K a ž u n o v Marjanom Tomši
čem. 
J E S E N I C E - V galeriji Kosove grašč ine je na ogled 18. medre-
gionalna foto razstavo treh dežel Furlanije - Julijske krajine, 
K o r o š k e in Slovenije. V razstavnem salonu D o l i k razstavlja 
akad. slikar Jaka Torkar. 
R A D O V L J I C A - V četr tek, 15. novembra, ob 19.30 bodo v 
knjigarni D r ž a v n e za ložbe Slovenije na Cankarjevi 72 predsta
v i l i knjige n a š e g a znanega s imfon ičnega dirigenta Antona Ko-
larja. 
V dvoranici radovl j iške knj ižnice bo danes, v torek, ob 19.30 
Cveto Podlogar ob diapozi t ivih predaval o Tibetu, Japonski in 
Indoneziji 
B E G U N J E - V galeriji Avsenik je na ogled razstava Najvidnejši 
žirovski in idrijski ustvarjalci 
Š K O F J A L O K A - V j ed i ln ic i L T H Trata so na ogled fotografi
je na temo Poplave 90 avtorja Janeza Pipana. 
V galeriji Loškega gradu je še ta teden odprta prodajna razsta
va Ex tempore Loka 90. Prodajno razstavo so razširil i tudi v 
prostore bifeja Freising na gradu ter v prostore Tur i s t i čnega 
d ruš tva Škofja L o k a . 
Zbirke Loškega muzeja so odprte odprte vsak dan, razen pone
deljka, od 9. do 17. ure. 
V galeriji Fara je na ogled fotografska razstava Foto k ino K l u b a 
An ton Ažbe iz Škofje Loke . 
L J U B L J A N A - V četr tek, 15. novembra, ob 19. uri bodo v M o 
derni galeriji odpr l i pregledno razstavo slik in grafik Bojana 
Gorenca. 

18. M E D R E G I O N A L N A F O T O 

R A Z S T A V A T R E H D E Ž E L 

Jesenice — Z K O Jesenice, foto klub Andrej Prešern Jese
nice in G T Č Jesenice - muzeji in galerije so pr ipravi l i v okviru 
letošnjih Čufar jevih dnevov 18. medregionalno foto razstavo 
treh d e ž e l : Furlanije - Julijske krajine, K o r o š k e in Slovenije v 
galeriji K o s o v a graščina na Jesenicah. 

Sredi oktobra letos je žirija v sestavi Ivan Posavec, moj
ster fotografije iz Zagreba, M a r i n T o p i č , mojster fotografije iz 
Osijeka in Mi t j a K o m a n , kandidat mojstra fotografije iz Z a 
greba, pregledala in oceni la 513 fotografij 95 avtorjev iz 22 
klubov iz Furlanije - Julijske krajine, K o r o š k e i n Slovenije. Z a 
razstavo je žirija odbrala 116 fotografij 37 avtorjev, podel i la pa 
je tudi priznanja za posamezne fotografije in kolekcije. Z a po
samezno fotografijo je 1. nagrado dobi l A d i F ink - F K Andrej 
Prešern Jesenice za fotografijo » P o d k u p o l o « , 2. nagrado je 
prejel Janez Juvan - foto sekcija D e l o Ljubljana za fotografijo 
» F o t o a r t i k u l a c i j a « , 3. nagrado pa si je prislužil Re inhold Pol -
singer - F C Wolfsberg K o r o š k a za fotografijo » D r e i zu Zweit -
1, 2, 3, 4 « , 2. nagrado je dobi l Boštjan G u n č a r - F S Ime Kranj 
za fotografije » Z r c a l n e slike - 1, 2, 3, 4 « , 3. nagrado pa je pre
jel K a r i Kalterer - N F Celovec K o r o š k a za fotografije »Trea-
tning - 1, 2, 3, 4 « . Vsi avtorji, katerih dela so sprejeta in razsta
vljena, pa prejmejo d ip lomo. 

Lojze Kerš tan 

VZGOJhOlZOBRAZEVALNI ZAVOD JESENICE — TOZD 

^)elavćLa ttnivprza S\dbtoc ^>te<i zi.su r t>.<t>niif — oit/me 

64270 Jesenice 
Trg Toneta Čufarja 1 

vpisuje v naslednje i zobraževa lne obl ike : 
- tur is t ični tehnik 

pogoj: d o k o n č a n a srednja šola (gimnazija, d r u ž b o s l o v n a , 
naravoslovna gimnazija, ekonomska, upravno administra
tivna šo la) 

- mednarodni šped i te r 
pogoj : d o k o n č a n a srednja šola 

- natakarski, kuharski p o m o č n i k (II. stopnja) 
- usnjarsko-krznarski p o m o č n i k (II. stopnja) 
- verif icirani tečaji n e m š k e g a in ang leškega jezika od I. do 

IV. stopnje 
- tečaji italijanskega jezika od I. do IV. stopnje 
- priprava za pridobitev mednarodnega certifikata o znanju 

n e m š k e g a jez ika - I C C 
tečaj je 60-urni, pogoj za vključitev v tečaj je osnovno zna
nje iz n e m š k e g a jezika in sposobnost komuniciranja v vsa
kodnevnih situacijah 

- poslovna n e m š č i n a 
tečaj je 60-urni, pogoj za vključi tev v tečaj je aktivno zna
nje n e m š k e g a jezika 

- n e m š č i n a za tajnice 
tečaj je 60-urni, pogoj za vključitev je k o n č a n a L stopnja iz 
n e m š k e g a jezika 

- tečaji n e m š k e g a in ang leškega jez ika za predšo la r je i n šo
larje 

- tečaj slovenskega jezika 
- tečaj strojnega pletenja 
- tečaj š ivanja in krojenja 
- tečaj joge za mladino in odrasle 
- tečaj vodenja poslovnih knjig 
- tečaj strojepisja 
Razpisane oblike se bodo ob zadostnem številu prijavljenih 
kandidatov pr iče le decembra 1990. Prijave in informacije 
osebno na Delavski univerzi V ik to r St raž išar Jesenice al i po 
telefonu 81-072. 

http://zi.su
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G O S P O D A R S T V O 

UREJA: MARIJA VOLČJAK Torek, 13. novembra 

O V U d i n a r j a Z a d e S e t p l a Č ^ r u ž i t e v l n t e k s a i n Tekstilindusa je bila velika, politična napaka 

Visoke inflacije si nazaj zanesljivo ne žele vsi, ki 
so z njo izgubili. 

Pred dnevi je v redakcijo prišel preprost človek, opazno raz
burjen, vendar je zadrževal jezo in se opravičeval, veste, nekomu 
moram povedati. Poklicali so ga namreč v banko in mu izplačali 
2 dinarja. Saj ne morem verjeti, je dejal, niti škatlice vžigalic si ne 
morem kupiti, kaj šele, da bi šel na kavo. 

Njegova zgodba, kakršne jih piše naše življenje, je grenka. V 
letih 1976 do 1978 je namensko varčeval za stanovanje, tedaj je 
bil to pogoj, da si dobil stanovanje ali posojilo. V banko je znosil 
20.000 tedanjih dinarjev, vrednost, ki nam danes nič ne pove, za
to jo moramo predstaviti v obliki tretjine plače, ki jo je trideset
krat namenil za stanovanjsko varčevanje, drugače povedano, de
set plač. Žal kasneje koristi od tega ni imel, saj je dobil solidarno
stno stanovanje. Ce bi dobil stanovanjsko posojilo, bi inflacija ne 
pojedla te vloge, temveč tudi posojilo in stvar bi se izravnala. Ta
ko pa je potegnil "ta kratko" in in dobil zdaj na roko dva dinarja, 
saj smo letos dinarju odrezali štiri ničle, banka pa se je odločila, 
da zapre hranilne knjižice, na katerih zaradi zneskov, kijih je po
jedla inflacija, praktično niti obresti ne more obračunati, tako 
majhni so postali. 

Podobne zgodbe je nenasitna inflacija pisala tudi v drugih 
ustanovah, ne le v bankah. Kar spomnite se vsi, ki ste se pred de
set in več leti življenjsko zavarovali. Verjetno se razburite podob
no ali pa še bolj, ko vas zavarovalniški agent pride vprašat, ali bi 
se zavarovali ponovno in mu le rečete, naj si nekam vtakne tistih 
nekaj dinarjev, ki so skopneli pod črto življenjskega zavarovanja. 
So pa res "pogumni", ste si rekli, ko ste v časopisu lahko še pred 
kratkim prebrali reklamno zavarovalniško razglabljanje, kako je 
avstrijsko življenjsko zavarovanje loterija. Razmere so se vendar
le toliko že spremenile, da so vsaj utihnili in napovedali sodelova
nje z A vstrijci, kakor so se tudi v banki naposled odločili, da pos
pravijo podstrešje. 

Visoke inflacije si zanesljivo ne želijo nazaj vsi tisti, ki so z 
njo izgubljali, izgubljale pa so, kakorkoli obračamo stvari, množi
ce. Naj si še tako pripovedujemo, kako je bilo tedaj zlahka odpla
čati posojilo ali pa. kako se je splačalo napisati kopico čekov, pod 
kožo imamo strah pred hiperinflacijo. saj se sicer ne bi tako hre
peneče ozirali v Evropo in si želeli samostojnosti. • M . Volčjak 

• Z G O S P O D A R S K E G A S V E T A 

P r e s e ž e k v m e n j a v i s t u j i n o 
Gorenjsko gospodarstvo je v devetih mesecih le tošnjega 

leta ustvarilo za 70,2 mil i jona dolarjev p resežka v blagovni me
njavi s tujino, od tega za 41,8 mil i jona dolarjev na konvert ibi l 
nem in za 28,4 mi l i jona dolarjev na k l i r inškem trgu. Po podat
kih Narodne banke Slovenije je v letošnjih devetih mesecih 
izvozi lo za 4.454,9 mil i jonov dinarjev blaga, od tega 88 odsto
tkov na konvert ibi lni trg. V primerjavi z enakim lanskim raz
dobjem je b i l celotni izvoz gorenjskega gospodarstva večji za 
6,9 odstotka (v Slovenij i za 11,6 odstotka), konvert ibi lni za 
16,6 odstotka (v Slovenij i za 14,5 odstotka), kl i r inški pa je b i l 
manjši za 34,3 odstotka (v Sloveniji manjš i za 5,6 odstotka). 
Pokritost celotnega uvoza za izvozom je bi la na Gorenjskem 
102,2 odstotna (v Slovenij i 126,9 odstotna), na konvert ibi lnem 
106,2 odstotna (v Slovenij i 131,7 odstotna). V celotnem uvozu 
je imel repromaterial 87,3 odstotni de lež , oprema 7,5 odstotne
ga in blago za š i roko po t rošn jo 5,2 odstotnega. 

T r g o v s k o p o d j e t j e 

T R G O V I N A B E Š O P 
K r a n j , H u j e 2 3 / a , t e l . 3 5 - 2 0 6 

P O S E B N O U G O D N A P O N U D B A 

o d 5 . 1 1 . 9 0 da l j e 
• pivo Union 
• sladkor 1 kg 
• bu te l jčna vina 
• rum 1 liter 
• d o m a č a jajca 
• praški za pranje perila 3 kg 

9,00 din 
8,90 din 

od 31,00 din dalje 
51,00 din 

2,00 din 
ž e od 59,70 din 

dalje 

BOGATA IZBIRA - UGODNE CENE -
PARKIRNI PROSTOR 
SPREJEMAMO NAROČILA PO TELEFONU 
IN DOSTAVLJAMO 

TRGOVINA 
BEŠOP 

Del. č a s : 7.-21. ure 
sobota, nedelja, prazniki 8. 

O B I Š Č I T E N A S ! 

20. ure 

Š t r a j k b i p o m e n i l p r o p a d 

T e k s t i l i n d u s a 

Tekstilindus ima obljubljeno republiško pomoč, vendar bo moral 
zdržati do 1. januarja. 

Kranj, 9. novembra - Tekstilindus je že nekaj časa najbolj boleča 
točka kranjskega gospodarstva, z njim se je ukvarjala že prejšnja, 
nenehno se tudi nova kranjska vlada. Že nekajkrat se je za las izo
gnil stečaju, blokada žiro računa se bo ponovno stekla 28. decem
bra. O problematiki Tekstilindusa smo se pogovarjali z V L A D I -
M I R J E M M O H O R I Č E M , predsednikom izvršnega sveta Kranj. 

"Tekstilindus je problem, ki ste 
ga podedovali od stare vlade, z 
njim se praktično ukvarjate že 
ves čas?" 

" O d dvajsetih sej izvršnega 
sveta smo na šest ih obravnava
l i problematiko Tekst i l indusa. 
N a zače tku našega mandata 
smo sicer povedal i , da ima iz
vršni svet vel iko manj možnos t i 
za vtikanje v gospodarstvo, kot 
ga je imel v času veljavnosti za
kona o z d r u ž e n e m delu, vendar 
smo računa l i , da je Tekst i l in
dusu nujno pomagati , ko l ikor 
mu p a č lahko. Teksti l indus ima 
1.850 zaposlenih, če upoš t eva 
mo še njihove d r u ž i n s k e č l ane , 
je to b l izu 7.000 l judi , kar je 10 
odstotkov prebivalstva kranj
ske obč ine . Usoda 10 odsto
tkov pa mora vsakemu vodstvu 
o b č i n e nekaj pomeni t i . " 

"Kako presojate ravnanje prejš
nje kranjske vlade?" 

" V Kran ju marsikdo k r i t i čno 
ocenjuje ravnanje prejšnjega 
izvršnega sveta v zvezi s Teksti-
l indusom. P rep r i čan sam, da 
bodo tudi nas naš i nasledniki v 
zvezi s tem raz l ično obravnava
l i . Vendar sem osebno trdno 
p r e p r i č a n , da je prejšnji izvršni 
svet delal z dobr im namenom 
in p r e p r i č a n , da Tekst i l indusu 
pomaga, kakor tudi , da je Tek
sti l indusu d o l ž a n pomagati ." 

"Kako to mislite, dolžan poma
gali?" 

"Iz istega razloga, to je 10 
odstotkov l jud i . " 

"Kako Vi gledate na problema
tiko Tekstilindusa?" 

" Z že malo zgodovinskimi 
izkušnjami . 

Najprej moram reči , da je b i 
la od loč i tev naš ih prednikov, 
k i so pred sedemdesetimi leti v 
Kranj pripeljali tekstilno indu
strijo, na vsak nač in epohalna, 
saj je Kranju dala industrijski 
razvoj. Tekst i lna industrija je 
sicer za nekatere nerentabilna, 
neprimerna za razvito d r u ž b o , 
sam sem p r e p r i č a n , da b i b i l 
tekstil lahko še vedno zelo per
spektiven, kar mi dokazuje av
strijski primer. Vorarlberg, naj
bogatejš i del Avstrije, prakti
č n o živi samo od tekstilne in 
dustrije in to bolje kot vzhodni 
predel, kjer je kovinska indu
strija. 

V Kranju je b i lo v preteklih 
letih za tekstil storjenih nekaj 
krepkih napak, zanje polno od
govornost nosi takratna kranj
ska pol i t ika. N a p a č n o je b i lo 
že sistemsko o d l o č a n j e , da so 
morale že zgrajene tovarne s 
svojo akumulaci jo graditi nove 
tovarne. Drugod po svetu se 
mora vsaka tovarna razvijati 
sproti . Če se ne, propade. Zato 
je danes glavni problem Teksti
l indusa zastarelost, celotno 
tkalnico b i moral zamenjati z 
modernimi stroji. To pa je in 
vesticija, k i je vredna 80 do 100 
mil i jonov mark. To l iko denarja 
pa danes v Teksti l indus ne mo
re vložiti n ihče , brez tega vlož
ka pa skoraj ne more biti kon-
kurečen na tujem trgu. 

Napaka , k i jo ocenjujem 
skoraj tako negativno kot v Ju
goslaviji ocenjujemo Feni al i 
Obrovac, pa je bi la združ i tev 
lnteksa in Tiskanine po letu 
1960. Takrat je pr iš lo do zdru

žitve dveh tekstilnih tovarn z 
raz l ičn im programom in po 
n J e J J e propadel vel iko uspeš 
nejši program lnteksa. Č e do te 
zd ruž i tve ne bi pr iš lo in če b i se 
stvari normalno razvijale, tr
d i m , da o izredno uspešn i to
varni Ibi n ihče ne bi govori l . 
Inteks je b i l že tedaj uspešnejš i 
in imel je vse možnos t i , da 
ostane uspešnejš i od Ibija." 

"Zaradi programa?" 
"Inteksov program žaka rd -

n ih tkanin je šel v Ibi , s stroji 
vred, ki j i h je Tekstil indus izvr-
gel al i namenil za odpad." 

"Kako je do združitve sploh pri
š lo?" 

" T o je bi la t ip ična po l i t i čna 
od loč i t ev . " 

"So bili navedeni kakšni argu
menti, kaj je temu botrovalo?" 

"Ocenjevali so, da za Kran j 
tekstil ni perspektivna industri
ja , da ga je potrebno s č a s o m a 
reducirati . In seveda običajni 
razlogi, k i so j i h naš teval i v re-
a lsocia l izmu, da so vel iko kolo
si ren tab i lne jš i , da lažje skrbijo 
za trg, za nabavo, za prodajo 
i td. Zadnj i razlog pa so bile 
konkretne grožnje strokovnja
kom lnteksa, da j i h bodo obde
la l i na po l i c i j i , če bodo še nas
protovali združ i tv i . " 

t a k š n o od loč i t ev . Ja, je rekel, to 
so od mene zahtevali po l i t ik i . 
Pa mu je Logar odvrn i l , oba 
sva bi la v po l i t i k i , oba sva bi la 
tekstilca, nikar se ne izgovarjaj, 
če b i takrat pol i t ikom p o š t e n o 
povedal , da tako ne gre, takš
nega pri t iska verjetno ne b i b i 
lo, toda tebi je ustrezalo, da 
p o s t a n e š direktor večje tovar
ne. 

Saj smo tedaj vsi vedeli , da 
je to nekaj negativnega. Logar 
se je upr l , O m a n se je uprl , s to 
razl iko, da je moral Logar za
pustiti tovarno. 

Res poznam in doživljal sem 
preteklost Teskti l indusa, zato 
mi danes nekateri oči tajo Tek-
stil indusov lobi v izvršnem sve
tu. Vendar, zame je pomembna 
samo usoda 10 odstotkov l judi 
kranjske o b č i n e . " 

"Tekstilindusov položaj je danes 
zelo slab?" 

"Rezul ta t i so zelo slabi, 
predvsem zaradi n a p a č n e g a 
razvoja tovarna pa tudi zaradi 
n a p a č n e g a odnosa d r žavne po
li t ike do predelovalne industri
je in izvoznega gospodarstva, 
posebej pa zaradi slabe ka
drovske strukture v Tekst i l in
dusu, kar pa je posledica prejš
njih napak, ne samo sedanje 
garniture. Po letu 1960 je odš lo 
30 strokovnjakov, kar se še da
nes pozna, zlasti v komercia l i , 
saj tovarna svoje p r a k t i č n o n i 
ma, ne d o m a č e , ne izvozne. Za
to tudi ne more voditi pravilne 
proizvodne poli t ike, p lačuje pa 
seveda pretirano komercialno 
provizi jo posrednikom." 

"Kaj se je zgodilo z njimi?" 
" V dveh letih po združi tv i je 

tovarno zapustilo 30 delavcev s 
fakultetno izobrazbo." 

"Kam, kje so zdaj?" 
" E d e n je tukaj. Inžen i r Stare 

je v Smeltu, inženi r lnt ihar v 
Merkur ju , nekaj j i h je o d š l o v 
Dekorat ivno, sicer 
je trideset let." 

pa, min i lo 

Vrnili se niso, bolje rečeno ni
ste?" 

" N e . " 

"Kako zdaj doživljate tragedijo 
Tekstilindusa?" 

" Ž e tako, kot mi je bivši d i 
rektor lnteksa Logar razlagal, 
ko sva se srečala na mostu čez 
K o k r o . Vse drugo še lahko pre
nesem, je dejal, tega pa ne mo
rem, da najboljši intekški kadri 
že dvajset let odhajajo v pokoj 
s tretjino man j šo osnovo, kot bi 
lahko. Lepo je tudi povedal , 
kako je kasneje tedanjega d i 
rektorja H orjaka vpraša l , kaj je 
vendar mis l i l , da je pristal na 

"Torej ni tržno usmerjena?" 
"Res ni b i la t r ž n o usmerjena, 

zlasti Vis-a-vis, k i je skušal to
varno organizirati na novo, je 
izhajal iz teze, da ni t r žno 
usmerjena, da je samo proiz
vodno. Naj spomnim, pred 
združi tv i jo je b i l Inteks zelo tr
žno usmerjen, še zda leč ni b i l 
organiziran po proizvodnem 
pr inc ipu . " 

"Kaj bi pomenil stečaj Teksti
lindusa, nekajkrat se mu je že 
izognil?" 

' š t i r i k r a t . Št i r ikrat je izvršni 
svet Tekst i l indusu že odlož i l 
p lač i lo prispevkov. C e j ih ne 
b i , b i b i l pred tem, da gre v ste
čaj . M i s l i m , da b i s tečaj Teksti
l indusa pomenil konec tekstil
ne i n d u s t a ^ v Kran ju , ker ni 
nikogar, ki bi lahko to tovarno 
kup i l in b i l zainteresiran, da 
dela naprej. V Jugoslaviji kapi
tala n i , tuji kapital v to tovarno 
ne bi šel, ljudje bi b i l i na cesti, 
dob i l i bi nadomestila. Vendar, 
ne v id im m o ž n o s t i , da bi dob i l i 
polna nadomestila, preveč ne
zaposlenih bi b i lo , Kranj tega 

enostavno ne bi prenesel. Veli
ka i luzija je, če ljudje v Teksti
l indusu misl i jo, da bodo s pod' 
poro pokr i t i , ne morejo biti." 

"Kakšna je torej rešitev?" 
" O rešitvi Tekstilindusa do; 

sti r azmiš l j amo , kratkoročni 
posegi, ki ga rešujejo, so odla
ganje prispevkov, pri tem sode
luje tudi republ ika, k i j ih p r a V 

tako odlaga. T rud imo se, sku; 
paj z vodstvom tovarne, da t" 
za Teksti l indus preskrbeli do
datni kapital . N a republiške"! 
sekretariatu za industrijo ' n 

g r a d b e n i š t v o je že na seznamu« 
da dobi finančno injekcijo, ra; 
č u n a m o na 5 mil i jonov mark. 

"Je ta pomoč realna?" 
"Obljubljena je do konca le

ta, vprašanje je le, ali bo repu-
b l ika uspela dobi t i ta sredstva, 
ker gre za tuje posojilo, ki g 3 

bo najela republika. Prepriča" 
sem, da bo do tega prišlo in 0 3 

bo p o m o č priš la . Druga stvar 
pa je kredit pr i mednarodni 
banki za prestrukturiranje, re
sno r a č u n a m o na 14 milijonov 
dolarjev, saj tudi mednarodna 
banka sodi, da je Tekstilindus 
tovarna, ki zas luži posoj i l 0 . 

Vprašan je je samo, ali bo 
kvidnostno zd rža l a do 1. janu
arja." 

"Vmes je 28. december?" 
" T o je datum, ko se ponovno 

s teče blokada r a č u n a , trenutno 
je Tekstil indus blokiran za J* 
mili jonov dinarjev. Poskusi" 
bomo, banka, o b č i n a in repu; 
b l ika , za ta mesec preskrbeti 
p lače , bojimo pa se, da bi P n ' 
šlo do notranjih pretresov v to
varni ." 

"Napovedujejo štrajk, je 8 r 0 

nja resna?" . . 
" Z a 15; november, grožnja J 

precej resna. Č e bo do štraj* 
pr iš lo , obstaja resna nevarno*• 
da bodo obljubljene P o r T 1 ? J a 

propadle in s tem bo p r o p 3 j i 0 

tudi tovarna. Ze lo razumem 
delavce, da se z 2.800 6\tf> 
ne da živeti, 300 do 400 delaj 
cev prejema le to l ikšno , najj ' ' 
j o p l a č o . S to p l ačo je res tež* 
živeti , toda, še težje je brez P 1 4 

č e . " 

"S stečajem bi tovarna o*'"" 
prazna?" 

"Saj je Inteks že prazen-

"Nameravali so ga P1-0*'8"'. „r 
prostore so se zanimali zase" 
ki, je to že zamujeno?" . 0 i 

" N e vem, a l i je zamuje^ ' 
možnos t i pa so zanesu 1 j 
manjše kot so bile. Psiholos 
razlogi so tedaj zavrl i PT0 Le 
Prejšnji teden smo šli P r 0 S

 p 0 

samo pogledat, završa lo je " 
vsej tovarni, spet nam jo P 0 

dajajo. Seveda ga je P 0 , r C , e h 
upoš teva t i , toda, osnovni % ̂ Q 

je b i l storjen v letih od 1 9 . „13 
1980, ko se tovarna ni razvij 4 

in je zato zastarela." 

"Je moč nadoknaditi trideset 
tni zaostanek?" S ) 

"Prav to je tisto, kar Dem ' 
ki hoče d r u g a č e delati , er>o«i 
vno ne more nadoknaditi-
alsocializem je b i l dcklanr* 
kot filozofija dialektike m ^ 
predka, vendar je imel zelo s 
t ičen pogled na gospodarst. 
gradimo tovarno, ko je i%* y 
na, gremo gradit drugam-
miselnost, ki je morala uBj 
vsak razvoj." • M . Volčj** 



K M E T I J S T V O 
UREJA: CVETO ZAPLOTNIK 

2akon o zadrugah pred skupščinsko obravnavo 

N e k d a j t r e t j i n a s l o v e n s k e g a 

p r e m o ž e n j a v z a d r u ž n i l a s t i 

Osnutek novega republ iškega zakona o zadrugah daje zadrugam in z a d r u ž n i m 
Zvezam možnost , da zahtevajo vrači lo vsega po drugi svetovni vojni odvzetega pre
m o ž e n j a in denarja, ki so ga v lož i le , združ i le ali prenesle v podjetja; po eni zakon
ski razl ič ic i pa jim za čas, ko je bilo njihovo premoženje v drugih rokah, daje tudi 
Pravico do vrač i la "izgubljenega d o b i č k a " . 
^ r a n J . 10. novembra - Zvezna skupščina je ob koncu minulega leta 
Prejela zakon o zadrugah, ki je med drugim predvideval tudi spre-

Ittje posebnih republiških zakonov. Ker kmetje, zadružniki in za-
r uge v Sloveniji niso bili najbolj zadovoljni z nekaterimi rešitvami 
eznega zakona, predvsem z določbami, ki opredeljujejo način vra-

a n i a krivično odvzetega zadružnega premoženja, je republiška 
upščina zvezni zakon o zadrugah uvrstila med tiste zvezne zako

l a ki_ jih Slovenija ne bo spoštovala. Republiški sekretariat za 
Wetijstvo, gozdarstvo in prehrano je v dokaj kratkem času pripra-

nov, republiški zakon, ki so ga doslej že obravnavali nekateri 
kupščinski odbori, poslanci pa naj bi se o njem izrekli na skup

inskem zasedanju 20. in 21. novembra. 
Zakon med drugim omogo

či1 zadrugam, da po nače lu pra 
•cnosti dobijo nazaj vse d ruž 

beno p r e m o ž e n j e , k i je b i lo za
ž g a n i in z a d r u ž n i m zvezam 

Odvzeto brez o d š k o d n i n e , pa 
»h v ^ e n a r ' k ' s o 6 a zadruge 
družile, vložile ozi roma prene-

, l a v podjetja. Po zveznem za-
L 0 t l u naj bi zadruge lahko do

ne nazaj le p r e m o ž e n j e , k i so 
« a Ustvarile s svojim delom in 
Poslovanjem od 1. jul i ja 1953. 
^ t a dalje, z a d r u ž n e zveze pa le 
Poslovne stavbe in stanovanj-
* e hiše, k i so bile v njihovi la-

° d 1. ju l i ja 1953 do 31. de
cembra 1965. Slovenski zakon 

e Postavlja č a s o v n i h omejitev, 
a t o bodo zadruge lahko na 

Podlagi dokazi l zahtevale vrni-
. e v vsega p r e m o ž e n j a , k i so ga 
•fiele 0 o koncu druge svetovne 

*°Jne (9. maja 1945), ter vse 
Premoženje, k i so ga pr idobi le 
P° vojni in j i m je b i lo odvzeto 
• r e * plači la o d š k o d n i n e . K o l i -

J e bilo tega p r e m o ž e n j a ? Po 
e »a t e r i h ocenah je b i lo v po

gojnem času , ko je b i l a zadru-
n a lastnina še ustavno in pra-
n ° priznana, trideset odsto-

Zakon o zadrugah je splošni 
zakon in ne bo veljal samo 
za kmetijske, ampak tudi za 
vse druge vrste zadrug - za 
gozdarske, obrtne, stano
vanjske potrošniške, ribi
ške... 

kov narodnega p remožen ja 
p^ti zadrug in z a d r u ž n i h zv( 

pišča, gozdove, 

zvez. 
obsegalo zem-

stanovanjske 

j , - zadrug 
^ o ž e n j e , 

hiš 

Poslopja, hleve, vinske kleti , 
, 'ekarne, trgovine, z a d r u ž n e 
pmove, ž iv ino, stroje, denar, 
I Je bil v zadrugah in v zadruž

en hranilnicah... Že po anketi, 
i katero je do konca juni ja 
G o v o r i l o 18 kmetijskih za

drug in Z a d r u ž n a zveza Slove
nije, bi b i lo zadrugam treba vr
niti 1678 hektarov gozdov, 
1000 hektarov kmetijskih zem
ljišč, pet hektarov vinogradov, 
hleva, oljarno, mlekarno, skla
d išče , sedem trgovskih lokalov, 
trinajst gospodarskih poslopij , 
hotel z enajstimi sobami, tri de
lavnice, poslovno stavbo, 24 
stanovanj, dele enajstih kmetij
skih servisov in petih podjetij, 
156 strojev, 18 voz i l , 602 gove
d i , 27 stavbnih parcel... 

Z a d r u ž n o p r e m o ž e n j e naj bi 
vrni l i v valorizirani vrednosti , 
ki bi jo i z računa l i tako, da bi 
dinarsko vrednost p r e m o ž e n j a 
ob prenosu z a d r u ž n e lastnine 
na kombinate in druga podje
tja spremenili po takrat veljav
nem tečaju amer i škega dolarja 
v dolarje, nato pa po zdaj ve
ljavnem tečaju dolarja pono
vno v dinarje. D a bi vrednost 
p r emožen ja določi l i kako dru
gače , ni m o g o č e in sicer zato 
ne, ker smo v Jugoslaviji po 
drugi svetovni vojni dinar tri
krat denominira l i in ker v Slo
veniji spremljamo gibanje 
drobnoprodajnih cen šele od 
1983. leta dalje. Z a k o n izhaja 
tudi iz predpostavke, da so 

K u l a k i 

Iz (kmetijske) preteklosti 

i n i s o m a r a l i 

h l a p c e v i n d e k e l 
Na tretji okrajni partijski konferenci oktobra 1949 so med 

d r u g i m obravnavali tudi razmere v kmetijstvu, še posebej proble-
m a l i k o ustanavljanja kmetijskih obdelovalnih zadrug. V okraju 
S l a bili prvi K O Z - i ustanovljeni februarja ("Mladi vrh" v Podobe-
n e m in "24. december" v Poljanah), tretja je bila aprila v 2ireh, 
C e i n a maja v Dupljah, po "ostrejšem kurzu z davčno in odkupno 
Politiko", ki ga je spodbudil C K Z K S , pa je predvsem v bogatej-
. h krajih nižinskega predela nastalo še petnajst zadrug. Skupno 
| e bilo oktobra 1949 devetnajst obdelovalnih zadrug, ki so razpo
lagale z 9.247 hektari zemlje, 2.452 govedi. 711 konji in 898 praši-

Okrajna partijska konferenca je ostro kritizirala partijske 
° r ganizacije v Preddvoru. Križah in na Primskovem, ker so bile 
p n Političnem delu in prepričevanju preveč mlačne in niso uspele 
fPpdbuditi ustanavljanja obdelovalnih zadrug. "Imamo nekaj do-

rih zadrug, imamo pa tudi nekaj šibkih," so ugotavljali na partij-
konferenci in za primer navedli K O Z Jezersko, kjer so se v 

adrugo vrini l i kulaki, ki niso pustili, da bi člani zadrug postali 
i"** 1 njihovi nekdanji hlapci in dekle. Slaba zadruga je bi In v 
^ ! a v č i č a h , kjer so se zadružniki branili začeti s skupnim krmlje-
n J e m živine. 

kružnica iz Zapog: "Krave so moje!" 
.... Kmetijsko obdelovalna zadruga v Zapogah je bila ustano

v a juniju 1949. leta. V K O Z - o seje vključilo trinajst kmečkih 
°° s Podarsiev, v glavnem večjih. V začetku je kazalo, da bo zadru-
R. dobro delala, kasneje pa se je izkazalo, da so predvsem večji 
J | . C l JC prinesli v zadrugo še precej stare miselnosti oz. so se včla-

" V zadrugo zgolj iz špekulantskih namenov. K o so po sklepu 
n [ r a v r >ega odbora zaradi lažjega dela vse molznice dali V večje 
t r - e v e - je zadružnica Neža "nekega lepega dne v novembru vzela 
h, S v ° j e molzne krave iz skupnega hleva in j ih odgnala v svoj 
: e , v- SeHcrave so moje in j ih lahko vzamem, kadar hočem". Njej 
bu t d v a d n i s l e d i l S e z a d r u ž n i k Lojze, to pa je bilo že dovolj za 
s

 đ n o s l političnih organov, ki so ugotovili, da bo treba "ljudi, ki 
"očejo okoriščati - - j " vRuiiBvau pod 

u s r n e r i t i na drugo pot". 
plaščem zadruge, razkrinkali in j ih 

Premoženje obstoječih za
družnih in kooperantskih or
ganizacij ter zadružnih zvez 
naj bi postalo zadružna last
nina že z uveljavitvijo zako
na. Izjema naj bi bila tista 
zadružna kmetijska zemljiš
ča in gozdovi, ki so bili prejš
njim lastnikom (kmetom) 
odvzeti z nacionalizacijo, 
agrarno reformo, zaplembo 
ali kako drugače in dodeljeni 
zadrugam. To premoženje 
naj bi bilo začasno "pod za
konom" o začasni prepovedi 
sečnje lesa in prometa z 
družbenimi nepremičninami, 
sicer pa naj bi ga potlej, ko 
bodo za to zakonske osnove, 
vrnili prejšnjim lastnikom. 

kmetijski kombinat i in druge 
organizacije, k i so dobile "v 
dar" z a d r u ž n o lastnino, prejele 
p remožen je brez "bremen" in 
da bodo morale v primeru, če 
je šlo za p r e m o ž e n j e s hipote
ko, to dokazati . 

A l i zadrugam in z a d r u ž n i m 
zvezam pripada tudi pravica 
do povrač i la izgubljenega do
b ička za čas , ko je b i lo njihove 
p remožen je drugje? Gre za po
l i t ično vp rašan je in za pol i t i 
č n o odloč i tev , a l i bo Slovenija 
vsem, ki j i m je b i lo p r e m o ž e n j e 

Zakon določa, da so zadru
žni deleži obvezni in pogoj za 
članstvo v zadrugi, vendar 
pa daje zadružnikom proste 
roke pri dogovarjanju o viši
ni zneska. Zadružniki imajo 
tudi pravico, da se jim prejš
nji že vplačani deleži, ki jim 
niso bili nikoli vrnjeni, pono
vno ovrednotijo in upošteva

jo kot delež. Se več: osnutek 
zakona predvideva, da bi 
kmetom, ki so že v preteklo
sti vplačali realno večji zne
sek od sedanjega, na novo 
določenega zadružnega dele
ža, presežke vrnili. 

odvzeto kr iv ično in nezakoni
to, priznala izgubljeni d o b i č e k 
- in če ga že bo, komu ga bo -
vsem ali le nekaterim. Osnutek 
zakona p r i n a š a dve različici . 
Po osnovnem besedilu zakona 
naj b i bile zadruge in z a d r u ž n e 
zveze up rav ičene do "izgublje
nega d o b i č k a " v znesku dva 
odstotka letno od vrednosti 
odvzetega p r e m o ž e n j a , po var i
antnem predlogu pa naj ne b i 
bile u p r a v i č e n e niti do o d š k o d 
nine nit i do d o b i č k a . 

P remožen je naj bi vračal i na 
raz l ične n a č i n e : najprej v ob l i 
k i de ležev in soupravljanja v 
organizacijah, k i zdaj razpola
gajo z nekdanjim z a d r u ž n i m 
p r e m o ž e n j e m , nato z p l ač i l om 
o d š k o d n i n e in vzpostavljanjem 
najemnih razmerij in šele na
zadnje z v račan jem "v naravi" . 
N a č i n vrači la naj b i b i l pri lago
jen vrsti p r e m o ž e n j a : za neka
tere dele nekdanjega z a d r u ž n e 
ga p r emožen j a , še zlasti za 
kmetijska zemljišča in gozdove, 
k i so zdaj v d r u ž b e n i lasti, bo 
najbol jša rešitev vrači lo "v na
rav i" . 

Zadruge in z a d r u ž n e zveze 
naj bi zahtevke za vrači lo pre
možen ja vložile v treh mesecih 
po uveljavitvi zakona o zadru
gah. Č e med prejšnj imi in se
danjimi lastniki z a d r u ž n e g a 
p r e m o ž e n j a v treh mesecih po 
vložitvi zahtevka ne bi p r i š lo 
do sporazumne rešitve, naj b i 
se " v m e š a l o " sodišče in od loč i 
lo, al i je zahtevek up rav i čen ali 
ne. K e r vsi postopki ne bodo 
kratki in enostavni, bi Agenci ja 
republike Slovenije za privati
zacijo morala del d r u ž b e n e 
lastnine, za katero je verjetno, 
da je nastala iz z a d r u ž n e , rezer
virati za vrači lo prejšnj im last
n ikom. • C. Zaplotnik 

Za zdravje ljudi in živali 

K e t o z a m o l z n i c ( I I I ) 

Dejavniki, ki vplivajo na nastanek ketoze: 
(Ker je tiskarski škrat v prejšnji številki pomešal odstavke, tretji del na
daljevanja o ketozi objavljamo še enkrat.) 
Na nastanek ketoze vpliva: metabolična nagnjenost krav k tej bolezni, 
pogoji hranjenja, hormonalni (žlezni) sistem, apetit živali in dedna na
gnjenost. 

Metabolična nagnjenost krav h 
ketozi: Osnova te "dispozicije je 
zasnovana na metabolizmu masti 
in ogljikovih hidratov pri prežve
kovalcih. Čudno izgleda, da se 
pri prežvekovalcih niža raven 
krvnega sladkorja (glukoze), če
prav je v obroku velika količina 
ogljikovih hidratov. T i se v vam
pu razgrajajo do nižjih maščob-
nih kislin, kar vpliva na resorbci-
jo glukoze v nižjih delih preba
vi l , s tem pa tudi na koncentraci
jo le-te v krvi . Glukoza je nujno 
potrebna živčnemu sistemu, sin
tezi in prometu masti, mišičju, 
mlečni žlezi in plodu. V visoki 
brejosti in laktaciji so potrebne 
za glukozo največje. Plod dobiva 
glukozo od matere. Posteljica 
(placenta) igra tukaj posebno vlo
go, saj omogoča, da je v plodu 
koncentracija glukoze večja, kot 
v materi. V kasnejšem razvojnem 
obdobju plodu so tudi potrebe po 
glukozi velike, saj se ustvarjajo 
rezerve v jetrih, pljučih in miši
cah. Pri mlečnih kravah ima naj
večje potrebe po glukozi mlečna 
žleza. Za proizvodnjo 20 litrov 
mleka na dan krava potroši več 
kot 1000 gramov krvne glukoze. 
Pri kravah, ki so obolele za keto-
zo, v stanju pomanjkanja gluko
ze vime troši ravno toliko gluko
ze, k*/ bi je bilo v izobilju, če
prav je primanjkuje. To govori, 
da je proizvodnja mleka težko 
breme za organizem prežveko

valcev, predvsem za metaboli-
zem ogljikovih hidratov. Navede
na dejstva govorijo, da pri prež
vekovalcih obstaja nepopoln pri
liv ogljikovih hidratov iz prebav
nega trakta, in da je v posamez
nih fazah reprodukcije in pro
dukcije povečano izražena potre
ba po glukozi. Centri za proiz
vodnjo glukoze so jetra in ledvi
ca. V teh organih se proizvede 
okoli 95 odstotkov glukoze. V ča
su pomanjkanja glukoze in pove
čane mobilizacije maščobnih k i 
slin, koncentracija kelonskih te
les v organizmu raste, živali pa 
začno kazati znake ketoze. Osno
vni vir ketonskih teles v organiz
mu so proste maščobne kisline 
mobilizirane iz rezervnega mast
nega tkiva. Večina tkiv lahko ko
risti ketone kot energetski mate
rial. V času obolenja se poreba 
ketonskih teles nekolikokrat po
veča. Njihova razgradnja se in
tenzivno razvija v ledvicah, srčni 
mišici in skeletni muskulaturi. 
Pri kravah obstajata dve poti iz
ločanja ketonskih teles iz orga
nizma: preko urina in preko mle
ka. Manjšega pomena je izloča
nje preko pljuč, ker je količina 
majhna, ima pa pomen v diagno
stiki ketoze, ker lahko ketoze v 
izdihanem zraku zaznamo z vo
njem, (se nadaljuje) 

Mag. Dušan Likosar, dipl. vet. 
Mag. Andrej Pipp, dipl. vet., 

Z V Z G Kranj 

S t a r i i n n o v i t e m e l j i 

Pomisleki, da zadrugam in zadružnim zvezam ne bi vr
nili premoženja, ki jim je bilo po drugi svetovni vojni odvzeto 
predvsem iz strahu pred gospodarsko močnim kmetom in za
družništvom, so sicer redki, pa vendarle: ponekod se še spra
šujejo, ali ne bi bilo bolje, če bi izhajali iz tega, kar zadružni
štvo je in kar ima. Argumentov, s katerimi je mogoče zavrniti 
tovrstne pomisleke, je kar precej, morda najpomembnejši pa 

je ta, da je od gospodarske moči zadružništva in od tega, koli
ko predelovalnih obratov, trgovin, poslovnih prostorov in dru
gega premoženja je v zadružnih rokah, odvisno, kako bo uspe
lo zadružništvo zaščititi "malega proizvajalca" pred podjetni
štvom in njegovo "požrešnostjo" za dobičkom. Ker so se pri 
nas nekateri veliki sistemi s področja kmetijstva in živilstva že 
preoblikovali v "profitne centre", nekateri pa se še bodo, in ker 
smo vsakodnevno tudi priča nastajanju novih dobičkaželjnih 
podjetij, je nevarnost, da podjetništvo brez večjih naporov "po
topi" zdaj gospodarsko precej obubožano zadružništvo, še več

ja. Prav zato je pomembno, da zadružništvo dobi nazaj pre
moženje, ki ga je po drugi svetovni vojni moralo kar nekajkrat 
dati "na oltar" družbenega kmetijstva, družbene lastnine in 
delavskega samoupravljanja, in da slovensko zadružništvo 
nadaljuje z gospodarsko krepitvijo, ki se je začela z ustanovit
vijo Slovenske zadružne kmetijske banke in naj bi se nadalje
vala z nastankom poslovne zadružne zveze oz. zadružnega 
podjetja. 

Kmetov, ki pravijo, da zadrug ne potrebujejo, in so pri
pravljeni sami nastopati na trgu in se spopadati tudi s precej 
večjimi konkurenti, ni veliko: večje tistih, ki v zadružništvu, 
organiziranem na klasičnih, v svetu preskušenih načelih, vidi
jo močno oporo in zaslombo pred dobičkarskim podjetni
štvom. Še več: nekaterim kmetom že zdaj ni vseeno, ali bodo 
prenovljene in na novo organizirane zadruge gospodarsko 
močne ali šibke, zadružni deleži visoki, finačno pomembni ali 
le simbolični, odgovornost navidezna ali realna, zadruge 
majhne in nepovezane ali velike in v trdni povezavi z ostali
mi... • C. Zaplotnik 

M E Š E T A R 

Kdaj so odprta sejmišča s p raš ič i? E d i n o gorenjsko sej
mišče , ob z a d r u ž n e m domu v Cerkl jah, je odprto vsak prvi in 
tretji ponedeljek v mesecu, sicer pa sta za gorenjske kmete za
radi b l iž ine zanimivi vsaj še dve sejmišči : k a m n i š k o je odprto 
vsak drugi torek v mesecu, ljubljansko (pri Mokar ju ob Ižanski 
cesti) pa vsako sredo od 7. do 11. ure. K e r se nekateri zaradi 
cenovnih razlik radi odpravijo po praš iče tudi v bolj oddalje-
nje kraje, povejmo, da je sejem v Brež icah vsako soboto, v N o 
vem mestu vsak prvi ponedeljek v mesecu, na Ptuju pa vsako 
prvo in tretjo sredo v mesecu. 

In po ko l iko so pujski po nekaterih slovenskih se jmišč ih? 
V Brežicah je b i lo treba na zadnjem sejmu odštet i za pujske, 
stare do tri mesece, okrog 30 dinarjev za ki logram, za starejše 
pa 28 do 30 dinarjev. V Šent jerneju so b i l i d raž j i : pujski, težki 
od 18 do 30 ki logramov so b i l i po 40 dinarjev za ki logram, pra
šiči, težji od 50 ki logramov, pa so b i l i po 25 do 30 dinarjev za 
ki logram. N a Rečici pri I l i rski Bis t r ic i je bi lo treba za ki logram 
160 do 170 ki logramov težkega praš iča odštet i 27 dinarjev za 
ki logram, za male praš iče pa okrog 40 dinarjev. 

K o l i k o je za nekatere vrste traktorjev treba odš te t i v 
kranjski Agromehanik i (Hrastje 52 a)? 

vrsta traktorja počena (v din) 

traktor I M T 549, pogon na vsa 4 kolesa, primeren, 
za težke terene in delo v gozdu 132.000,00 
traktor T V 822 
(motor z dvema c i l indroma in moč jo 22 K M ) 66.000,00 
traktor T V 818 53.956,00 
traktor T V 821 55.574,00 
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Za naš pravilni odnos do lesa 

B E L I N K A 

s v e t u j e 

Z A D O M IN DRUŽINO, IZ ŠOLSKIH K L O P I 
UREJATA: DANICA DOLENC IN HELENA JELOVČAN Torek, 13. novembra 199J 

Drag' bralci, zadnjič smo vas povabili, da bi se oglašali z vprašanji 
o zaščiti lesa pri vas doma. Nekaj vprašanj je že prišlo v našo re
dakcijo, Belinkina strokovnjakinja za zaščito lesa pri Belinki. dr. 
mag. Riana Benko pa nam je že poslala prve odgovore. Podobne Sddfld t O l t c l 
probleme, kot jih imajo nekateri naši bralci, imate morda tudi vi 

P O S K U S I M O Š E M E 

Hvala vam, drage bralke, za tako lep odziv z domačimi 
preskušenimi recepti jedi, s katerimi razveseljujete svoje 
najdražje. To bomo kuhali in pekli! Ž e prva pošta kaže, 
da naše gorenjske gospodinje dobro kuhajo, in čez pre
skusen recept ga ni! Pa poglejmo, kako se speče odli
čna sadna torta, ki je v bistvu sploh ni treba peči. Poslala 
nam jo je Irena Krivec Vilman z Jesenic. Irena, prisrčna 
hvala. Recept za gobove polpetke bomo objavili enkrat v 
prihodnje. Take dobrote je treba malce porazdeliti, pre
dobre so, da bi kar vse naenkrat ponudili! 

V p r a š a n j e 
Spomladi nameravam namen 
zunaj na vrtu postaviti pergolo 
iz smrekovega lesa. Lepo pro
sim za nasvet, kako naj jo za
šči t im, da se mi bo ohrani la 
č im dlje. S č im in kol ikokra t 
naj jo p r e m a ž e m zgoraj in s 
čim naj zašči t im spodnji del , k i 
bo v zemlj i? H . J e lovčan , Kran j 

Odgovor 
K o boste postavljali pergolo iz 
smrekovega lesa, svetujemo, da 
uporabite zdrav in suh les (zra
č n o suh les). 

N i k a k o r ne p r i p o r o č a m o , da bi 
b i l spodnji del lesa v zemlji ali 
v stiku z njo, ker bo les začel 
zelo hitro trohneti. Kons t rukc i 
jo izvedite tako, da bo les fiksi
ran na betonski a l i že lezni pod
stavek in po možnos t i vsaj ne
kaj centimetrov od tal . 
G lede zašči te lesa p r i p o r o č a 
mo, da les najprej enkrat a l i 
dvakrat p r e m a ž e t e z Bel lesom. 
To je impregnacijski sloj, k i bo 
zaščitil les pred lesnimi škod
l j ivci in prehitrim propada
njem. Nato pa les p remaže t e še 
z Bel topom. P r i p o r o č a m o 3 
tanke nanose al i 2 normalna 
nanosa. Tako boste les zaščiti l i 
še p o v r š i n s k o oz. pred vremen
skimi v p l i v i . 

Dr. mag. Riana Benko, dipl. 
ing. 

B E L I N K A , kemična industrija, 
Ljubljana 

Za torto, ki je ni treba peči, potrebujemo 700 g raznovrstnega sadja 
(jagode, maline, borovnice, banane, pomaranče, mandarine...) sve
žega, vloženega ali zamrznejnega, 6 žlic sladkorja v prahu, 2 žlici 
limoninega soka, 700 g skute, 50 g kisle smetane, vrečko instant va-
nilijevega pudinga, eno celo limono, 250 g grobo sesekljanih ore
hov, nekaj sadežev za okras, sladko smetano in cornflakes. 

Sadje najprej pr imerno pr ip rav imo: banano o lup imo in na
r e ž e m o na tanjše ko leščke , olupljeno p o m a r a n č o n a r e ž e m o na 
kocke, jagode, maline, borovnice pustimo cele, breskve izkoščiči-
mo in n a r e ž e m o kot p o m a r a n č o i td. Narezano sadje potresemo z 
2 ž l i cama sladkorja ter prelijemo z l i m o n i n i m sokom. Posebej 
gladko r a z m e š a m o skuto, k is lo smetano, p r a š e k za puding, nari
bamo l imonino lupino in stisnemo sok, ter dodamo preostali 
sladkor. S ladko smetano stepemo in ko je čvrs ta , jo z a m e š a m o v 
gladko skutno zmes. Tor tn i model poplaknemo z vodo, da je mo
ker. Vanj bomo menjaje dajali skutno zmes, cornflakes, sadje in 
grobo zrezane orehe, dokler ne porabimo vsega. Tako z loženo 
torto pokri jemo in damo za dve uri v hladi ln ik . Preden ponudi 
mo, torto okrasimo s svežim sadjem, lahko pa tudi še s sladko 
smetano. N o ž potopimo v v r o č o vodo in torto previdno loč imo 
od oboda , k i ga odstranimo. Na to jo previdno n a r e ž e m o (z vro
čim n o ž e m ) , kose damo na k rožn ike , okrasimo še z naribano čo
ko lado i n ponudimo. 

D a bo tale Irenina torta šla v slast, ni treba posebej poudarjati. 
Že zdajle, ko ste prebrale, se vam cede sline. Č e ne prej, v nede
ljo naj bo t a k š n a sadna torta na vaši miz i . 

P R A V J E , D A V E M O _ 

Fikus pozimi zmerno zalivajmo 
Ficus , figovec ali gumijevec je eden najbolj priljubljenih $ 

iskanih predstavnikov v sortimentu listnatih lončn ic . Dandan 
je glavna zvrst Ficus Decora s š i rokim in b les teč im temno zel 
n i m listjem, k i je v z a č e t n e m obdobju razvoja odeto v rdeče ovoj 
ne liste. T a vse bolj izpodr iva vrsto Ficusa elastica, katere listi s 
ožji i n svetlejše zelene, mo tne j š e barve. Figovec je v rokah P0}0 

nega gojitelja mnogo t rpežne j ša rastlina, kot se sicer sodi o njenj-
Predvsem je treba upoš teva t i , da so korenine občut l j ive za p r e 

rano ko l i č ino vlage. Najzanesliveje se je m o g o č e ogniti tern u . 
zalivanjem, k i je v skladu s porabo vode: poz imi , posebno v m a J 
toplem prostoru (od 10 do 12 stopinj C ) , naj bo čim bolj z m f . r n

| £ g 
prst naj bo prej suha kot zelo v lažna . Ze lo koristno je tudi, 
dno lonca pokr iva za prst debela plast gramoza, k i zagotavlja o 
bro odcejanje. Posebej ga je treba varovati pred prepihom pa 
di velike razlike med dnevno in n o č n o temperaturo slabo p r e "jj 
ša. Na j l epše so rastline z na gosto zvrščenim listjem, kar nare 
le, če raste na soncu ; le v vroč ih opoldansk ih urah ga je varovan 
pred njim. K d o r ima p r i ložnos t , naj ga junija presadi z lonce"1 

vred v vrt, kjer lahko ostane do jeseni. T u d i tu naj ne bo izpos*3' 
vljen opoldanskemu soncu. 

DOMUS vabi na razstavo 

K u l t u r a p i t j a v i n a 

Ljubljana, novembra - V času martinovanja Center za dom, u s t v ' f , 
jalnost, svetovanje D O M U S iz Ljubljane, Kardeljeva 2, vabi na 
matsko razstavo "Kultura pitja vina", ki bo v Domusu (v neposn ^ 
ni bližini Uršulinske cerkve) od 7. do 16. novembra, vsak dan oo 
do 12. in od 16. do 19. ure, v soboto pa od 9. do 12. ure. 
Razstava je namenjena ljubite- predaval d i p l . ing. Mit ja Sart0 

Zgubil si denar, nisi zgubil ničesar; zgubil si čast, zgu
bil si pol: zgubil si pogum, zgubil si vse. 
Bahači so redkokdaj pogumni, pogumni pa redkokdaj 
bahači. 
Blato lahko le umaže dragulj, ne more pa ga spreme
niti v blato. 

B r e z p l a č n i š t u d i j 
S v e t e g a p i s m a 
z D O P I S N O 
S V E T O P I S E M S K O Š O L O 

Prijave sprejemamo na naslov 
Dopisna svetopisemska šola 
Poštni predal 22 
61105 Ljubljana 5 

ljem dobrega vina, sirov in pr
šu ta , trgovcem in gostincem, 
ljubiteljskim vinogradnikom in 
kletarjem ter vsem, ki bi o v inu 
želeli izvedeti kaj novega. N a 
razstavi bodo predstavljena vr
hunska v ina iz vseh v inorodnih 
krajev Slovenije in deloma Hr
vaške , steklenice in kozarci za 
v ino . Vsak dan bo p o k u š i n a 
v in in sirov. Tako bo danes, v 
torek, 13. novembra, p o k u š i n a 
v in Slovina in zasebnika Ivana 
Bat iča iz Š e m p a s a ter p o k u š n j a 
sirov Mlekarne Kranj . S stekle
nicami se bo predstavila Var ia 
iz S e ž a n e , o tem, " K a j mora 
p o t r o š n i k vedeti o v inu" , pa bo 

r i . Jutr i , v sredo, 14. novemb 1^ 
bo p o k u š i n a v in kmet i j s k ' 
kombinatov Ptuj in Brda telzr 
sebnega pridelovalca družin 
Tomac, Jastrebarsko. S k o Z ^ „ 
se bo tokrat predstavila 
klarska šola iz Rogaške slatin*' 
V če t r tek , 15. novembra, bo P?' 
k u š i n a v in V i n a Kras Sežana »» 
njihovega d o m a č e g a p r š u t / 
pokusi l i pa boste lahko tudi vi
no zasebnika J o ž k a Renčla ' 
Dutovelj . V petek, 16. novem
bra, bo p o k u š i n a vin iz J £ r u Z ' 
lema ter E R A P C V I N O Šman-
no ob Paki . 
Kaže , da bo tokrat pri D O M U ' 
S U izjemno zanimivo in pestr 
• D. D. ^ 

H t U O g t 

N a š a risba 
V prvem razredu smo 

se učili o sadju. Spoznal i smo 
vse vrste sadja od gozdnih ja
god i n mal in do sadja na do
m a č e m vrtu. K o sem risala sa
d e ž e , so se mi barve prelivale. 
Vse je b i lo videti popackano. 
N a koncu pa je b i la s l ika kljub 
temu lepa in zanimiva. 

prerezali na polovico in v ide l i , 
kaj ima v sebi. 

V tretjem pa se ne u č i m o o 
sadju, ampak smo iz več vrst 
sadja sestavili obl iko obraza. 
Punce smo naredile princeso 
jeseni, fantje pa kralja jeseni. 
P o m a r a n č e smo uporabile za 
krono, grozdje za lase, h r u š k e 
za uhane, grozdje za ogrl ico in 
vrat, pol h r u š k e za nos, za usta 
in oči pa po l jabolka . K o si po
dobo pogledal od b l i zu , je b i l a 
s m e š n a , če si jo pogledal od 
da l eč , je bi la lepa. Prerisali 
smo j o na papir . N a koncu pa 
smo sadje o lup i l i , razrezali na 
koščke i n naredi l i dobre sadne 
kupe, k i smo j i h tudi pojedl i . 
• Tanja Rupnik in Bernarda 
Nastran, 3. r. O Š Voklo 

Risbici sta delo Tanje Rupnik in 
Uroš Košenine 

V drugem razredu smo sa
deže spoznavali bolj n a t a n č n o , 
katero je pešč ičas to in katero 
košč ičas to . Vsak sadež smo 

O t r o c i 
p e s n i k u j e m o 

Mi učenci smo veseli, 
v Begunjah smo doma, 
pesmico hi vam zapeli, 
vsak od nas že nekaj zna: 
Jernej glavni je v razredu, 
na naravo se spozna, 
vse naloge in račune 
Jaka hitro rešit zna. 
Jure naš je mlad slikar, 
slike daje nam v dar. 
Luka športnik je razreda, 
jeza večkrat ga razjeda. 
Zadaj v kotu Nejc sedi, 
tudi njemu šport leži. 
Matej pa priden je za delo, 
še rajši misli pa na jelo. 
Mladen rad ima uganke 
in računske neugnanke. 
Vsak od nas veliko zna 
in zato velja za dva. 

• Sestavili učenci pri 
dodatnem pouku, 2. r. O Š 
Begunje 

Fi lmska n a g r a d n a u g a n k a 
M i c h a e l Keaton je igral v filmski uspešn ic i Batman. Vsi 

odgovori , ki smo j i h dobi l i na zadnje nagradno vprašan je , so 
b i l i p rav i ln i , i zž rebana pa sta b i l a : Milan BojaniČ iz Kranja, 
U l . i . avgusta 5, in Robert Svatovšek iz Škofje Loke , Gorenja 
vas - Re teče 41. Obema č e s t i t a m o in poš i l j amo po dve vstop
nic i za ogled kateregakoli filma v katerikoli dvorani K i n o 
podjetja Kran j . Ve l iko už i tkov ob gledanju! 

Zdaj pa k novi nagradni uganki. Po dolgem času bo v 
kranjskem Cent ru v nedeljo ob 10. uri spet o t r o š k a matineja. 
Predvajali bodo a m e r i š k o risanko Daleč v preteklosti, ki opi 
suje d o g o d i v š č i n e mal ih dinozavrov. Svojo ustvarjalno m o č 
sta pri tem filmu ponovno združ i l a Steven Spielberg in Geor-
ge Lucas, katerih skupni dosežek sta tudi igrani uspešnic i . . . 

Uganite vsaj en naslov in uvrstili vas bomo v ž reb za na
slednji par vstopnic, k i j i h poklanja K i n o podjetje Kran j . O d 
govore pošl j i te do 22. novembra na naslov: C P Glas , 64000 
Kran j , M o š e Pijadeja I, za nagradno uganko Iz šolskih k lop i . 

Kaj s m o izvedel i o p o p l a v a h v pretek lost i 
• Leta 1722 (13. septembra) je bi la v Poljanski do l in i vel ika po-
vodenj. Voda je odnesla vse mostove. V župn ikov i kleti je stala 
voda za m o ž a visoko. 
• Leta 1805 je b i l a spet velika poplava. Odnesla je vse mostove. 
K a p l a n se štiri dni ni mogel vrniti domov, ker je šel pred povod-
nijo obhajat bolnike. 
• K o t ustno izroči lo pravi , je ena izmed ve l ik ih povodnj i odne
sla h išo v Poljanski do l in i , ki je stala na sedanjem Č u d e t o v e m vr
tu ( P o d p e č n a r j e v a ) . Je še menda notri leščerba gorela, ko jo je 
neslo mimo Žagar ja v Hotovl j i . 

Iz kronike Poljanske fare, zapisala pokojna teta Jerica 
M r a k . 

P.S.: S tega lista smo izvedeli tudi o hudih poža r ih v prete
k los t i ; o hudi toči v letu 1803, ko je do zadnjega vse ži to potol
k la , v jeseni pa še ajdo. 
• Učenci 4. b r. O Š Petra Kavčiča Škofja l o k a 

B o g a s t v o n a r o d a 

s e k a ž e v l j u d s k i p e s m i 
M e d K o m n o m in Š tan je lom se razprostira vasica T o m a ^ 

ca. T o je rojstna vas mojega dedka. Vrsto let je živel tu z mateO ' 
bratom in sestrami. K o je mati umrla, so otroci odšl i po sv 
T a k o je mojega dedka pot pripeljala na Gorenjsko. Hišica, s t jj 
več kot sto let, pa še danes stoji na zače tku vasi obdana s trto 
drevjem. Zgrajena je iz kamenja in v njej n ihče ne živi. Obv**"j_ 
pa privabi nas vnuke in s tarše , da se v njej o d p o č i j e m o in na 
jemo svežega zraka. . f s 8 i 

Letos spomladi smo hiško obnov i l i . Imela sem dovolj c 
da sem pretaknila vse kote. T u d i na pods t reš je sem pokukala-
prav me je b i lo malo strah. T u je b i lo vse polno zaprašenega . ^ 
rega poh iš tva . Odp i r a l a sem škr ipa joče predale, a v njih je bu 
nekaj starih krp. Pajčevina se mi je ovijala oko l i nog in % ^ 
vendar nisem odnehala. V kotu na tleh sem zagledala kup s} 
knjig. Listala sem rumene, z a p r a š e n e liste. M e d knjigami J e ^ 
majhen zvezek, v njem pa l a s t n o r o č n o napisane pesmi. Brala s 
in pož i ra l a besede v k ra škem nareč ju . N a burjači je l ipa cvete 
B i l a sem prevzeta od lepih besed. Iz zatopljenega branja rn c\ 
predramil oče tov glas. " L e kam si izg in i la?" Skoči la sem P° ufio 
in z zvezkom v roki stekla na dvor i šče . Oče ta sem vpraša la . ^ 
je pisal te lepe pesmi, a mi ni znal povedati . Le k o l i k o ' e t ^ j i l i 
tega, ko so bile napisane? Pesmi so ža los tne , polne gorja in v 

odseva t ežko žtvljenje, težka mladost. . y 8 . 
Z zvezkom v roki sem hodi la po dvor išču in si skuša la us ^ 

riti podobo takratnega življenja. Pogled se mi je ustavljal zd » J j 
l i p i , zdaj na trti , zdaj na vodnjaku sredi dvor i šča . Vso s k r i ^ . ^ 
preteklosti skrivajo v sebi. Ostal mi je le zvezek, k i skriva ve 
bogastvo in č u v a l a ga bom vse življenje. 
# Ksenija Colja, 8. a r. O Š bratstvo in enotnost Kranj 

M o j n a j l j u b š i k o t i č e k 
bom jedla in potem n ^ P ^ j 
d o m a č o nalogo. Ta kotiček y 

je res zelo všeč, zato se bo 
njem še dolgo igrala. * 
• Danijela 11 bar, 3. c r. 0=> 
Ivana Groharja Škofja Ifi** 

M o j naj l jubši k o t i č e k . d o 
ma je v kuhinj i . T a m se vedno 
nekaj dogaja i n skoraj vedno 
najdem koga, k i se z menoj po
govarja. Na jvečkra t je to ma
mica. K o mamica kuha al i po
miva, se spravim v kot za mizo. 
Tam se hitro znajdejo moje 
igračke a l i pa barvice in listi 
papirja. K l o p je kot na l a šč za 
Barbik ino spalnico, na mizi pa 
je dovolj prostora za njeno gar
derobo. Z a d r u ž b o se pr id ruž i 
jo še moje žival ice in že je tu 
lutkovna predstava. Sredi pred
stave mi mamica pove, da mo
ram pospraviti igrače, ker je 
čas za kosi lo. 

Sedaj kuhinjski kot ni več 
pravl j ična deže la , ampak č is to 
navadna miza in k lop , kjer 

Iščemo dobre, 
prijazne učitelje 

Povabilo za sodelovanj1 

še velja. Pišite nam utenC\ 
starši in vsi drugi„predlaffi 
te dobre, prijazne učitelja " 

jih bomo predstavili. 
Uredništvo 



R A Z V E D R I L O 

UREJA: DARINKA SEDEJ 

• 
• 
fj 

Kajpak to ne bo nobena » t e m a t e d n a « , saj ne bomo 
kval i f ic i rano obravnavali danes edino zve l ičavne in taprave 
slovenske teme tedna. Vsak č a s o p i s , k i je v minu lem tednu 
nase kaj dal , je n a m r e č tvarino za temo iskal izk l jučno le v 
osebnosti, l i k u in delu enega gospoda, gospoda Sandija G r u -
bel iča . G r u b e l i č na naslovnici , Grube l i čev advokat v notranji 
po l i t ik i , komentarji o G r u b e l i č u in nazadnje kulminaci ja z 
obsežn im Grube l i č ev im portretom , kjer so se osvetlile vse 
karakterne, ps ihof iz ične lastnosti njegovega l ika , okrepljene 
s soc io loško - sistemsko - razmerskimi podlagami in ozadji 
njegovega slavnega dela. 

D a te v živo nekam sune! 
G o s p o d G r u b e l i č , k i se pred svojo pe t t i sočg lavo kliente-

lo nekje p a č skriva, se upravičeno čudi: č e m u , zaboga, tolikšna 
publiciteta? Saj bo vrni l , kadar bo vrn i l in če bo sploh vrn i l -
zakaj potlej tak rompompom, če se je pravzaprav od loč i l sa
mo za rahel skr ivaški odmik in dobavni zamik? M a r ni bi lo v 
tej Sloveniji že to l iko kr iminala in to l iko mal ih in ve l ik ih lo
povov, k i j i h je pravzaprav doletelo le to, da so b i l i v časop i s 
nih poroč i l ih kveč jemu omenjeni z in ic ia lkami? Pomis l imo 
samo na Elanove stremuhe in goljufe in druge lopove, k i so 
skupaj z ostal imi kameradi iz institucij kradl i kot srake? 

Iz te opcije ima g. S . G . popo lnoma prav: imel i smo že 
hujši lumperaj, pa nam ni b i lo dano, da bi se tako sistemati
čno in kompletno seznanjali s ps ih i čn imi in eks i s t enčn imi 
komponentami d o l o č e n i h barab in barabkinj, k i so s svojo 
n o n š a l a n t n o s t j o spravil i ob delo i n kruh na stotine zaposle
n ih ! Ka j je torej zdaj popadlo slovensko javnost, da se s tako 

T E M A T E D N A 

S t r a h 

vztrajno vehemenco spravlja na nekoga, k i je sicer "vornk" 
nategaj in potegaj, ie pa kljub vsemu samo eden izmed mno-
gM 

M o r d a je eden izmed odgovorov, - strah! 
V konkretnem primeru gre namreč za konkretne ljudi in za 

konkretne materialne zadeve, v konkretnem ozračju pravnega va
kuuma in še več! Na veliko žalost se je gospod S. G. odločil, da 
ogoljufa nižji srednji sloj družbe ali v najboljšem primeru srednji 
sloj - to je tista delavska raja, ki si dobesedno od ust odteguje, da 
»prišpara« kakšno marko. To pač ni naša lumpenburžoazija, ki 
na kakšen leasing sploh šla ne bo, saj ima bančni račun v Avstriji 
in sleherno minuto lahko uvozi-boljši in kvalitetnejši avto. Ban, le 
kaj bi ONI z nekimi najemniškimi avti v nekem privatnem skla
dišču! 

Publiciteta je b i la neizogibna* ker so ogoljufani in pre
varani pokazal i , kako zelo so prizadeti in kako zelo j i h je 
strah! Ja - S T R A H ! To je lahko evforija, panika in kaj vem 
kaj še samo za l u m p e n b u r ž o a z i j o in za tiste, k i niso prizadeti. 

Krasen primer so vsi tisti, k i so dneve in dneve hodi l i po 
S V O J E devize v banko, saj j i m n i h č e št ir inajst in več dn i n i 
hotel povedati , kdo za njihove prihranke sploh j a m č i ! M e za
nima, kako je fletno, če iz dneva v dan s t rahuješ , kdaj ti bodo 
zaloputni l i b a n č n i š k i o k e n č e k pred nosom, češ : Mi smo neli
kvidni, če pa je vas pograbila želja po lastni likvidnosti, nas pa to 
nič ne briga! Pred okenci »so se šli devizno evforijo in pani
k o « spet tisti, k i imajo skromne prihranke in ki so se resni
č n o b a l i ! G r e m stavit kar h o č e t e , da so se pravi devizni ma
gnati na vse skupaj požvižgal i , ker imajo vedno rezerve in 
ker so do valute prišli na lažji nač in kot, recimo, Grube l ičev i 
prevaranci. 

K e r si v tej suvereni in ne vem kakšni še državi »en na
vaden drekec p e k e c « , saj ti kot d ržav l j anu šele po beograjski 
seji predsednik vlade reče , da se za tistih par t a u ž a n t mark 
nikar ne boj, potem.... Potem te je strah še mars ičesa druge
ga, potem se čutiš prevaranega in - oja! - tudi p o n i ž a n e g a . 
Potem te popade grd nedomoljubni smeh ob sloganu, da ti 
moja dežela ponuja obveznice. M o j a deže la naj raje sprejme 
pravila igre in naj ne draž i svojih l jubih d ržav l jank in drža
vljanov s tem, ko je tiho, ko jo vsi kaj s p r a š u j e m o , in s tem, 
da govori tisto, kar že tako ali tako vsi vemo. 

Saj nismo nedoletni otročaji, ki jim ata in mama povesta le 
tisto, kar je dobro in vzgojno! Palica pa nas na vseh koncih in 
krajih že tako tepe, da zanesljivo ni nobene potrebe, da bi nas 
zdaj strahovali še gospodje Grubeliči in podobni Mar ni že to ne
kaj najbolj življenjsko ponižujočega, da se na tisoče slovenskih 
delavcev vsak dan boji za svoj kruh? 9 D. Sedej 

Prijazni nasmeh 

' o n k a P o l a k 

Tako lepe prodajalne, kot 
0 Almir ine G r i m š č e na Bledu , 

, l e P a ne na jdeš . Vsaj nekaj je, 
a r te potegne v ta prelepi ko-
e c Gorenjske, od koder je pre

n o v i t pogled čez blejska po-
j a m zdajle ognjeno obarvane 
| ° z d o v e na gore, G o l i c o , Stol , 
° e g u n j š č i c o . Pravkar so se ode-

e v sneg, na Stolu se kot ogle

dalo v soncu blešči streha Pre
še rnove koče . 

Dobro se bo treba obleči in 
A l m i r i n a dekleta imajo v 
G r i m š č a h za mrzle zimske dn i 
pripravljenega to l iko toplega, 
volnenega, predvsem pa mod
nega. I N L I N E kolekcija , k i so 
jo pred nekaj meseci pokazal i 
na modni reviji v M o d n i hiši 
Pristava na Bledu , so zdaj tu, 
nekaj je tudi že z modne revije 
prejšnjega torka. Posebej so mi 
ostale v spominu m o š k e jope z 
barvnimi vzorci , v katerih prev
ladujeta temno rdeča in t i rk i 
zna barva. Žensk i komplet i so 
še posebej vabl j ivi . In tol iko je 
tu prelepih ročn ih pletenin, v 
samih modnih barvah. Ta dan 
mi j i h je razkazovala Zvonka 
Polakova, k i že dolga leta pro
daja Almi r ine pletenine tule v 
G r i m š č a h . Prijazen deklic, k i 
pa stranki tudi p o š t e n o pove, 
kaj je res kvalitetno, kaj j i pr i 
stoji in kaj ne. T o l i k o modnih 
barv imajo, da res n i t ežko izbi 
rati. Vesela je, da ni več tol iko 
č rne , čeprav ženske si lno rade 
segajo po njej. Ona te barve ne 
svetuje, vsaj s tarejš im ne. Sta
rejše žene naj se oblač i jo svet
lo . Zadn j i č je tu imela Zagreb-
č a n k o , k i j i je zaupala, da po 

pletenina je tako hva ležen ma
terial! Večkra t b i se moral i 
spomniti nanje. Saj pri A l m i r i 
pletejo tudi za poletje. Boste 
v ide l i , kako lepa bo prihodnja 
pomlad iz Almi re . Še prej pa 
vas bo kompletno oblekla za 
zimo. In tudi če ne bo v G r i m š 
čah Zvonke , k i se j i obeta pre
stavitev v M o d n o h išo Pristava, 
bodo tu dekleta, k i znajo dobro 
svetovati. Č e so prijazne? So! 
K a r sami se prepr iča j te . • D . 
Dolenc 

petdesetem letu ne ob leče več 
nobenega kosa č rnega oblač i la . 
Samo svetle, ž ivahne barve. 
K a k o prav j i je dala! In kako 
rada ta nasvet proda naprej. 
N e more vsaki stranki dopove
dati, kaj j i res pristoji , toda, kar 
v i d i m jo , kako s rečna je, če nje
na stranka izbere pravo barvo. 

Naravnost uživa z njo, ko pred 
ogledalom ugotavljata, da jo 
prav ta oblač i la napravijo ele
gantno, prijetno, moderno. In 

S m e h j e p o l z d r a v j a 
N a t a š a Z u p a n n a s j e r a z v e s e l i l a z v e č d o v t i p i . T o k r a t o b 
j a v l j a m o p r v a d v a . 

Zobozdravnik 
N e k a boječa pacientka pride k zobozdravniku in mu reče : 

»Ves te , gospod doktor, zelo me je strah. B i mi hoteli dati 
n a r k o z o ? « 

»Mis l im , da to ne bo p o t r e b n o , « pravi doktor. »Moj i paci 
enti ponavadi izgubijo zavest tudi brez narkoze. . . .« 

Čebele 
Učitel j razlaga u č e n c e m : » Č e b e l e so pridne žuželke . Nepre

trgoma lahko delajo deset ur in več. Ka j se lahko n a u č i m o iz te
g a ? « 

Janezek zakl iče : » Iz tega lahko sklepamo, da imajo čebe le 
zelo slabe s indikate . . .« 

Č v e k 

V z a p o r z a r a d i c e r k v e n e 

p e s m i 

N e k a članica pevskega 
zbora v katol iški c ^ k v i v ame
riški državi Texas je priš la v za
por - zaradi cerkvene pesmi. 
Venomer in venomer je pela 
neko svojo melodijo, na svoje 
besedilo in vnaša la disharmo-
n ične tone v nastope. Opozar
ja l i so jo , a ni nič zaleglo. N a 
zadnje so pokl ica l i pol ici jo. 

Iz zapora so jo spustili, ko 
je obljubila, da bo v pevskem 
zboru - molča la . Vendar se ne 

sramuje, ker je še vedno prepri
čana , da je njen glas samo ma
lo bolj d r u g a č e n kot glas osta
l i h . 

» V e č n o « r e z a n o c v e t j e 

Zahva l ju joč znanstveni
kom lahko že v kratkem pr iča
kujemo, da bo sveže rezano 
cvetje ostalo sveže v vazi tudi 
do pet mesecev. Č u d o t v o r n i 
» n a p i t e k « so proizvedli v ne
kem francoskem laboratoriju. 
Posebno snovi ne bodo proda
ja l i posebej, ampak bodo cve
tje pr ipravi l i tako, da bo imelo 
da l j šo življenjsko dobo. Cena 
take rože bo seveda dražja , 
vendar pa cvetje ne bo uvenelo 
in bo celo ohrani lo svoj vonj. 

ODPIRAMO NOVO TRGOVINO 

L A S T O V K A 
v sredo, 14.11., na Hotavljah 43. 

P o ugodnih cenah vam nudimo živi lsko blago 
in gospodinjske p o t r e b š č i n e . 
Odprto vsak dan od 7 . - 1 9 . ure 

nedelja od 8 . - 1 2 . ure 
Se priporočamo za obisk! 

^ale gorenjske vasi 

P l a v š k i r o v t P i š e : D . D o l e n c 

predsednik, M i r k o K l i n a r 
in štirje č lani . Več kot 

^ k o j n i n o z a r o b c e s t e 
p. Tako, cesto imajo prebivalci 
j e

a v š k e g a rovta zdaj urejeno, 
. P ° speljano, ni pa to šlo kar 

a , c ° , z lahka. N a 1300 m dolži -
la C e s t e Je bi lo prizadetih 20 
t

a s t n i k o v . To l iko je bi lo treba 
• fej tudi soglasij. Jože K l i n a r 
K bil ] 
S i k , , n 

Ust -J e t r a J a J o ' d a s o u r e d i l i 
je ! n ' ?ke odnose, prepise. B i l o 
sp a v ' da se Klinarjev J o ž e 
j , niniti ne sme na vse skupaj. 
| 9

a K š n e j e s l išal! Nekdo je za 
(j a * v adra tn ih metrov zahteval, 
Vsi ̂  ^ a ^ ° ^ a r P ° k o J n i n o . N o , 
je * i n ' S o k*'' t a k u pri nekaterih 
n - s | ° hitro. In pridno so vašča-
S q Popri j e l i ; 2400 uda rn i šk ih ur 
S t >

 n a P r a v i l i , les so sekali , ga 
O p i j a l i iz gozdov, no 10 ta
da] ' 1 1 ' 1 mil i jonov dinarjev so 
Y u i n a h i šo , kar ni bilo malo. 
b i l 0 ' ^ o z ^ n o gospodarstvo je 
H a r j^interesirano za to cesto; 

rn • s o P o v e z a v o mimo Z a -
'alt " i 1 ^ 3 z Dovjem. N o , prav 
* 0 las 

se je že zgodilo, da so j i m mo
rali gasilci vodo pripeljati v c i 
sterni z Jesenic. 

P o g r e b i n a t r i k o n c e 
Z vsem so m o č n o vezani na 

Jesenice. Cerkev imajo v Plani 
ni pod G o l i c o , nekateri pa gre
do raje na Jesenice. Pokopuje-
jo pa zelo raz l ično . Pred vojno 
so svoje rajnke pokopaval i na 
Jesenicah, po vojni pa nekaj v 
Planin i pod G o l i c o , nekaj pa 
na Blejski Dobrav i . 

Gost i lne zdaj ni nobene, 
pred 1. svetovno vojno pa je b i 
la pri Č o p u . Za kmečki turizem 
se kar precej ogrevajo, vendar 
ga še n i . Pa bi b i l to lahko kaj 
donosen posel: kraj je lep, spo
mladi cveto tu narcise, "kl ju

č a v n i c e " j im tudi pravijo, jese
ni rastejo gobe. Z Jesenic pri
dejo gobarji sem gor vsak dan. 
Pa planine so lepe tod okrog : 
Hrušn i ška , Rožca , Je sen i ška 
planina. Narcis pa je v Plav-
škem rovtu še več kot v Planini 
pod G o l i c o . 

In kakšne imajo želje kraja
ni? Prav posebnih nimajo. 

M o r d a bi b i lo treba kakšen hu
dournik urediti . Čez vas teče 
potok, k i je kar precej onesna
ž e n ; odplake iz hiš gredo v po
tok. Sicer pa je v vasi kontejner 
za smeti in odpadke. Redno j ih 
prihajajo iskat jesenišk i komu
nalci . 

D i š i p o n a r c i s a h i n p o -
g n o j n i c i 

V vasi pa imajo nadlogo, za
radi katere jih že nekaj let bo l i 

glava: farmo svinj. O tem smo 
se tudi v Gorenjskem glasu 
m o č n o razpisali pred ča som. 

Saj lastnika res ne moti . O n ži
vi na Jesenicah in hodi sem gor 
le o b č a s n o , vaščan i pa morajo 
n o č in dan p renaša t i neznosen 
smrad. Najhuje je, kadar razva-
ža gnojnico. Saj jo zvozi na 
svoje njive in travnike, toda kaj 
pomaga, ko pa tako nazaren-
sko smrdi vse čez. Posebej hu
do je, kadar je nizek tlak. Zdaj 
ima Roman K l i n a r le okrog 50 

praš ičev v svinjakih in je vse
eno malo bolje, toda KHnarje-
va A n i c a , k i je najbližja soseda 
farmi, vseeno ne more odpreti 
okna. M o r a l b i narediti sistem, 
kjer bi gnojnica stala 3 do 4 
mesece, se nekako umir i la , 
"fundamentirala", kot pravijo, 
potem bi menda ne smrdelo ta
ko hudo. A vse kaže , da bodo 
zaenkrat le še moral i p renaša t i 
smrdljivo nadlego, radi ali ne
radi . N o , če hoče t e , je poleg 
narcis ta zloglasni svinjski hlev 
največja znamenitost Plavške-

ga rovta. Ve l iko črni la je bi lo 
že prelitega zaradi njega, vel i 
ko hude krvi je že bi lo po se
stankih. 

Pa še nekaj ne smem poza
bit i omenit i . V Plavškem rovtu 
je doma tudi R ina K l ina r , se
danja j e sen i ška župan ja . Fejst 
punca je, pr ik imava Jože K l i 
nar, a pri svinjah tudi ona ne 
more nič pomagati. Tudi njej 
smrdi v okna in še j i bo. O n i pa 
j i h na kratko odpravi , da na va
si mora smrdeti, če komu ni 
všeč, naj gre pa na Bled. . . 

™TftHi1* — 
^am s o P o v e z a v o mimo Z a -
t a^ n ' k a z Dovjem. N o , prav 
C e ?

 l a s t n i k i poči tn išk ih hišic, 
v s t ° j ih imajo v tem koncu, 
m 0 r

e - ' krajevni skupnosti , ka-
c 0 t > S o d i J ° Planina pod G o l i -

' £ r ' h o d i in Plavški rovt. 
i ° i e D ' ' a cesta narejena, so 

Š e l e l e f o n a ' V l e t i h 

rna.pJi„ - j e b i lo . Vojska je po-
ni a ; karavlo imajo v Plani-
P ' ava G o l i c o . Danes imajo v 
Priiri- e r t l r o v t u 8 telefonskih 

'^'juckov. 
JUgr? < f O V o d s o dobi l i že v stari 
I935 a V | i i . v letih 1937 in 
Vod e . S l J š n i h obdobjih j i m 

Primanjkuje in nekajkrat 

A K C I J S K A P R O D A J A I Z R E D N A P R I L O Ž N O S T 

V a š d e n a r b o o h r a n i l i s t o v r e d n o s t z n a k u p o m T V - V I D E O - H I F I 

a p a r a t o v v n a š e m c e n t r u n a 2 - 3 o b r o k e b r e z o b r e s t i 

8.990 (8.540) 6.290 (5.970) 6.590 (6.260) 

Pot skozi vas vodi naprej do zgornje Zakamnikarjeve kmetije in 
naprej v Dovje. - Foto: D. D. 

BVT Samsung (M0D91) 
raven ekran 55 cm 
teletekst 
stereo 2 x 10 W 

6.390 (6.070) 

BVT Samsung (MOD 91) 
ekran 51 cm 
30 programov 
99 kanalov 

3.990 (3.790) 

Videoplayer Samsung 
daljinsko upravljanje 

Videorekorder Samsung 
daljinsko upravljanje 
30 programov 
99 kanalov 
L C D zaslon 

1 2 m e s e c e v g a r a n c i j e - D O B A V A T A K O J 

Ob takojšnjem plačilu vam odobrimo 5 % P O P U S T 
Pohitite, morda bo že jutri prepozno! 

Glasbeni stolp Samsung 
C D gramofon 
dvojni kasetofon 
digitalni tuner 
daljinsko upravljanje 

mednarodno 
podjetje 
Ljubljana 

del č a s C E N T E R K R A N J 
od ponedeljka C. Talcev 3 
do petka (pri gostilni 
9. do 12. ure Blažun) 
15.30 do 19.30 t e , 0 6 4 / 2 2 - 3 6 7 

ure Vljudno vabljeni! 
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Š P O R T I N R E K R E A C I J A 

UREJA: JOŽE KOŠNJEK T o r e k , 13. n o v e m b r a i l 9 9 j 

B o j a n U d o v i č o d h a j a iz ko l e sarskega k l u b a S a v a 

H o t e l s e m v o d i t i d o b r o e k i p o 

S podelitvijo Z l a t e g a ko lesa , nagrado , k i so jo to
k r a t ž e d e s e t i č pode l i l i n a j b o l j š e m u s lovenskem k o 
lesarju leta, se je k o n č a l a l e t o š n j a ko le sarska sezo
n a . L a s k a v o priznanje je v r o k a h M a r k a P o l a n c a , 
ko lesarja kranjske Save, njegov trener B o j a n U d o v i č 
pa je le nekaj dni prej od vodstva k l u b a d o b i l odpo
ved. 

Kranj, 8. novembra - "Strokovna nezaupnica je za mene presene
čenje. Sedaj ob koncu sezone, ko je še Marko Polanc osvojil Zla
to Rogovo kolo, se mi zdi, da smo presegli začrtane cilje, ki smo 
si jih ob začetku sezone zastavili," razmišlja Bojan Udovč. 

Kakšni so bili cilj, če vemo, da je 
ekipa Save razmeroma mlada in da 
v njej ni veliko kolesarjev, ki bi lah
ko v članskih vrstah posegali po 
najboljših mestih v državi? 

"Letos smo v glavnem imeli 
s ledeče cilje: na državnem prven
stvu v cilokrosu naj bi se nekdo 
uvrstil med tri najboljše in je bil 
Pagon drugi, načrtovali smo, da bi 
se na dirki Alpe Adria uvrstila eki
pa do petega mesta in je bila peta, 
posamezno pa naj bi bil eden med 
petimi in Polanc je bil četrti. Tudi 
po etapah na Alpe - Adrii smo do

sti dobro vozili. N a š naslednji cilj je bilo državno prvenstvo. 
Jugoslovanski kolesarski vrh trenutno res ni na svetovni kvali
tetni ravni, vendar pa je med ekipami velika konkurenca. Klu
bi so se zelo okrepili, Idrija in Celje so se združili v Merx Ce
lje, okrepljena je Krka, Rog je močan , pa tudi Unis Sarajevo je 
pobral najboljše kolesarje iz Srbije in Bosne. Veliko so vložili v 
ekipo in so jasno zahtevali boljše rezultate. Tako smo mi pred 
začetkom sezone vedeli, do kod v državi lahko merimo, to pa 
je do petega mesta. Dejansko smo bili šest sekund za drugim 
mestom, se pravi, smo bili tretji. V kriteriju^slovenskih mest je 
imel Kalan enako število točk kot zmagovalec, kar se mi zdi tu
di uspeh zanj, saj je on naš "sprinter"." 
Kaj pa je tisto, kar je v Savi drugače, narobe ? 

Nam manjka kadra, manjka nam članov. Zelo dobre ima
mo mladince. Vendar - če gledamo do lgoročno - bodo ti mla
dinci prešli v člansko kategorijo in če ekipa ne bo imela osem 
do deset mož, tako kot je treba (mi pa smo na koncu sezone 
nastopali še s petimi možmi) , bo to premalo in rezultati bodo 
katastrofalni. Ce za primerjavo pogledamo Rog. Tam sta samo 
dva doma vzgojena kolesarja (od dvanajstih), ostalo je treba 
pobrati "na tržišču". Sava pa še vedno zagovarja to - kar jaz 
mislim, da ni pravilno - da bi bili v klubu samo domači tekmo
valci. V tem položaju, v kakršnem je klub, bi morali imeti voza
ča, ki bi nam delal rezultate. Sedaj sta nam glavna vozača Pa
gon in Polanc. Teh dveh pa vso sezona ne moreš obremenjeva
ti, jaz kot trener nisem od njiju zahteval dobrih rezultatov vso 
sezono, zato da sem jih lahko zahteval takrat, ko je bilo to po
trebno, ko je prišla "špica"." 
Ljubitelji kolesarja v Kranju so navajeni dobrih rezultatov Sav-
čanov. 

Seveda, to je jasno. Vendar pa, če dobro pogledamo na
zaj, nimamo od takrat, ko je prenehal tekmovati Ropret, enega 
človeka, ki bi poskrbel za te rezultate. Nam nekaj naredi ekipa, 
enkrat zmaga eden, enkrat drug. To pa ni tako zelo odmevno. 
Mi smo veliko pričakovali od Ječnika, ki je klub zapustil, malo 
najbrž tudi zaradi odnosov v klubu, ki niso ravno bleščeči. Če 
pa pogledamo mladince, pa smo zelo zadovoljni. V reprezen
tanci je naprimer Pilar, pri mlajših mladincih Bajt in Studen 
praktično vse dirke zmagata. Mladinci so ekipni državni prva
ki. Studen je državni prvak, dobro so vozili na pisti v Zagrebu. 
Dobre imamo tudi pionirje z Zupancem v načelu. Vendar pa je 
jasno, da sloves kluba delajo članski rezultati." 
In ravno članski rezultati so bili vzrok vaše nezaupnice? 

"Nezaupnico sem dobil od poslovnega sveta kluba, ne od 
upravnega odbora, ker bo upravni odbor zasedal šele v pone
deljek. Trenutno sam pričakujem neugodno, vendar "Člove
ško" rešitev. V klubu sem osemnajst let in težko se je posloviti. 
Zavedam se, da je trenersko življenje naporno, da si izposta
vljen bolj kot na drugih delovnih mestih v klubu, vendar se mi 
zdi, da nekatri funkcionarji, ki "trdo" vodijo klub, ne vedo, kaj 
se dogaja na terenu. Nekateri niti enkrat niso bili na eni dirki, 
razen morda "Po ulicah Kranja". Kolesarji razumemo, da to
varna Sava ni "vreča brez dna", nekatere stvari pa bi morali ra
zumeti in podpreti." 
Kaj bo torej nova relacija med vami in Kolesarskim klubom Sa
va? 

"Iz kluba odhajam. Res da moram iti, čeprav tega pisno 
še nisem dobil (rad pa bi to videl in morda čez nekaj let komu 
pokazal, kaj je bil vzrok). Ob nezaupnici so mi v glavnem oči
tali slabe rezultate. Sam pa razmišljam, da sem morda s tem 
klubom malo preveč "živel", preveč pritiskal za sredstva. Ven
dar pa bi rad vodil dobro ekipo in sem se za to res boril, saj mi 
že moja prejšnja afirmacija tekmovalca nekako ni dovoljevala, 
da bi vodil slabo ekipo. Sedaj računam, da bi vendarle ostal v 
kolesarskem športu in od dolgoletnega sponzorja kluba Benot-
ton iz Italije sem dobil zastopništvo za Jugoslavijo. Dobil sem 
tudi ponudbe za trenerske posle, vendar pa se za to nisem 
odloči l ." 
Kaj pa ostali, ki so minula leta odšli iz kluba? Se še vračajo?" 

"Zanimivo je, da iz kluba odhajajo ljudje, ki so veliko do
prinesli k njegovemu slovesu. Lani je recimo odšel Ropret, leto 
prej Maren, Cudermanova generacija se sploh ni vključila v delo 
kluba, če gledamo še generacijo prej Rakuš, Trakar... nikogar ni 
blizu. Tudi pri tekmovalcih je bilo podobno, recimo pri Galofu, 
ki nekomu ni bil všeč. Očitali so mu slabe rezultate, vendar če 
gledamo njegove letošnje rezultate pri Merxu, so kar solidni. 
Določene ljudi, tudi nekdanje tekmovalce, klub zgublja na pre
več lahek način. Sedaj sem na vrsti jaz, kdo bo naslednji?" # V. 
Stanovnik 

Iv " p r e ' d 6' s L j A Mitii 
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Šport 

V e s l a č i so se vrnil i s Tasmani je 

Z b r o n o m p o n o v i l i u s p e h z B l e d a 

B l e j s k i d v o j e c s k r m a r j e m , v e s l a č a R o b e r t K r a š o v e c , M i l a n J a n š a i n k r m a r R o b i E r ž e n so s 

T a s m a n i j e p r i n e s l i b r o n a s t e m e d a l j e . N a l e t o š n j e m s v e t o v n e m p r v e n s t v u s e j e z b r a l a vsa 

s v e t o v n a v e s l a š k a e l i t a , z a t o j e p o n o v i t e v r e z u l t a t a z B l e d a t o l i k o v e č j i u s p e h . 

Bled, 9. novembra - Včeraj so se s 16. svetovnega prvenstva v vesla
nju, ki je bilo letos v Lake Barringtonu na Tasmaniji, vrnili naši ve
slači. S tremi uvrstitvami v finale in bronasto medaljo dvojca s kr
marjem so v celoti izpolnili cilj, ki so si ga zadali pred odhodom. 
Po rezultatih na regatah v letošnji sezoni sta Janša in Krašovec me
rila na srebro, toda ob konkurenci, kakršna je bila na letošnjem 
svetovnem prvenstvu, udeležili so se ga veslači iz kar 41 držav, smo 
z ohranitvijo uvrstitve z lanskega prvenstva na Bledu, lahko več kot 
zadovoljni. 

Po včerajšnjem uradnem 
sprejemu na Bledu, ko so "bro
nastim" izrekli čestitke občin
ski in okrajni veljaki ter pred
stavniki veslaškega športa pri 
nas, so danes zvečer v blejskem 
regatnem centru svojim kole
gom, reprezentantom "fešto" 
pripravili njihovi klubski tova
riši. Ob tej priložnosti sem naše 
tri junake povabil na kratek 
klepet. Ko je jugoslovanska ve
slaška reprezentanca odhajala 
na svetovno prvenstvo na ju
žno poloblo na daljno Tasma-
nijo, smo z največjimi pričako
vanji na pot pospremili ravno 
blejski dvojec s krmarjem in le
ta je z uspešnim nastopom v fi
nalu prejšnjo nedeljo pričako
vanja tudi izpolnil. 

"Letošnje priprave za sveto
vno prvenstvo v Tasmaniji so po
tekale brez večjih težav, bili smo 
optimalno pripravljeni , kar so 
pokazale tudi regate, ki smo jih 
letos odpeljali. Na morebitni 
dober rezultat na svetovnem pr
venstvu je kazala predvsem uvr
stitev na drugo mesto na regati v 
Luzernu, kjer sva bila takoj za 
vzhodnima Nemcema in pred 
Italjanoma, ki sploh nista prišla 
v finale. Prvi cilj je bila torej 
uvrstitev v finale, med prvih šest, 
potihem pa smo računali tudi na 
ohranitev medalje z lanskega 

Bleda, čeprav je bila letos kon
kurenca na prvenstvu izredno 
huda, "je dejal 25-letni študent 
Fakultete za telesno kulturo 
Robert Krašovec: "Žreb nam ni 
bil posebno naklonjen, saj smo 
padli v težjo predtekmovalno 
skupino, kar je bilo po drugi 
strani tudi dobro, saj smo tako 
bolje spoznali direktne naspro
tnike za finale. Bili smo prvi v 
svoji predtekmovalni skupini in 
se tako direktno uvrstili v finale, 
kar nas je navdalo s precejšnjim 
optimizmom. Zato mogoče ta
koj po tekmi res najbrž nismo 
bili najbolj zadovoljni s tretjim 
mestom, kajti prehitela nas je 
Španska posadka, ki je bila celo 
sezono vedno tik za nami." 

"Začela sva silovito, šla sva 
seveda na zmago. Vendar pa 
lahko od sebe daš le toliko, ko
likor si pripravljen in nič več. 
Prav lahko bi bila peta ali še
sta, saj bi vse posadke, ki so 
nastopile v finalu lahko segle 
po medaljah. Bili smo izredno 
izenačeni. Za nama sta bila 
vzhodna Nemca, zmagovalca 
iz Luzerna, pa močna Romu
na," je dejal Milan Janša, 
25-letni us lužbenec kranjske 
Iskre. "Mogoče je potrebno 
imeti tudi nekaj športne sreče, 
posebej če so ekipe tako izena
čene, kot so bile tokrat na Ta

smaniji. Italjana sta bila tisti 
dan enostavno nepremagljiva, 
prehitela pa sta naju tudi Span
ca, stvari so se pač tako razplet
le," je dodal Robert Krašovec. 

Robert in Milan skupaj ve
slata že šest let, najprej v čet
vercu, dve leti pa v dvojcu s kr
marjem. Slednji, 16-letni dijak 
srednje gostinske šole na Ble
du, Robi Eržen se jima je pri
ključil letos in kot so povedali, 
se tako v čolnu kot na suhem 
dobro ujamejo. Robi pravi,da 
je že malo pozen, da bi začel z 
veslanjem, je pa kar zadovoljen 
z vlogo krmarja. "Moja glavna 
naloga je držati smer, to je da 
Robert in Milan veslata čimbolj 
naravnost. Poleg tega imam v 
čolnu stopa rico, saj je potrebno 
meriti zaveslaje v minuti. Tempa 
ne dajem, saj smo tako dogovor
jeni," razlaga krmar Robi Er
žen. "Kričijo pri drugih, pri na

ma je bolj tiho," pristavita v 
glas ostala dva. Krmar; m°» 
imeti 50 kilogramov, če jih & 
manj, a ne manj kot 45 J ? - 0 ^ 
mov, mora pri sebi imeti — ^ 
mrtve teže, da jih doseže *jj 
Robi pravi, da tehta okrog 
kilogramov. Na začetku, ko ^ 
je učil krmarstva se je v 

krat zmotil, sedaj pa je že na 
jen svojega posla. 

Zdaj bodo fantje imeli nek« 
dni zasluženega počitka, po* 
pa se, posebej za oba vesia > 
začenja kondicijski trening 
Maja naslednje leto pa se sp 
začne veslaška sezona in p 

vprašanje, kdaj bodo z a č e " 
pripravami za naslednje sve 
vno prvenstvo, ki bo drugo iei 

septembra na Dunaju, so na 
bronasti fantje odgovoru-
"Takoj. V veslanju se je že zac 
lo leto 1991." • Igor Kav** 
foto: Gorazd Sinik 

K R N 

N o v p o r a z T r i g l a v a n o v 

Konec tedna so košarkarji Triglava igrali z ekipo Gradin v 
Puli in po dramatičnem zadnjem delu igre nesrečno izgubili z re
zultatom 74 : 71 (39 : 37), čeprav so še minuto do konca vodili z 
rezultatom 70 : 71. Sodnika nista dosodila očitnega prekrška nad 
Bošnjakom in točke so ostale v Puli. J.Marinček 

Košarkarice Kranja so gostile ekipo Induplati in z visoko 
razliko ugnale nasprotnice. Rezultat je bil 92 : 65 (40 : 35). J.Ma
rinček 

Košarkarice Odeje Marmorja so doma igrale z ekipo Jezice 
iz zmagale z rezultatom 59 : 57 (41 : 27). V.Stanovnik 

Košarkarice Jesenic so gostovale v Ljubljani pri ekipi Slo
vana in izgubile z rezultatom 74 : 65 (45 : 29). • V. Stanovnik 

N o g o m e t 

N a k l a n c i i z g u b i l i d o m a 

Nogometaš i Živil Nakla so v nedeljo gostili ekipo nogome
tašev Rudarja (T). Po borbeni in zanimivi tekmi domačini niso 
znali izkoristiti priložnosti, tako da sta obe točki odšli z gostujo
čo ekipo. Tako so Naklanci na lestvici trenutno sedmi, v prihod
njem kolu pa gostujejo pri zadnjeuvrščeni ekipi Medvod. Ves iz
kupiček od nedeljske tekme so nogometaši Živil Nakla namenili za 
pomoč poplavljenim. # V. S. 

K e g l j a n j e 

O b e e k i p i i z g u b i l i v K o č e v j u 

Tako kegljači kot kegljačice Triglava so minuli konec tedna 
gostovali v Kočevju, kjer sta obe ekipi izgubili. Rezultat v moški 
ligi med Kočevjem in Triglavom je bil 4985 : 49445, v ženski ligi 
pa je bil izid 2286 : 2278 v korist domačink. • V. S. 

R o k o m e t 

K r a n j č a n k e n e s r e č n o i z g u b i l e d o m a 

V soboto so rokometašice Kranja gostile ekipo MTČ. Kljub 
do sedaj najboljši igri na svojem terenu so Kranjčanke ostale 
praznih rok, saj so izgubile z rezultatom 23 : 24 (13 : 11). • J . 
Marinček 

Rokometaši Šeširja so doma gostili ekipo Velike Nedelje in 
prepričljivo zmagali z rezultatom 33 : 20 (16 : 12). 

Rokometaši Preddvora so gostovali v Murski Soboti pri ekipi 
Pomurka Bakovci in izgubili z rezultatom 26 : 23 (13 : 11). • V. 
S. 

Jeseničani d o m a z M e d v e š č a k o m 
Jesenice, 13. novembra - Jeseniški hokejisti, oslabljeni brez 

Šuvaka, Smoleja, Kopitarja in Raspeta, so v tekmi prejšnjega ko
la s Crveno zvezdo v Beogradu odl ično zaigrali in po vodstvu 
Zvezde z 2 : 0 izenačili z zadetki Razingerja in Crnoviča, nato pa 
so dali Beograjčani dva zadetka in zmagali s 4 : 2. Jeseničani 
ostajajo tretji. Zvezda pa je četrta le s točko zaostanka. Danes 
igrajo doma Jeseničani z Medveščakom Gortanom iz Zagreba. 
• J . K. 

B l e j k e z m a g a l e , B l e j c i i z g u b i l i 

Odbojkarice Bleda so v II. zvezni ligi doma igrale z e K 'P? 
Partizana tabor in zmagale z rezultatom 3 : I (I I, 9, -10, 5). Igf* 
ci Bleda pa so v slovenski odbojkarski ligi doma gostili ekip 
Granita in izgubili z rezultatom 1 : 3 (7, -6, -10, -6). • V. S. 

Tržiška industrija 
obutve in konfekcije Tržič 
Mlaka 10 

ponovno razpisuje delovno mesto za delavca s posebnim1 

pooblastili in odgovornostmi 
V O D E N J E G R O S I S T I Č N E T R G O V I N E ZAŠČITNIH 
S R E D S T E V (ni reelekcija) 
Pogoji: 
- višja izobrazba - ekonomist • 
- 4 leta delovnih izkušenj pri vodenju manjših organizacij 
skih enot 
Izbrani kandidat bo imenovan za mandatno obdobje 4 leta-
Kandidati za razpisano delovno mesto naj pošljejo prijave/t 
dokazili o izpolnjevanju pogojev v 15 dneh od objave razp 
sa na naslov podjetja. 

Cankarjeva 76, 

Radovljica 

tel. 75-488 

Sun set sport vas spet p r e s e n e č a . 

K A K O ? 

- Prodaja blaga na 2 č e k a . 
- Z a nakup blaga nad 1.000,00 din nudimo 10 % 
popusta. 
- Z a nakup nad 2.000,00 din, pa imamo 
pripravljena posebna p r e s e n e č e n j a . 

Na zalogi imamo: 
- drsalke B A U E R 1.250,00 din 

- okovje M A R K E R pa ž e od 700,00 din naprej 

- bunde, kape, s m u č i , s m u č a r s k e č e v l j e in 
rokavice, ter š e in š e . . . 

Ne dovolite, da vas zima preseneti. 
Pridite v sun set sport, kjer vam bomo strokovno 
svetovali. 



K R O N I K A 

U R E J A : H E L E N A J E L O V Č A N 

f*o s i n o ć n j e m p o t r e s u 

R a z e n s t r a h u h u j š i h p o s l e d i c n i b i l o 

|kofja Loka, 12. novembra - Potres z epicentrom med Cerknim in 
«ezniki, torej v predelu Davče, ki jo je nedavna povodenj dobe-

_ 0 odrezala od sveta (cesta je še vedno neprevozna), ni povzročil 
Posebne škode. Iz Škofje Loke poročajo le o razpokani hiši v Dei-
'cah in o nekaj kosih opeke, ki je padla z neke druge strehe. Strah 

5* rjr' grmenja in tresenja tal, ki smo ga čutili po vsej Sloveniji in 
!* d'je, pa je marsikomu skrajšal spanec. V Centru za obveščanje v 
&ranju so povedali, da so jih največ klicali ljudje iz jeseniške in 
škofjeloške občine. 

zljivo je bobnelo in se treslo, zdi 
se mi, da je bilo huje kot takrat 
v Bovcu, ko sem bil pri vojakih. 
Pes v garaži je lajal, mi pa smo 
čakali* kaj bo.« 

Tončka Hudolin s č e š n j i c e , 
Železniki: »Bila sem v postelji, 
ko se mi je zdelo, da slišim bob
nenje in veter, šklepetajoče šipe 
v oknih. Bilo je, kot bi mimo hi
še peljal težak tovornjak. Sprva 
nisem vedela, ali se mi je sanjalo 
ali je bil res potres, potem sem 
vstala, se oblekla, zbudila hčer
ko in čakala, kaj bo. Hiša, če
prav stara že krepko stoletje, je 
ostala nepoškodovana.« 

sem mislil, da grmi. Nekateri so 
pravili, da so tudi kasneje še ču
tili rahle sunke.« 

Stojan Poljanšek iz H o b o v š 
v Poljanski dolini: »Med potre-
S o n » smo bili še pokonci. Gro-

Franc Mihelčič iz Zalep.a Lo
ga: »Potres me je prebudil. Bolj 
je grmelo, kot se treslo. Najprej 

Heda Debenc s Kresa v Že
leznikih: »Stanujem v četrtem 
nadstropju stolpnice. Med po
tresom sem bila v postelji, ven
dar budna. Čutila sem tresenje, 
šipe so žvenketale. Z možem sva 
vstala in kakšno uro čakala, če 
se bo potres ponovil in bi bilo 
treba ven.« • H . Jelovčan, foto 
G . Šinik 

[ V l o m i 

* V noči s 4. na 5. november je bil neznani vlomilec zelo aktiven 
Ha območju tržiške občine. Vlomil je v dve vikend hišici na Brdu. 
1 2 katerih je odnesel nekaj živil, škornje, planinski klobuk ter dve 
°..eJ>- Vlomiti je skušal še v tretjo hišico, a si potem očitno premi
slil, obiskal pa je tudi žago ob vodi v Poljubelju, vendar ni ničesar 
odnesel. 
* Od 31. oktobra do 5. novembra je neznanec razbil več oken v 

e'ovadnici Osnovne šole bratov Zvan v Gorjah in naredil za 
Jrog 2000 dinarjev škode. 

Od 3. do 5. novembra je neznanec iz zaklenjenega dvorišča Špe-
C e r'je Bled na Kajuhovi ulici vzel devet zabojev s polnimi stekleni
č k i piva. vrednih 2592 dinarjev. 
* 4. novembra zvečer je neznanec vlomil v osebni avto pred osno
vo šolo v Lescah. Odnesel je žensko torbico z dokumenti, hranil-
j° 'n čekovno knjižico ter polni list. Lastnico je oškodoval za 3000 
farjev. 

Naslednji dan pa je neznanec vlomil v avto, parkiran pred bla
govnico Moda v Radovljici. Iz avta je ukradel žensko torbico z de-
n a rjem. usnjeno jakno in rokovnih. vse skupaj vredno 31.500 di-
Jrjev. 
5 Ponoči s 6. na 7. november je neznanec vlomil v radovljiško 
Klavnico ter očitno sestradan iz sušilnice odnesel trinajst klobas-že-
°dcev ter dva kosa suhe slanine. 

G O S P O D A R S K I K R I M I N A L 

^prodajalca heroina 
Kriminalisti z oddelka za zati-

anje gospodarskega kriminala 
Pp! UNZ Kranj so podali kazen-

ovadbi (po členu 245 Kazen-
*k ega zakona SFRJ, neupraviče-

a Proizvodnja in promet z ma-
J'!0 proti A. 5. in E. K. iz Kra
ja- Osumljena sta prometa s he

roinom, ki sta ga kupovala od 
P r °dajalca v Ljubljani (sicer gre 
y^a'J5o navezo), ga nato proda-

" naprej in ga tudi sama uživa-

Smrt na Gaštejskem klancu 

Včeraj dopoldne ob 10.25 je tovornjak gradbenega podjetja 
Gradiš Jesenice, ki gaje vozil 28-letni Josip Ereiz, pod vrhom Ga-
štejskega klanca čelno trčil v jugo florido Franca Mohoriča iz Zg. 
Besnice, starega 45 let. Mohoriču avto. ki ga je zadel na žrebanju 3 
x 3, ni prinesel sreče, saj je na kraju nesreče zaradi silovitega trče
nja vozil umrl. Nesrečo je zakrivil Gradisov šofer Ereiz. kije pred 
tem s sodelavcema popival pri Zlati ribi in so mu policisti z elek
tronskim alkotestom namerili 2,3 promile alkohola. Ereiz je bil s 
sodelavcema namenjen v tovarno Savo, kjer naj bi delali, po de
nar, da bi plačal račun za tri "runde". Pod vrhom klanca je ob hiši 
na desni strani, ki jo obnavljajo, zadel prvo tablo "delo na cesti", 
nakar je zavil levo čez črto na nasprotni vozni pas, ko je nasproti 
pravilno pripeljal Franc Mohorič. • H. J . , foto G. Šinik 

Jala 
la 

^ami laša iz Niša 
Pristojnemu sodišču v Nišu pa 

£ kranjski kriminalisti ovadili 
V a moška, ki sta z letalom pri

kovala na Brnik. Zalotena sta 
" a - ko sta si z injekcijo vbrizga

vala heroin, pri njiju pa so dobili 
tudi več mamil. 

Ovaden jeseniški gostilničar 

Kriminalisti so napisali kazen
sko ovadbo proti N. M. z Jesenic. 
Gostilničarja sumijo kaznivih 
dejanj utaje davka ter kršitve 
pravic iz socialnega zavarovanja. 

Goljufivi poštar 
Proti poštarju D. 2. z Jesenic 

so kriminalisti podali kazensko 
ovadbo za kaznivo dejanje pone
verbe (141. člen KZS), ker se je 
letos na račun najmanj petih sta
rejših ljudi okoristil za 16.000 di
narjev. Namesto da bi nakaznice 
in denar izročil njim. je poneve-
ril podpise in spravil denar v la
sten žep. • H. J . 

G O R E N J S K A N O Č N A K R O N I K A 

N A S O N Č N I S T R A N I A L P 

Z m r a z o m p r i h a j a s labši z r a k 
^ ° f j a Loka, 12. novembra - V škofjeloški občini se še predo
bro zavedajo, da ne onesnažujejo zraka samo škodljivi izpuhi iz 
l^arniških dimnikov, ampak v znatni meri tudi dimniki v druž
benih objektih in stanovanjskih hišah (ter seveda promet). Da 
. v tej kurilni sezoni spuhtelo v zrak čim manj škodljivih snovi, 
J e občinski izvršni svet sprejel za cel ducat sklepov. 

Med njimi so vsaj štirje izjemno pomembni. Gre za to, 
j* 3 dimnikarska služba v skladu s pravili poskrbi za redno in 
kvalitetno čiščenje ter pregledovanje kurilnih naprav, dimnih 
v ° d o v in prezračevalnih naprav (v objektih, ki kurilne napra-
^ e stalno uporabljajo, na vsake 14 dni, v gospodinjstvih, ki v 
kurilni sezoni kurijo s trdimi gorivi, pa najmanj enkrat na dva 
jjteseca). Drugo priporočilo je naslovljeno na A B C Loka, ki 
>aJ zagotovi boljše vrste premoga, ki bodo vsebovali manj 

V e P'a , tretji in četrti ukrep pa zadevata ljudi v zasebnih go
spodinjstvih. Vsa gospodinjstva v mestu Skofja Loka, kjer je 
* r a k pozimi najbolj onesnažen , bodo dobila navodila o pra-

ilnem kurjenju s trdimi gorivi, med katerimi je prepovedana 
P'astika in drugi odpadki, ki prekomerno onesnažujejo iz za-
. r uPljajo zrak. Nad tem bodo strožje kot v prejšnjih zimah 
£ d e ' i inšpektorji. Izvršni svet celo predlaga upravi inšpekcij-

, l" služb za Gorenjsko vzpostavitev dežurne službe. • H . 
J e >ovčan 

Znebil bi se žene 
J. M. iz Zirov je stari znanec 

policije. Ondan SO imeli probleme 
z njim v zdravstveni postaji k/er 
je pijan Ivezil, da bo ubil svojo že
no. Policisti SO ga iskali pri zdrav
nikih in doma. kjer je žena pri
znala, da ji že ves dan grozi, ven
dar so ga srečali šele naslednji 
dan. Pri sebi je imel večji nož, ki 
so mu ga seveda vzeli. 

Lažna žrtev 
T. V., tudi iz Zirov. je prišel po

licistom založit E. M., ki da ga je 
pijan pretepel. V resnici je bilo 
drugače. T. V. se je doma spri z 
ženo in jo hotel udariti, vendar se 
je E. M. potegnil zanjo in razbori-
teža postavil pred vrata. Ta je 
"vsiljivcu" pokazal nož in se po
gnal v dir za njim. kasneje pa je 
nož spravil ter se javil na policiji 
kol žrtev. 

Se eden z nožem 
Kaže, da žirovski nasilneži na

ravnost obožujejo nože. Tudi J. R. 
iz Mladinske ulice je ob pol dveh 
popoldne grozil domačim z no
žem. Ko je pijan prišel domov, je 
začel vpiti, da bo vse zaklal, vzel 
nož. zagrozil sinu R.. da ga bo ra
zreza! in se spravil tudi nad ženo. 
Policisti so posredovali, vendar 
očitno ne dovolj strogo, saj jim je 
dve uri kasneje občanka poveda
la, da možak, sicer starejši inva
lid, spet maltretira družino. To
krat so ga možje v modrem vzeli s 
seboj in ga zadržali do streznitve. 

Tepel, nato zaspal 
Nekaj pred enajsto zvečer je M. 

V. s Planine v Kranju, ojunačen z 
alkoholom, najprej s pestmi prele
tel M M v katero živita v zunaj
zakonski skupnosti, naio pa vzel 
še kovinsko palifO in z njo žensko 
tako zdelal, da ie obležala na 

tleh. Junak je potem mirno legel 
spat. ona pa je s težavo uspela pri
klicati pomoč po telefonu. 

Razbijal kozarce 
Uslužbenka Ljubljanske banke 

na Trati pri Skojji Loki je od 
strank .slišala, da v bližnji resta
vraciji J. C. kot pobesnel razbija. 
Poklicala je policiste. Ti so ugoto
vili, da že vinjenemu J. Č. v loka
lu niso hoteli postreei s pijačo, za
to je v gnevu stolkel trideset ko
zarcev in nekaj kavnih skodelic. 
Račun bo kajpak moral poravna
ti, čaka ga tudi kazen pri sodniku 
za prekrške. 

D e n a r v n o g a v i c a h 

5. novembra popoldne je neznanec snel pritlično okno 
stanovanjske hiše v Podlubniku in iz nje ukradel 40.000 nem
ških mark ter 10.000 švicarskih frankov. Med potjo je na hod
niku sicer izgubil 7.300 mark, kar pa škode, ki jo je utrpel 
Škojjeločan, bistveno ne omili. 

V kriminalističnih dosjejih vse pogosteje beremo o vlomih 
in tatvinah precejšnjih vsot denarja. O tem so na nedavnem 
posvetu govorili tudi načelniki kriminalističnih oddelkov Slo
venije. Eden od njih je poročal, da so imeli opravka z ropar

jem, ki je iz hiše odnesel celih 1,6 milijona dinarjev! 
Dejstvu, da postaja tudi naša dežela vse bolj plodna nji

va za roparske žetve, se, žal, ne da ogniti. Lahko pa se ljudje 
pred vlomilci dokaj uspešno zavarujejo z alarmnimi naprava^ 
mi ali trezorji, v katerih bodo hranili denar (in druge dragoce
nosti), ki ga domačim bankam - sodeč po slabih izkušnjah v 
zadnjem času - očitno ne bodo lahkega srca zaupali. Ponudba 
izdelkov za zaščito premoženja je tudi pri nas že zelo bogata 
in pestra, ne nazadnje pa tudi ne pretirano draga (najcenejša 
alarmna naprava se dobi že za okrog tisoč mark), zlasti ne v 
primerjavi z visokimi zneski denarja, ki ga ljudje hranijo v no
gavicah in z njim izzivajo predrzne in premetene roparje. Kri
terijem zaščite premoženja se bo slejkoprej morala podrediti 
tudi zavarovalnica. • H . Jelovčan 

N E S R E Č E 

Na gorejskih cestah so se v minulih dneh zgodile štiri hu
de prometne nesreče, v katerih sta bila dva mrtva, vsem pa je 
botroval alkohol. Policisti so v nedeljski peturni akciji dobili 
za volanom 32 pijanih voznikov, v podobni akciji pred dvema 
tedoma pa 49! 

Po nesreči umrl doma 
Milan Vučan, roj. 1934, iz Velesovega, upokojeni pokli

cni voznik brez ene noge, je v sredo, 7. novembra, ob 21.50 v 
križišču na Kokrici zavijal levo z Betonove ulice proti Kranju. 
Takrat je po regionalki iz kranjske smeri pripeljal z B M W 
27-letni Marko Pelko z Visokega. Kot je sam dejal, je vozil 140 
kilometrov na. uro (hitrost je tam omejena na 40 km/h), pre
gled pa je tudi pokazal, da je imel v krvi preveč alkohola. Pel
ko je trčil v Vučana, ki vozila ni imel prirejenega njegovi hibi. 
Vučana so odpeljali v U K C , od koder pa so ga ob dveh zjutraj 
odpustili domov. Doma je kasneje umrl. 

S polnim plinom v križišče 
Blejec Stanislav Zupane, roj. 1933, je v nedeljo, 11. no

vembra, ob 20.25 s polnim plinom zapeljal v križišče Ljubljan
ske z Ribensko cesto na Bledu. Zaneslo ga je na robnik hodni
ka za pešce ob levem voznem pasu. kjer je zbil 16-letnega 
Boštjana Novaka iz Naklega. Huje ranjenega so odpeljali v je
seniško bolnišnico. 

Spet trk na Hrušici 
Odsek magistralke na Hrušici sodi med najbolj črne ce 

stne točke na Gorenjskem. V soboto ob 16.15 je spet poč i lo 
44-letni Tomaž Klančnik iz Mojstrane, ki je vozil proti Jeseni 
cam, je zaradi prehitre vožnje zapeljal levo na nasprotni vozni 
pas, kjer je trčil v vozilo Roberta Bernardija, roj. 1969, iz Belja
ka. Klančnik je bil v nesreči huje ranjen. • H . J . 

H a l o , 9 3 
Kranj, 12. novembra - Poklicni gasilci so se prejšnji teden 

trikrat odzvali klicu rdečega petelina. V ponedeljek zvečer je 
zagorelo v garaži F. V. v Čirčah. Požar je povzročil avtomat na 
zaganjaču avta R-9, ki je pogorel, zublji pa so zajeli tudi audi 
80, ki je bil parkiran poleg devetke, ter nekaj pohištva. Po gro
bi oceni je škode za okrog 400.000 dinarjev. 

Drugič so kranjske gasilce klicali k požaru v torek zjutraj 
Preddvoru, v katerem so se zadušili štirje ljudje (o tem smo že 
poročali), tretjič pa v sredo k požaru osebnega avta v križišču 
pri delavskem mostu v Kranju; ki pa so ga zadušili že mimoi
doči vozniki. Za prijavo o požaru v smetarskem kontejnerju na 
Planini se je izkazalo, da je lažna. 

Sicer pa so kranjski gasilci v sredo tudi izčrpavali vodo iz 
cisterne za kurilno oljev Hotemažah, v soboto je njihov piro
tehnik uničil granato, ki so jo našli v Škofji Loki, ter prevažali 
vozila okvari. # H . J . 

K D O R 

I Z B I R A 

M e r c a t o r - Izbira Kranj 

Trgovsko podjetje, d.o.o., Kranj 
64001 KRANJ, Maistrov trg 7, 

Z A P R A Z N I K E 

1 0 % C E N E J E ! ! 
Mercator - IZBIRA Kranj vam v novembru in decembru ponuja 

desetodstotni popust v svojih trgovinah (živila in gradbeni material)! 
Popust ponujamo v obliki denarnih bonov ki smo jih ponudili 

podjetjem oz. sindikalnim organizacijam. Najmanjši znesek je 500,00 
din, za to plačano vrednost pa boste dobili za 550,00 dinarjev bonov! 

Bone pa lahko takoj kupite na upravi podjetja, Maistrov trg 7, Kranj 
(telefon 21-276 in 27-479)! 

Posebna ugodnost pri nakupih v diskontu (pri železniški postaji!): 
kupljeno blago v vrednosti nad 700,00 din pripeljemo na dom 

b r e z p l a č n o ! 
Sprememba telefonskih številk v naših poslovalnicah v Stražišču: 
veleprodajno skladišče živil: 12-130 
prodajalna gradbenega materiala: 11 -298 

in 12-123 
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Komisija za organizacijo prireditev pri Skupščini občine Kranj in 
PAN Kranj d.o.o., Music management, produkcija, založništvo, 

objavljata: 

R A Z P I S - Z A 
trgovsko ponudbo na B O Ž I Č N E M S E J M U v Kranju, ki bo 

potekal na Titovem trgu (med cerkvijo in Prešernovim 

gledal iščem) od 14.12. - 24.12. in za trgovsko in gostinsko 

ponudbo na N O V O L E T N E M S E J M U , na Trgu revolucije 

in Poštni ulici od 22.12. - 31.12. 
Interesenti naj pošljejo ponudbe z opisom prodajnega programa 

najkasneje do 30.11.1990 na naslov: 
PAN Kranj d.o.o., Poslovni center Planina 3,64000 Kranj. Tel.: 

064/33-171, int. 48. 

Firma v ustanavljanju 

G E O D A T d.o.o. 

- računalništvo - inženiring 
- geofizika 

i šče računalniške strokovnjake za poučevanje na PC. Želena 
znanja iz HW, UNIX, višjih programskih jezikov (C, Modula 2) 
ali paketov. 
Delo najprej honorarno na različnih lokacijah. 
Samo pisne ponudbe z navedbo znanj na naslov: 
P. Zaje, Delavska 12,64226 ŽIRI 

G r a d b e n i m a t e r i a l i » B A U M I T « 
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ThermoPutz in ThermoExtra — toplotnoizolacijski ometi, ki predstavljajo najcenejšo m 
najenostavnejšo obliko Toplotne izolacije. 

Program Sanova — vsi potrebni materiali z.i strokovno pravilno saniranje in revitalizacijo starih 
stavh; / n|im ohranjamo vrednosti stare stavbne substance v spomeniškem 
varstvu in tudi pri starih hišah. 

Ciranopor — mineralni in plemeniti ometi in barve — z njimi dekorativno zaščitimo /.unanje in 
notranje površine poslopij. 

Informacije: 
SALONIT ANHOVO, T R / K M F 
ISMMM) Nov.i Gorica, Kidričeva 20, tek 
fon (mS) 24-411, teleks U Ud .inh< 
vit vu. telefaks (065) 2 l-2 »2 

Proizvajalec: 
Wietersikirfer & Peggauer /,emcntwer-
ki KlUich, K». 111 C\ I \ \slri | , i 

Uvoznik: Salom) Anhovo 

o 
O* 

Žel im podrobnejše informacije o lastnostih, uporabi, cenah, za: 

• toplotnoizolacijske omete — ThermoPutz, ThermoExtra 
CZr-program Sanova 
• Granopor — plemenite omete in barve 

ime in priimek: 
poklic: 
naslov: , 

Kupon pošljite na naslov: Salonit Anhovo, Trženje, Kidričeva 20, 65000 Nova Gorica 

Skupnost pokojninskega in invalidskega zavarovanja Slovenije 
območna delovna enota Kranj 
razpisuje naslednja dela in naloge 
1. N A K A Z O V A N J E KI D 
delo združuje za nedo ločen delovni čas s polnim delovnim 
časom in s 6 mesečnim poskusnim delom 
Pogoji: srednja strokovna izobrazba, 2 leti delovnih i z k u ' 
šenj, aktivno znanje slovenskega jezika 
2. ADMINISTRATIVNA D E L A V M A T I Č N I EVIDENCI 
delo združuje za nedoločen čas s polnim delovnim časom m 
6-mesečnim poskusnim delom 
Pogoji: srednja strokovna izobrazba, 1 leto delovnih izku
šenj, znanje strojepisja, aktivno znanje slovenskega jezika 
Kandidate prosimo, da pošljejo pisne prijave z dokazili o iz
polnjevanju pogojev v 8 dneh na naslov: Skupnost pokoj
ninskega in invalidskega zavarovanja Slovenije, območna 
delovna enota Kranj, Stara cesta 11. 
O izbiri bomo kandidate obvestili v 8 dneh po sklepu pri
stojnega organa. 

S K U P Š Č I N A O B Č I N E K R A N J 
Izvršni svet 
Svet delovne skupnosti 

R A Z P I S U J E T A 
J A V N O D R A Ž B O 

naslednjih osnovnih sredstev: 

1. Osebni avto O P E L A S C O N A , 
1. 1985, registriran 

2. Osebni avto Z A S T A V A 750, 
1. 1985, registriran 

3. Osebni avto Z A S T A V A 750, 
1. 1985, registriran 

4. Camp prikolica A D R I A 450, 
5 ležišč, z baldahinom 

5. Camp prikolica A D R I A 450, 
5 ležišč, z baldahinom 

6. Camp prikolica T R E S K A 350, 
4 ležišča, z baldahinom 

Stroške prepisa in prometni davek plača kupec. 
Varščina, ki jo je treba plačati pred dražbo, znaša 15 % od iz
klicne cene. 
Javna dražba bo v sredo, 14. novembra 1990, ob 15. uri za 
upravno zgradbo Skupščine občine Kranj. Interesenti si na
vedena osnovna sredstva lahko ogledajo eno uro pred zace 
kom dražbe. 

izjdjcnajen* 

45.000 din 

5.000 din 

6.000 din 

8.000 din 

5.000 din 

2.000 din 

Turistično podjetje 

A U P I N U M 

Ribčev laz 50 
Bohinjsko jezero 

objavlja za zimsko sezono 1990/91 prosta delovna mesta 
a) VEČ R E C E P T O R J E V 
Pogoji: 
višja izobrazba ustrezne smeri, 
3 leta delovnih izkušenj 
znanje dveh tujih jezikov 
ali 
turistični tehnik ali srednja izobrazba ustrezne smeri 
1 leto delovnih izkušenj 
znanje dveh tujih jezikov 
b) V E Č P O M O Ž N I H D E L A V K za pospravljanje, pomiva
nje, pranje in likanje ter čiščenje 
Pogoji: 
dokončana osnovna šola 
delovne izkušnje zaželene 
1 - mesečno poskusno delo za vsa delovna mesta. 
Kandidate vabimo, da pošljejo ponudbe z dokazili o izp 
njevanju pogojev v 8 dneh od objave na naslov: 
Turistično podjetje A L P I N U M 
Ribčev laz 50 
64265 Bohinjsko jezero. 
O izbiri bomo kandidate obvestili v zakonskem roku. 
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ftgARATI S T R O J I 
«9odno prodam PEČ za centralno 
izjavo, 35 KW. g 73-857 16298 
Vodarn mizarsko KOMBINIRK0.5 
gggracij, širina 32 cm. g 66-712 
pSClLOSKOP Hitachi v-212 dvo-
! ! [ l£ ln^prodam. g 68-385 16E15 
Vodarn PEČ za centralno ogreva-
BljEMO central 20. g 22-463 
Pfodam PEČ za centralno ogreva-
"is. rabljeno, Labin 3000 kalorij, 
"[gzbojlerja. g 70-306 16528 
Pr0dam barvni TV Ficher. 
* 52-312 1 6539 

„ A G R O I Z B I R A 
ČIRČE 

AVTOMOBILISTI , 
K M E T O V A L C I , 
P O D J E T J A 

IZKORISTITE UGODEN 
NAKUP 
AKUMULATORJEV 
VESNA MARIBOR 
IN TOPLA MEŽICA. 
POKLIČITE PO T E L : 34-802. 

Prodam barvni TV Grundig. 
^37-185 zvečer 16545 
Prodam motorno Ž A G O Dolmar 
č°jajnar, Potoče 11. Preddvor 

GRADBENI 
MATERIAL 
Prodam rabljena vratna krila in ra-
Hjatorje. g 77-028 16504 
prodam 5 palet OPEKE PH6, 
« 2 6 - 9 6 1 int. 51 dopoldne, Kališka 
JP^Drulovka - popoldne 16514 

IZOBRAŽEVANJE 
P'Plomiran: inženir fizike uspešno 
! nštruira matematiko, fiziko, kemi
jo in računalništvo, g25-461 int. 
° '3 dopoldne, 27-817 popoldne 
^gna 120din/h 16449 

j g C U B L J E N O 
P ° Sori sem našel MIZO in KLOP. 
lastnik ju dobi na g 633-428 

KUPIM 
Store 504. 

16506 
Kupim TRAKTOR 
* 6 £ £ | 4 
kupim suhe smrekove plohe, de
vine 8 cm. Kurnik, Tupal iče 11, 
«•45-488 16535 

LOKALI 
Bledu oddam 110 kvad. m. ve-
Poslovni prostor, primeren za 

=°stinski lokal, trgovino ali podob-
ffi} dejavnost, g 77-276 od 9. do 

Ure, razen sobote in nedelje 
16445 

v ~ 
p najem vzamem POSLOVNI 
^ROSTOR do 30 kvad. m v Rado-
bAA' Jesenicah ali Kranju" Šifra: 
^ l^ČUNALNlSTVO 16505 
^ddam SOBE za oddajanje turi* 
-torn ter sobo skuhinjo in garažo 

16527 
1 0 BIFE g 78-572 

italijanske specialitete 

Jake Plat iše 17 

K R A N J 

tel.:34-116 

Odprto: 

o d 1 0 . - 2 3 . u re 

n e d e l j a z a p r t o 

B U O N 

A P P E T I T O ! 

n a m a 
O d 1 5 . d o 1 8 . n o v e m b r a v a s 

p r i č a k u j e m o n a G o r e n j s k e m 

s m u č a r s k e m s e j m u v K r a n j u s p e s t r o 

i z b i r o s m u č a r s k i h o b l a č i l i n o p r e m e . 

M e d d r u g i m : 

• vse vrste s m u č a r s k i h palic od 1 3 3 , 6 0 d i n dalje 
t t e k a š k i č e v l j i od 3 0 5 , 5 0 d in dalje 
• t e k a š k e vezi od 2 2 7 , 8 0 d i n dalje 
• bunde od 4 9 6 , 5 0 d i n dalje 
• o t r o š k e s m u č a r s k e rokavice 4 9 , 7 0 d i n 

ter m o š k e in ž e n s k e s m u č a r s k e rokavice 

P r i d i t e i n i z b e r i t e ! 

VELEBLAGOVNICA n a m a SKOFJA LOKA 

S A V N A na k m e č k e m 
turizmu vsak dan od 17. 
ure dalje, lahko tudi z 
dobro k m e č k o malico. 
Možen tudi najem 
apartmaja po 
konkurenčnih cenah. 
Kličite: 70-164 

Za mirno obrt vzamem v najem 
prostor na relaciji Radovljica-Les-
ce-Jesenice-Bled-Begunje. 
g 801-484 16533 

OBVESTILA 
Imate pokvarjen pralni stroj, šte
dilnik, bojler »Gorenje«? Pokličite 
na g 41 -590 - Stružnik, Sr. vas 19 
VODOVODNO NAPELJAVO NA 
HIŠ I , kompletno s š temanjem, 
vam naredim kvalitetno in hitro, 
(kot tudi razna popravila, predela-
ve) g 28-427 16287 
Posredujem prodajo vseh vrst 
sadnih sadik. Avsec, Potoče 33, 
Preddvor g 45-114 16551 

PRIDELKI 
Prodajam VRTNICE - sadike, 10 
vrst. Golnik 107 g46-397 15701 
Prodam KORUZO v zrnu. Zalog 28 
g 42-668 16541 
KORUZO v storžih ugodno pro
dam, g 73-232 16555 

POSESTI 

Prodam dve STILNI SPALNICI z 
jogiji iz programa LIP BLED, skoraj 
novi, g 88-115 16547 

STANOVANJA 
GARSONJERO 33 kvad. m na Dru-
lovki pri Kranju, takoj vseljivo v no
vem naselju na klasično kurjavo z 
balkonom, dvema kletema in ga
ražnim boksom ter SAT anteno in 
prikl jučkom za telefon, takoj pro
dam za 60.000 DEM. 
g 061/554-648 na parne dni v 11. 
mesecu po 17, uri ali ob sobotah 
Oblak 16135 
Oddam opremljeno SOBO s sou
porabo kuhinje in kopalnice, po 
možnosti za predplačilo enega le
ta, g 38-548 (marija) 16231 

Prodam HIŠO z vrtom v strogem 
centru Kranja, izjemna lokacija.Ši
fra: N A J B O U Š I PONUDNIK 16097 
Prodam 2 HIŠ I , opremljeni, cen-
tralna kurjava, telefon, g 41 -494 

RAZNO PRODAM 
Prodam nove delovne MIZE s pre
dali, zgoraj plohi, velikost 200 x 60 
x 90 cm in 150 x 60 x 90 cm. Cena 
2.600 in 2.100 din. g 89-109 16517 
Ugodno prodam 2500 kosov karo 
STREŠNE OPEKE in O B R A Č A L 
NIK za BCS KOSILNICO maraton. 
g 74-590 16524 
Prodam d m a č e ŽGANJE," neškro 
pljena JABOLKA, ZELJE v glavah 
in kostanjeva DRVA. g 45-294 

16529 

Prodam dva nova usnjena NASLA 
NJAČA, novo ZAMRZOVALNO 
OMARO, žensko KOLO s presta
vami, barvni TV Gorenje 
g 38-202 15261 
Uspešno sredstvo proti kajenju in 
aparat za kontrolo pljuč (astmo, 
bronhitis), g 064/802-581 16536 
Rabljene GUME 7,50 x 16, Sava ta-
mar, primerne za kmetijstvo, po
ceni prodam. Pugelj, Šmarca , 
Kamnik 16549 
Prodam svetlo siv NERC PLAŠČ, 
št. 40 - 42. g 39 364 zvečer 16550 
Za tovorno prikolico prodam zad
nji del šasije kombija IMV s torzij-
skim vzmetenjem, 4 platišča z gu
mami 16 col, nosilnost 1750 kg, 
primerno za prevoz živine Infor 
macije dopoldne g 79-461 int. 25 

16553 

STAN, OPREMA 
Ugodno prodam kuhinjsko opre 
mo z vsemi elementi. Informacije 
po 17. uri g 801 235 16370 
Prodam termoakumulacijsko peč 
AEG 4 KW, elek bojler 80 litrov in 
trajnožareč štedilnik Derby s peči
co, g 57-963 16534 

Dekleta! 
Prazniki se bližajo! 
Preživite jih v dvoje, 

lepše bo. 
Oglasite se Afroditi 
Ženitni posredovalci 
v Poslovnem centru, 

Planina 3, Kranj, 
tel. 33-17 lin 35-972. 

Mamica s triletnim otrokom naja 
me stanovanje, g23-438 po 17. 
uri 16461 
V Kranju ali Radovljici in okolici 
najamem dvosobno stanovanje. 
Šifra: NOVEMBER 16498 
Kupimo STANOVANJE cca. 35 
kvad. m., s centralnim ogreva
njem, po možnosti v Šorl i jevem 
naselju ali na Planini. Iskra TEL, 
Podjetje telekomunikacijskih siste
mov, d.o.o., Kranj, Ljubljanska o 
24 a - kadrovska služba 16507 
Mlad par najame garsonjero za 
dobo enega leta. Plačilo vnaprej. 
g 83 147 16511 
V Tržiču prodam dvosobno STA
NOVANJE z garažo - lepa lega -
vseljivo. g 70-787 16521 

VOZILA 
Ugodno prodam obnovljen KAMI
ON OM 40, vozen z B kategorijo, 
cena 13000 DEM, g 39-420 16501 
Prodam DIANO, letnik 1977, regi
striran do 19.7.1991. Cena po do
govoru, g 75-334 16502 
Prodam AUDI 100, starejši letnik. 
g 38-380 16516 
Prodam Z 101, letnik 1980, dobro 
ohranjen. Cena po dogovoru. Gr-
boč, C. revolucije 7, Jesenice 
JUGO 45 A, letnik 19B6 - oktober, 
prodam. Dodatna oprema, 
g 82 989 16526 

R0LETARSTV0 N0GRAŠEK 
M I U E 1 3 
64203 ŠENČUR 

0 6 1 / 5 0 - 7 2 0 

Cenjene stranke obveščamo, 
da ponovno sprejemamo 
naročila za roiete, žaluzije in 
lamelne zavese. 

Prodam čistokrvnega DOBERMA-
NA, starega eno leto, g 622-627 
Prodam čistokrvne OVČARJE brez 

BMW 316/4, letnik 1987, 30.000 
km, kovinsko črn, z veliko dodatne 
opreme, prodam. Pot v Bitnje 8, 
Kranj 16215 
Prodam VARTBURG, letnik 1980, 
registriran do 4. 9. 1991, dobro 
ohranjen, g 25-621 16530 
Prodam Z 750, letnik 1977. Tupali
če 9, g 45-461 16531 
Prodam Z 128, letnik 1986, za 6000 
DEM, g 622-133 16540 
Prodam karamboliran avto DAI
HATSU APLAUSE 1,6 XI deluxe, 
star 2 meseca, g 33-857 16542 
Prodam FIAT 132/1800, letnik 1978, 
prevoženih 84.000 km. Blažič, Zlato 
polje 3 a, Kranj 16543 
Prodam JUGO FLORIDA, letnik 
avgust 1989. Čirče 41, Kranj - po
poldan 

^ ^ P ^ S G L A S 

ZAPOSLITVE 
Sedemnajstletni fant išče kakrš
nokoli delo in kadarkoli g 33-844 
Ofset tiskar - priučen, z znanjem 
preprostih knjigoveških del, dobi 
službo. Informacije na g 25-054 
Z novim artikolom vam zagotavlja 
mo uspeh pri prodaji, g 46-205 
popoldne 16513 

ŽIVALI 
Zamenjam dva bikca simentalca 
za črnobele teličke ali prodam. Ur
bane, Zadraga 13, Duplje 16176 
Prodam TELICO simentalko, staro 
2 leti, brejo 4 mesece. Šavs Janez, 
Preddvor 25 16285 
Prodam dva BIKCA za nadaljno re
jo, g 68-008 16500 

in breje 
16503 

Prodam OVCE z mladiči 
ovce. g 77-028 
Kupim bika simentalca, starega 10 
dni, g 68-279 16520 
Prodam PRAŠIČE od 25-120 kg in 
VVartburg karavan po delih ali ce
lega, g 85-483 16537 
Prodam TELETA, starega 2 mese
ca, za nadaljno rejo. Musar Mara, 
Ovsiše 23, Podnart 16544 

sejem 
Sfera ces ta 25, tel. 21-890 
vabi v svojo restavracijo na 
JEDI IZ DIVJAČINE, 
MORSKE JEDI IN OSTALE 
SPECIALITETE PO ŽELJI 

VSAKO SOBOTO ŽIVA 
GLASBA! 
Sprejemamo rezervacije za 
zaključene družbe, poslovna kosila, 
poroke do 120 oseb... 

Odprlo: vsak dan od 11.-23. 
sobota od 19 - 23. 
nedelja od 8.-13. ure 

Prisrčno vabljeni! 

Pomlad na vrt bo tvoj prišla, 
čakala, da prideš ti 
in sedla bo na rožna tla, 
jokala, ker tebe n i . . . 

(Gregorčič) 

Prerano nas je zapustil na š ljubi mož , atek, ata, tast, 
brat 

J A N E Z K L E M E N Č I Č 
iz Strahinja 

O d njega se bomo poslovi l i v torek, 13. novembra, 
ob 16. uri na pokopa l i šču v Nak lem. 

Žalujoči vsi njegovi 

Strahinj, Plattling, Županje njive, Kokrica, 
Novo Mesto, Ljubljana, Lesce 

rodovnika, . stare 
g 061/612-972 

tednov. 
16532 

Prodam eno leto staro TELICO. 
Veiesovo 50. Cerklje 16548 
Prodam visoko brejo KRAVO si
mentalko in sedem dni starega 
BIKCA. Šter, Sp. Duplje 71 16552 

V S P O M I N 

Vedno znova, ko jutro se rodi, 
v dan zazrem se s solznimi očmi. 
Srce v bolečini zaječi, 
je res, da tebe več med nami ni. 

9. novembra je mini lo ža los tno leto dni , odkar nas 
je za vedno zapustil 

F R A N C K O D E R 

Sp. Duplje, št. 45 

Hvala vsem, k i ga ohranjate v spominu. 

Vsi njegovi 

Z A H V A L A 

Ob nenadni in boleči izgubi naše mame, stare 
mame, sestre in tete 

K R I S T I N E F R E L I H 
rojene Tušek iz Davče 

se iskreno zahvaljujemo sosedom, sorodnikom, po
sebej še sosedi M a r i c i , kolektivoma Alplesa in Iskre 
za podarjeno cvetje in iz rečeno sožalje, organizaciji 
Z B , govorniku za lepe poslovilne besede. Iskrena 
hvala gospodu kaplanu za pogrebni obred in cer
kvenim pevcem. Vsem, ki ste jo pospremili na zad

nji poti , še enkrat iskrena hvala. 

Žalujoči vsi njeni 

Davča, Železniki, 30. oktobra 1990 

Z A H V A L A 

O b smrt i d ragega o č e t a , starega o č e t a , tasta, 
brata , s t r ica in svaka 

A L B I N A P O D O B N I K A 

Iskreno se z a h v a l j u j e m o d o b r i m s o s e d o m , v a -
š č a n o m , s o r o d n i k o m , pr i ja te l jem in z n a n c e m 
za p o m o č v t e ž k i h t renutk ih , i z r e č e n o s o ž a l j e , 
p o d a r j e n o cvetje in s v e č e . P o s e b n a z a h v a l a 
ek ip i za r e š e v a n j e iz r u š e v i n in p l a z o v , K D 
N a k l o za h u m a n i t a r n o p o m o č . H v a l a g o s p o d u 
ž u p n i k u z a o p r a v l j e n p o g r e b n i o b r e d in pev 
c e m za l e p o petje. V s e m š e enkrat h v a l a za 

spremstvo na n jegov i zadn j i p o t i . 

V s i njegovi 

M l a k a , 26. o k t o b r a 1990 

Z A H V A L A 

V 84. letu starosti je umrla draga mama, babica, 
prababica, teta in sestr ična 

M A R I J A Š T I H E R L 
Rozmanova mama iz Kolnice 

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem, 
sosedom in znancem za izrečena ustna in pisna so-
žalja, vsem, k i ste darovali cvetje, sveče in jo pos
premili na njeni zadnji poti . Posebna zahvala 
dr. G r m o v i za večletno zdravljenje, g. župn iku za 
lepo opravljen cerkveni obred, govorniku Janezu 
Kosl ju za ganljive poslovilne besede, pevcem bra
tov Zupan za lepo zapete pesmi slovesa ter krajevni 
organizaciji Zveze borcev Lancovo. Vsem in vsako

mur še enkrat iskrena hvala. 

Vsi njeni 

Sp. Lipnica, 3. novembra 1990 



N O V I C E I N D O G O D K I 

U R E D N I Š T V O tel . : 21860 

H i t r o u k r e p a n j e 

Ujma prizadela elektronaprave 
Kranj, 12. novembra - Narasli potoki in reke ter zemeljski plazovi so 
naredili veliko škode na napravah Elektro Kranj. Delavci Elektro so hi
tro ukrepali, da so v nekaj dneh povsod dobili elektriko, vendar pa po
sledic ujme ne bo moč tako hitro odpraviti. 

Na distribuciji so bili poškodo
vani 10 in 20 kilovoltni daljnovo
di ter nizkonapetostno omrežje v 
občinah Kranj, Škofja Loka in 
Ljubljana Šiška. Najbolj prizade
to pa je bilo območje škofjeloške 
občine; še posebej v Selški dolini . 
Na področju nadzorništva Želez
niki so bili poškodovani Martinj 
vrrh. Osojna Davča, Ojstri vrh, 
pa nizkonapetostno omrežje, dro
govi, vodniki in samonosilni ka
bel na tem območju.. . Za končno 
sanacijo bo na primer treba regu
lirati potok Dašnjico. Tudi Sora 
je od kopala temelje jambora 35 
kilovoltnega daljnovoda Škofja 
Loka-Zelezniki. Nič ugodnejša ni 
slika po ujmi na področju nad
zorništva Škofja Loka in nadzor
ništva Medvode in na področju 
kranjske občine. Direktor Tozda 
Elektro Kranj dipl. inž. Ivo Rako-

vec ocenjuje, da bo dokončna sa
nacija končana ob ugodnih vre
menskih razmerah do konca leta 
in prihodnje leto. Po grobih oce
nah pa znaša škoda na območju 
Tozda Elektro Kranj 3.4 milijona 
dinarjev. 

V Tozdu Elektro Sava Kranj, 
ki skrbi za male vodne elektrar
ne na gorenjskih vodotokih, pa 
ocenjujejo, da je škode na objek
tih za 4,8 milijona dinarjev. V 
škofjeloški občini so vode zasule 
vtoke elektrarn Davča, Sorica, 
Rudno in H E Škofja Loka. D i 
rektor Tozda Elektro Sava Kranj 
inž. Darko Koželj pravi, da so še 
večjo škodo preprečili s hitrim 
ukrepanjem delavcev, ki so takoj 
po ujmi zavarovali objekte. 

Sicer pa v Elektro Kranj ugota
vljajo, da se bodo na nekaterih ob
močjih oziroma krajih (in teh ni 

Največ je bilo po ujmi raztrganih 
vodnikov, podrtih daljnovodnih 
drogov in zlomljenih betonskih 
klešč... - Foto: D. Papler 

ravno malo) morali sanacije lotiti 
čimbolj celovito; skupaj s cestarji, 
PTT... 

/Va sestanku upravnega odbo
ra SKZ, podružnica Radovlji
ca smo se odločili, da se tudi 
kmetje vključimo v pomoč 
prizadetim krajem. Prevlado
valo je mnenje, da pomoč v 
denarni obliki nakazujemo 
na Ž. R. 50101-678-63914 s 
pripisom SKZ za poplave 

za upravni odbor S K Z 
Milan Pohar 

P o m o č p o p o v o d n j i 

Koordinacijski odbor je na svoji seji, 5. novembra 1990. ki smo 
jo sklicali prav zaradi izredno težkih razmer na območjih, ki j ih je 
prizadela vodna ujma, razpravljali tudi d pomoči tem krajem. Odbor 
je sklenil, da bomo s prispevkom 100.000.- din pomagali omili t i na
stalo škodo. Ob tem pa pozivamo tudi druge stranke, da prispevajo 
svoj delež k reševanju posledic poplav. Seveda se obračamo tudi na 
prebivalce, ki j im je narava prizanesla, da se vključijo v humano ak
cijo in pomagajo ljudem na prizadetem območju. 

Slovenci, uresničimo star slovenski pregovor: Prijatelja spoznaš v 
nesreči. 

Predsednik Demosa: Zvone Prežel j 

K o n c e r t K l a p e M a s l i n a n a P r i m s k o v e m 

N a B l e d u 

Primskovo - Krajevna skupnost Primskovo bo v nedeljo, 18. no
vembra, ob 19. uri v veliki dvorani zadružnega doma na Primskovem 
organizirala celovečerni koncert dalmatinskih pesmi in glasbe. Na
stopala bo Klapa Maslina iz Šibenika. Sponzorstvo so tokrat prevzeli 
Penzion Tavčar iz Šmartnega ob Savi, Zidarstvo Jože Ovsenik, okra- ^ 7 _ 
sitev odra pa Cvetličarna Dalija iz mini tržnice na Planini . Vstopnice y S l i K 0 3 0 
po 50 dinarjev so že v prodaji v K S Primskovo, dve ure pred koncer
tom pa bodo tudi pri blagajni v zadružnem domu. Čisti izkupiček 
koncerta bo krajevna skupnost namenila delovanju domačega K u l 
turnega društva. • (až) 

STORITE TUDI NEKAJ ZASE 
NE BO VAM ŽAL! 

D a r p a r a *i-*osmižmkoviii, s«™ 

Radovljiška socialistična stranka se je predstavila - V četrtek sta se 
v Radovljici sestali vodstvi Socialistične stranke in občinskega od
bora odbora Zveze borcev. Sestanek je bil organiziran na željo bor
cev, ki so za svojega prvega sogovornika izbrali socialiste. Potem se 
je vodstvo stranke skoraj dve uri pogovarjalo s člani in občani, ki se 
zanimajo za program in delo stranke. Udeležba je bila presenetljivo 
dobra, govora pa je bilo o vseh aktualnih vprašanjih v radovljiški 
občini in Sloveniji. • J . K., slika G. Šinik 

Š a h n a P r i m s k o v e m i n v Š e n č u r j u 

Primskovo, 13. novembra - Šahovski klub Primskovo vabi na 9. 
letošnji mesečni hitropotezni turnir, ki bo v četrtek, 15. novembra, 
ob 17. uri v mali dvorani Zadružnega doma na Primskovem. Prav ta
ko obveščajo ljubitelje šahovske igre, da bodo organizirali kategoriza-
cijske turnirje za osvajanje 3., 2. in 1. kategorije ter naslova mojstr
skega kandidata. Udeležba na vsakem turnirju bo omejena na 10. 
igralcev. Igrali bodo 9 kol po Bergerjevem sistemu (vsak z vsakim) in 
pravilih F IDE, dva najboljša na vsakem turnirju pa bosta osvojila vi
šjo kategorijo oziroma naslov mojstrskega kandidata. Igralni čas bo 2 
uri za 40 potez. Prijavnina za turnir znaša 100 dinarjev. • F. Čeh 

Šenčur, 13. novembra - V Šenčurju po večletnem zatišju spet oži
vljajo šahovski klub. Ker je v Kranju klub razpadel, računajo tudi na 
sodelovanje kranjskih igralcev. Igralna dneva sta vsak torek in petek 
med 18. in 21. uro v prostorih ŠD Šenčur pri nogometnem igrišču. Za 
25. novembra pa načrtujejo hitropotezni turnir. # J , K. 

V K r a n j u 

Z i m s k o š p o r t n i s e j e m 

Kranj, 13. novembra - V Čelrlek, 15. novembra, se bo na kranj
skem sejmišču začel zimskošportni sejem, ki bo trajal do nedelje zve
čer in ga skupno organizirata P P C Gorenjski sejem in Zveza vadite
ljev, učiteljev in trenerjev smučanja Kranj. V četrtek in petek bo 
sejem odprt med 15. in 19. uro, v soboto in nedeljo pa med 9. in 19. 
uro. Za odrasle bo vstopnina 40, za otroke pa 20 dinarjev. Z V U T S bo 
poskrbel za sirokovne nasvete in prodajo rabljene opreme, skrb sej
ma pa bo komercialni del in prodaja nove opreme. S ponudbo se bo
j u predstavila smučišča, predvsem Krvavec, zanesljiva bo udeležba 
Kokre. Feromoua, Name in Alpine ter mnogih zasebnih proizvajal
cev opreme, na sejmu bodo svojo dejavnost predstavili iudi kranjski 
športniki. • J . K. 

17. novembra 

Z G O R E N J S K I M G L A S O M I N K O M P A S O M 
Odhod z Jesenic (avtobusna postaja) ob 630 uri, iz Radovljice (AP) ob 6.45, iz Kranja (hotel Creina) ob 7.00, iz 

Škofje Loke (AP) ob 7.15, iz Medvod (AP) ob 7.30 uri. 
Vožnja mimo Ljubljane do Trojan in Celja ter naprej mimo Teharij do Šmarja pri Jelšah (znana baročna cerkev 

svetega Roka), pri Mestinju pa bomo zaviii na Sladko goro (še en baročni biser), se spustili proti jugu in zavili v 
osrčje Kozjanskega. V Kozjem si bomo ogledali tamkajšnjo brusilnico stekla, imeli priložnost za nakup kakšnega 
uporabnega predmeta ali spominka, se ustavili ob mogočnem gradu v Podsredi (steklarski muzej). V Olimju si bo

mo ogledali slovito in lepo poslikano lekarno, posedli v bližnji vin
ski kleti, se okrepčali s prigrizkom in ga zalili z mladim vinom. Od
tod bomo krenili do Atomskih toplic, si privoščili skodelico kave, 
se sprehodili ali pa se celo razgibali v zdraviliškem bazenu (kopal
ke!). Po tem osvežilnem postanku se bomo zapeljali do naše zad
nje postaje, kjer nas bo čakala »Martinova« večerja; k prijetnemu 
počutju v domači gostilni bo prispevala tudi glasba. 

Okrog 20.00 ure se bomo napotili proti domu, 
Cena: din 500,00 po osebi. 
Prijave v KOMPASOVIH poslovalnicah. Ob prijavi je potrebno 

vplačati celotni znesek. Podrobnejši program bo na voljo na prijav
nih mestih. 

Delavci Iskre R T C štrajkajo 
Agonija delavcev podjetja Iskra Kibernetika - Razvojno-tehnološki center v K r 8 * 
nju se nadaljuje. Zaradi izgube in nelikvidnosti že od aprila prejemajo le zajam* 
čene osebne dohodke z daljšimi zakasnitvami. V petek, 9. novembra, so delavci za
čeli štraikati. 

Stavkovni odbor podjetja 
R T C je prejšnji teden obravna
val vse bolj kritične razmere, 
saj delavci še vedno niso preje
li niti septembrskih plač. Osta
la podjetja (Števci , Mehanizmi, 
Stikala, Vega, Orodjarna, T S D 
in Električna orodja) namreč 
niso uspela poravnati vseh ob
veznosti za storitve, naročene v 
Razvojno-tehnološkem centru. 

Vodstvom podjetij Iskre K i -
bernetike, koordinacijski sindi
katov Iskre Kibernetike in ob
č inskemu Izvršnemu svetu je 

stavkovni odbor 7. novembra 
1990 poslal zahteve delavcev 
R T C . Ker do 9. novembra 1990 
niso dobili prilivov za izplači lo 
septembrskih plač, so prekinili 
delo za podjetja Iskre Kiberne
tike, medtem pa bodo opravlja
li le storitve za zunanje naro
čnike. 

Delavci Iskre R T C se ne stri
njajo z odnosom ostalih podje
tij Kibernetike do Razvojno-
tehnološkega centra in menijo, 
da bi podjetja v prehodnem 

r e k r e a c i j s k o d r s a n j e 

Bled, 13. novembra - Na blej
skem ledu so s 1. novembrom 
povečal i števi lo ur za rekreacij
sko drsanje. Rekreacija je vsak 
dan od 10. do 11.30, ob pone
deljkih, torkih, sredah, četrtkih 
in petkih dodatno med 16. in 
17.30. uro, ob sobotah in nede
ljah pa med 14.30 in 16. uro ter 
med 17. in 18.30. • J . K. 

Iskrili 

š a h o v s k i f e s t i v a l 

Kranj, 13. novembra - Šahov
ska sekcija Iskra Telekom iz Kra
nja prireja 14. šahovski festival 
Iskra 90. Festival bo v nedeljo, 
18. novembra, v delavski resta
vraciji na Laborah, Festival se bo 
začel ob 9. uri . Prijavnina je 100 
dinarjev za moške in 50 dinarjev 
za ženske. Najboljše čakajo po
kali in prakt ične nagrade. Čas 
igranja: 10 minut na igralca. • 
J . K. 

P l a n i n s k i 

i z l e t v n e z n a n o 

Kranj, 13. novembra - Planin
sko društvo Kranj organizira v 
soboto, 17. novembra, izlet v ne
znano, zato tokrat podrobnejšega 
opisa poti ni. Tura ne bo težka, 
terjala bo le poldrugo uro hoje, 
na cilju, v koči, pa bo kosilo in 
manjši srečelov. Odhod posebne
ga avtobusa bo ob 7. uri izpred 
hotela Creina v Kranju, vrnitev 
v Kranj pa je predvidena v večer
nih urah. Prijave sprejemajo v 
pisarni Planinskega društva 
Kranj do zasedbe avtobusa. • J . 

RŠ CZ končuje delo 
Ljubljana, 12. novembra - Predsednik izvršnega sveta skupščine 
Republike Slovenije Lojze Peterle je danes dopoldne skupaj z 
nekaterimi ministri iz vlade seznanil predsednike slovenskih ob
činskih izvršnih svetov o pripravi in osnovnih izhodiščih Zakona 
o zavodih in Zakona o financiranju javne rabe. V drugem delu 
pogovora pa so predsednike seznanili o ukrepih zaradi poplav 
in organiziranju ter izvajanju "javnih del" v Sloveniji po popla
vah. 

Po tem ko so se pokazale posledice ujme in je bilo nače
lo republiškega štaba C Z , da je na prizadetih območj ih treba 
najprej in predvsem zagotoviti najnujnejše pogoje za življenje 
in delo, je danes načelnik štaba Miran Bogataj pojasnil, da so 
na celotnem območju, ki ga je prizadelo neurje, ti pogoji po 
večini izpolnjeni, zato RŠ C Z svoje delo končuje. To pa po
meni, da delo začenja odbor za upravljanje sredstev in koor
dinacijski odbor pri republiškem izvršnem svetu. Zdaj bo tre
ba takoj pripraviti inštrumente do kolikšne višine naj znaša 
p o m o č , v obnovo pa vključiti stroko, da ne bi več gradili na 
neprimernih in nevarnih krajih. Glede razdelitve prve akon
tacije pomoči 30 milijonov dinarjev na najbolj prizadete obči
ne v Sloveniji, pa je predsednik škofjeloškega izvršnega sveta 
Vincencij Demšar povedal, da do krajev in ljudi od Železni
kov naprej še vedno ni m o g o č avtobusni in tovorni promet 
nad 3,5 tone, pa vendar Škofja Loka ni v sedanji prioriteti. • 
A. 1. 

obdobju morala sodelovati P,r' 
vsebinskem preoblikovanj 
RTC-ja. V nasprotnem P r i m e l : 
naj bi štrajkali do uvedbe si 
čaja. j ; . 

V petek se je sestala kooro* 
nacija direktorjev podje J 
Iskre Kibernetike in med drv£ 
gim obravnavala tudi z a n t ^ . „ 
delavcev podjetja R T C Z a d 

volj ive rešitve direktorji niS 
ponudili, ker je položaj krit' 
čen tudi v ostalih podjetjih. 

V ponedeljek, 12. novem]** 
1990, so delavci R T C na zt>0' 
povabili predstavnika Sve1 

kranjskih sindikatov in znova 
pretresli možnost i , ki se kažeJ0 

za rešitev stiske tega 80-član-
skega kolektiva. Odločno # 
zahtevali, naj jim občinski izyr 
šni svet omogoč i vsaj izplač' 1 

zajamčenih osebnih dohodko • 
Na zboru je prevladala ugotg 
vitev, da ne kaže prehitro vret 
puške v koruzo. Vsako delov"" 
mesto je dragoceno in se J 
zanj vredno boriti. Potrebova" 
bi le nekaj mesecev, da bi ure^ 
ničili »Zasnove in predloge z 
razreševanje problematik 
podjetja RTC«, ki jih je pnjjj* 
vilo vodstvo Razvojno-tehnol 
škega centra. „„ . 

Alojz 

I g o r U m e k v P r e d d v o r u 

Kranj, novembra - V četrtek, 15. novembra, bo gost klubske
ga večera gorenjskih direktorjev Igor Umek, minister za plan v 
Peterletovi vladi. Predstavil bo problematiko planiranja in pla
nov na naslednjem letu oziroma v naslednjem petletnem razdob
ju, ki se začenj s prihodnjim letom. Pogovor z Igorjem Umekom 
se bo ob 17.55 začel v hotelu Bor v Preddvoru. 

P r v i s m u č a r s k i k o n e c t e d n a 

Krvavec, Soriška planina, Pokljuka, 11. novembra - Konec tedna 
so se prvič v letošnji sezoni zavrtele naprave na naših smučiščih. M i 
nulo deževje je namreč v hribih pustilo okoli trideset centimetrov de
belo snežno odejo, ki so jo nekateri žičničarji izrabili za pripravo 
poznojesenske smuke. Tako so smučarji že lahko uživali na Krvavcu, 
na Soriški planini in Pokljuki, kjer so zlasti smučarji tekači hvalili le
po pripravljene proge. Kljub lepemu vremenu pa na smučiščih ni bi
lo velike gneče. # V. S. 

K R A N 1 S K I ZIMSKOŠPORTNI S E J E M 

N A G O R E N J S K E M S E J M U 

V K R A N J U 

O P R E M A Z A Z I M S K E Š P O R T E : R A B L J E N A I N N O V A 

P O N U D B A T U R I S T I Č N I H A G E N C I J : S M U Č A R S K E V O Z O V N I C E 

NOVO • NOVO • NOVO 
na s l o v e n s k e m t r ž i š č u 

MASSE V FERGUSON 

t raktorj i - iz A n g l i j e 
v s e h ve l ikos t i 

K O N K U R E N Č N E C E N E 
v pr imerjavi z 
avs t r i j sk imi , i t a l i j ansk i^ 1 

in n e m š k i m i ! 
P r e p r i č a j t e s e p o 
t e l . : 4 9 - 1 5 2 ali 42-936 
KMETIJSKA MEHANIZACIJA' 
TRBOJE 10 

S E J E M J E O D P R T : 15, in 16. 11. od 15. do 19. ure 17. in 18 11 od 9 do 19 ure 




